
کره کننده ایران : مشاور تیم مذا

  به غرب هشدار 
که زمستان  داده بودم  

در پیش است
کــره کننــده       مشــاور رســانه ای تیــم مذا
هســته ای ایران با اشــاره به بحران انرژی که 
کنون اروپا با آن مواجه اســت، در توئیتر  هم ا
نوشــت: پیشــتر بــه غربی هــا هشــدار داده 

بودم که زمستان در راه است...

رییس جمهور:

سواحل مکران، منطقه 
راهبردی کشور است

     رییــس جمهــور بــا اشــاره بــه اهمیــت 
ســواحل مَکُــران در بحث تجــارت دریایی 
گفــت: ســواحل مکــران می توانــد به نقطه 
ای برسد که مرکز اقتصادی، تجاری، داد و 
گان  ســتد و رونق تولید نه فقط برای هرمز
بــرای  بلکــه  و بلوچســتان؛   و سیســتان 

کشور شود...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

جنجال   های علی اف علیه ایران تمامی ندارد!

همسایه پرسر و صدای شمالی
   جمهوری اسلامی ایران براساس حسن همجواری و سیاست همسایگی همواره رفتاری 
کید بر این اصل با همسایگان رفتار کرده است، اما به نظر می رسد جمهوری  درخور داشته و با تا
گاهانه نمی خواهد متوجه حسن رفتار ایران  آذربایجان با حمایت و دخالت کشورهای ثالث، آ

شــود و به برخورد دوگانه و دو پهلوی خود در قبال ایران ادامه می دهد. اولین بار نیســت که 
مقامات آذربایجان در سال های اخیر ادعاهای واهی را علیه ایران مطرح می کنند و حتی با 

ک ایران را متعلق به خود بدانند...   || صفحه  صفحه 22  هیاهو تلاش دارند تا بخش هایی از خا

گار« اختیارات نمایندگان مجلس در تغییر بودجه را بررسی می  کند؛  »روز
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مسئله اعتبار در سیاست خارجی
  دیاکو حسینی

پژوهشگر مسائل استراتژیک
در زمانــه ای کــه رئال پالیتیک یکبار 
دیگر به کانون سیاست جهان بازگشته، 
به دشواری می توان از مسئله اعتبار در 

سیاست خارجی سخن گفت.
غالباً تصور می کنند که اعتبار یا پرستیژ در سیاست خارجی، 
امری زائد و جانبی است که ارتباط وثیقی با نتایجی که کشورها 
در روابط خود با دیگران بدست می آورند، ندارد. هانس مورگنتا، 
دانشــمن فقید وشناخته شــده، پرستیژ را نمایش قدرتی می 
دانست که در صورت موفقیت اولاً می توانست یک کشو معین را 
دارای قدرت فائقه به تصویر بکشد و ثانیاً به اندازه کافی خویشتن 
دار که به سختی از این قدرت برتر خود علیه دیگران بهره می 
گیرد. رزمایش های نظامی یا برپایی نمایشگاه توانمندی های 
اقتصادی به این هدف صورت می گیرند که دیگران را از قدرت 
خود مطلع کرده و آنها را به پیروی از خود یا حداقل جلوگیری 
از دســت اندازی های آتی بر حذر بدارند. این وجه از اعتبار یا 
پرستیژ، شاید رایج ترین درک از مفهومی باشد که هنوز هم دولت 
ها به تعقیب آن علاقه مند هســتند اما اخص از معنایی اســت 
که مفهوم اعتبار در دوران متاخر می داشته است. در این معنا، 
اعتبار، تصویری احترام آمیز از یک کشــور، ملت و دولت اســت 
که موجب می شــود دیگران آن را محترم، قابل اعتماد و تکیه 
پذیر بدانند. درست مانند معنای اول، در اینجا هم فقدان اعتبار 
با همه صفات و مشخصات درونی آن، یک کشور را از میان نمی 
برد اما می تواند تاثیرات ثانویه یموثری بر نتایج سیاست خارجی 
داشته باشد. برای درک بهتر این تفاوت، مقایسه اسامی کشورها 
گویاست. لازم به برخورداری از دانش عمیقی نسبت به جزییات 
تاریخی کشورها نیست تا متوجه احساس متفاوت خود با شنیدن 
نام های سودان و سوییس یا مقایسه بین ژاپن و بنگلادش بشویم. 
ما ناخودآگاه احساس بهتری نسبت به سوییس و ژاپن داریم یا 
اعتبار بالاتری برای آنها قائل هستیم تا سودان و بنگلادش. ما 
حتی بلحاظ روانشناختی آمادگی داریم که با اغماض بیشتری 
به خطاهای این کشورها در قیاس با کشورهای کمتر معتبر نگاه 
کنیم؛ یا ناکامی های آنها را موجه بدانیم. به ســادگی پیداســت 
که این معنا از اعتبار با قدرت نرم رابطه نزدیکی دارد. جذابیت، 
مولد اعتبار است و اعتبار، جذابیت تولید می کند. برخورداری 
از اعتماد موجب تسهیل در جلب نظر سایر بازیگران می شود؛ 
این امر هنگامیکه دولت ها به جذب ســرمایه گذاری خارجی 
و یا به نظر مســاعد دولت ها در مجامع بین المللی نیاز دارند، 
نقش موثری ایفا می کند. به همین دلایل اســت که دولت ها 
به ابتکارهای متنوعی متوســل می شــوند که اعتبار خود را نزد 
سایر ملت ها افزایش دهند و در مواقعی که این اعتبار آسیب می 
بیند، برای جبران آن می کوشند. به سختی یک قدرت بزرگ 
می تواند جایگاه خود را بدون بهره مندی از اعتبار و مقبولیت 
بین دیگر کشــورها برای مدت طولانی حفظ کند. برای مثال، 
قدرت های بزرگ به تصویری که دیگران از توانایی نظامی آنها 
در ذهن دارند، اهمیت می دهند. عقب نشینی از جنگ هایی که 
افق روشنی برای پیروزی ارائه نمی دهند، ممکن است لطمه ای 
به حیثیت و پرستیژ این قدرت ها شمرده شود اما همزمان، یک 
عقب نشینی عاقلانه در صورتیکه از کشتار و اتلاف هزینه های 
غیرضروری جلوگیری کند می تواند نشــان دهنده خردمندی 

بوده و به اعتبار آن قدرت بزرگ بیافزاید. 
در جهان معاصر، ایالات متحده نه تنها بعد از شکست های 
سیاسی در افغانستان و عراق بلکه در رکود مالی ۲۰۰۸ حیثیت 
خود را در معرض مخاطره دید اما باراک اوباما موفق شــد با 
آماده سازی زمینه های خروج از جنگ های ناموفق و بازسازی 
تدریجی اقتصاد آمریکا، اعتبار آمریکا را بازیابی کند؛ تلاشی 
که بعد از به قدرت رســیدن دونالد ترامپ و خروج افتضاح 
آن از قدرت با اشغال ساختمان کنگره توسط هوادارانش بر 
باد رفت. ضربه ای مشابه به اعتبار اتحادیه اروپا بعد از ظهور 
احزاب راســت افراطی و نهایتاً برگزیت وارد آمد و روســیه با 
الحاق کریمه به خاک خود هرچند به پرستیژ ظاهری دست 
یافــت امــا اعتبار خود را به خطر انداخت؛ اقدامی که با حمله 
غیرقانونی به اوکراین بطور گسترده تری تشدید شد. ترکیه 
بعد از کودتای جولای ۲۰۱۶ و عربستان سعودی پس از افشای 
قتل جمال خاشقچی، تجربه مشابهی را پشت سر گذاشتند. 
در هفته های اخیر، ناآرامی ها در ایران فرصتی فراهم کرد که 
گردهم آیی هایی در گوشه و کنار جهان بر علیه نظام سیاسی 
ایران شکل بگیرد و در پیامد رخدادهای بعدی، تحریم های 
متعدد از سوی غرب و تشکیل و سپس صدور قطعنامه شورای 
حقوق بشر سازمان ملل متحد، اعتبار ایران را به چالش گرفت. 
هیمنه کشورها تنها بواسطه اقدامات آنها به خطر نمی افتد 
بلکه ممکن است رقبایشان انگیزه ای برای چنین کاری داشته 
باشند و به شیوه های گوناگون خود را در آسیب رساندن به 
اعتبار رقبایشان سهیم کنند. زایل شدن اعتبار گاهی اجتناب 
ناپذیر است اما تلاش برای بازیابی و احیای آن، تحت اراده دولت 
هاست. در دوران ما، اعتبار تا اندازه زیادی به رونق و شکوفایی 
اقتصادی، دموکراسی و پایبندی به هنجارهای جهانشمول 
وابسته است. کشورها به دلایل مختلف گاهی ممکن است از 
این استانداردها فاصله بگیرند اما همچنین اهمیت دارد که 
توانایی خود را برای اعاده فاصله از دســت رفته اثبات کنند. 
اهمیت این موضوع در وجه زیباشناسانه سیاست بین الملل 
نیست بلکه راهی کوتاه تر به سوی دستیبابی به اهداف واقع 
بینانه با هزینه کمتر و دستاوردهای بیشتر است. این مهمترین 
دلیلی است که هیچ کس نمی تواند به نقش اعتبار در منزلتی 
که کشورها در سلسله مراتب قدرت جهانی کسب می کنند، 

بی تفاوت بماند.

یادداشت

نماینده مردم کازرون در مجلس:

ایران در حال خنثی کردن 
تحریم های چند وجهی است

نماینــده مــردم کازرون در مجلس گفت: ایران با 
بهره گیری از نظریه مقاومت در حال خنثی کردن 
تحریم هــای چند وجهی اســت کــه هر وجه آن، 
کشورهای دیگر را در کوتاه مدت از پای درمی آورد.

فریدون عباســی در جلســه علنی مجلس شورای 
اســلامی در نطق میان دســتور خود، گفت: امروز 
به برکت اســتمرار انقلاب اسلامی، ایران دیگری با 
جمعیت بیش از دو برابر سال ۱۳۵۷ درون مرزهای 
تثبیت شــده حاصل از دفاع مقدس شــکل گرفته 

است.
وی بیــان کــرد: این ایران با همه مشــکلات قابل 
حل با بهره گیری از نظریه مقاومت در حال خنثی 
کردن تحریم های چند وجهی اســت که هر وجه 
آن، کشــورهای دیگــر را در کوتــاه مــدت از پای 
درمــی آورد. امروز جمهوری اســلامی ایران اکثر 
 نیازهــای خــود را تأمین کــرده و قدرت صادرات 

دارد.
عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی 
تصریح کرد: امروز با بهره گیری از نظام آموزشــی 
قدرتمند و به روز معلمانی در مدارس و اســاتیدی 
در دانشــگاه ها داریم که یاد می دهند توان خود را 
باور داشــته باشیم، پیشــرفت علمی را رقم بزنیم 
و بــا پشــتوانه علم و فناوری تولیــد ثروت کنیم و 
در حوزه دفاعی علاوه بر دفاع از کشــور، در خارج 
 از مرزهــای تعریف شــده به جبهــه مقاومت امید

 دهیم.
نماینده مردم کازرون در مجلس شــورای اسلامی 
ادامــه داد: ما توانســته ایم با پشــتوانه اعتقادات 
اســلامی و هدایت فرمانده معظم کل قوا در مقابل 
برنامه بی دولت ســازی منطقه بایستیم و نقشه های 

دیکتاتوران مستکبر را خنثی کنیم.
وی متذکر شد: نسلی که انقلاب را تجربه کرده است، 
فراموش نمی کند در زمانی که به سازندگی مشغول 
بودیم تجزیه طلبی و برادرکشــی ناجوانمردانه را به 
مــا تحمیل کردند و نســل امروز ما با جنگ بزرگ 
اقتصادی و تهاجم فرهنگی روبرو اســت. بنابراین 
مقاومت این نسل اگر دچار اشتباه محاسباتی نشود، 
در ارزیابی امتیازی بالاتر از دوران مقدس را کسب 

خواهد کرد.
عباســی تصریح کرد: مدارس و دانشــگاه های ما 
از نظر کمی و کیفی بســیار رشــد کرده اند، همه 
شــهرها توســعه پیدا کرده اند، راه ها و راه آهن ما 
افزایش یافته اند و در حوزه ســلامت و بســیاری از 
 زمینه های علمی و فنی رشــدی بی ســابقه در دنیا

 داشته ایم.

اخبار كوتاه
گفت وگوهای دیپلماتیک میان ایران و عربستان ازسرگرفته می شود؛

تهران ریاض؛ نقطه سرخط
چهارشــنبه گذشته احمد الصحاف، سخنگوی 
وزارت امور خارجه عراق از تداوم جدی مذاکرات 
ایران و عربســتان با نظارت بغداد خبر داد و از 
انتقال مســیر گفت و گوهای میان دو کشــور از 
بعُــد امنیتی به روند دیپلماتیک ســخن گفت. 
لحن حاکم بر مواضع وزارت امور خارجه عراق در 
راستای سخنان فؤاد حسین، وزیر امور خارجه 
این کشور در نشست امنیتی منامه است. با وجود 
تشــدید اختلافات میان تهران- ریاض به دلیل 
آشکارشدن دخالت های سعودی در امور داخلی 
ایران، به نظر می آید دو کشور برای حفظ امنیت 
منطقــه و تأمیــن حداکثری منافع ملی خود بر 
بازماندن مسیرهای گفت و گوهای دیپلماتیک 

تأکید می کنند.
پس از روی کارآمدن دولت دموکرات ها در کاخ 
سفید، پادشاهی ســعودی سیاست »رئالیسم 
تهاجمی« خود را در منطقه تعدیل و به ســمت 
سیاســت کاهــش تش ها با ســایر بلوک های 
منطقــه ای بــه ویژه محــور اخوانــی و محور 
مقاومــت حرکت کرد. به دنبال این سیاســت 
جدید، مصطفی الکاظمی نخســت وزیر پیشین 
عــراق، بغداد را به محل مذاکرات امنیتی و غیر 
رسمی میان جمهوری اسلامی ایران و عربستان 

سعودی بدل کرد.
در پنــج دور مذاکــرات بغداد پیشــرفت های 
قابــل ملاحظه ای در کاهش اختلافات بر ســر 
پرونده هــای منطقــه ای، به ویژه بحران یمن به 
وجــود آمد. در آن زمان روند مذاکرات تهران- 
ریاض به قدری مثبت بود که وزیر امور خارجه 
عراق ســخن از ســرگیری روابط دیپلماتیک و 
احتمال دیدار میان وزیران امور خارجه ایران و 
ســعودی در دور ششم یا هفتم مذاکرات بغداد 
بــه میــان آورد. با وجود این، افزایش تنش های 
سیاســی در بغداد موجب به تعویق افتادن دور 
ششم مذاکرات در شهریورماه سال جاری شد.
 بــا آغــاز ناآرامی هــای داخل ایران و تشــدید 
فعالیت هــای بازوهای رســانه ای، سیاســی و 
اطلاعاتی ریاض علیه تهران، مقام های ارشــد 
نظامی ایران وعده انتقام و پاسخ قطعی به مراکز 

حامی تجزیه طلبان و تروریســت های داعشی 
دادنــد. محمد بن ســلمان، ولیعهد ســعودی 
در ظاهــر از تمایل این پادشــاهی برای بهبود 
روابط با ایران ســخن گفته بود، اما نوع عملکرد 
این کشــور در جریان ناآرامی های داخل ایران 
تصویری متناقض از گفتار تا عمل عربســتان به 

نمایش گذاشت.
بــه عنــوان نمونه در دو ماه اخیر رســانه هایی 
همچــون اینترنشــنال، العربیــه فارســی، 
ایندیپندنت فارســی، الحدث و ... شــبانه روزی 
در بسترهای مختلف تصویری و مجازی سعی در 
دمیدن به آتش نفرت و تشدید فضای دوقطبی 
در داخل کشــور، به ویژه مناطق مرزی داشتند. 
نمونــه دیگر دخالت های ریاض در امور داخلی 
ایران را می توان فعال شــدن گروه های تجزیه 
طلب در خوزستان و سیستان و بلوچستان برای 
قاچاق اســلحه به داخل کشــور و ایجاد فضای 

جنگی در داخل خیابان ها عنوان کرد.
مکمــل ایــن تحــرکات همراهــی برخــی 
شخصیت های محلی مورد حمایت سعودی بود 

که با انتشار بیانیه های دوپهلو، حمله مستقیم به 
اصل نظام و تبری نجستن از اقدامات افراد مسلح 
در جریان درگیری ها زمینه اجتماعی- مذهبی 
لازم را بــرای تبدیل اعتــراض مدنی به جنگ 
داخلی فراهم آوردند. اگر بن سلمان قصد دارد 
مقدمــات لازم بــرای بهبود روابط میان ایران و 
ســعودی فراهم شود، باید میان دخالت در امور 
داخلــی ایران و آغــاز فصلی جدید برای روابط 
دوســتانه میان دو کشــور، یکی را انتخاب کند. 
بی شک بهبود روابط میان ایران و سعودی نه تنها 
در راســتای منافع دو کشور بلکه سبب تقویت 
امنیت و تشدید روند بازسازی و توسعه کشورها 

در منطقه غرب آسیا خواهد شد.
شاید یکی از متغییرهای مهم در وخیم تر شدن 
یا بهبود روابط ایران و پادشاهی سعودی، رقابت 
قدرت های بزرگ باشــد. این دو کشــور بزرگ 
منطقه به دلیل قرار گرفتن در نقاط ژئوپلیتیکی 
مهم و میزبانی از منافع سرشار هیدروکربنی از 
جایــگاه ویژه ای در اقتصاد جهانی برخوردارند. 
به تعبیر راهبردنویسان بزرگ علم ژئوپلیتیک، 

ایــن منطقه جغرافیایی هارتلند و هر قدرتی به 
دنبــال رهبری جهان اســت، ابتدا باید کنترل 
ایــن حــوزه جغرافیایی را به دســت بگیرد . در 
نظم ســیال »یک-چند قطبی«، آمریکا، چین 
و روســیه به اشــکال مختلف به دنبال نزدیک 
کردن خود به تهران و ریاض هســتند تا به این 
وسیله وزن ژئوپلیتیکی خود را در منطقه اوراسیا 
)زمینی( و حوزه آبی ایندوپاســیفیک )دریایی( 

تقویت کنند.
اگــر یــخ روابط میان دو کشــور آب شــود و به 
سمت گرم شدن حرکت کند، آن گاه قدرت های 
غربی به ســرکردگی آمریکا کار بســیار سختی 
برای اعمال فشار به اوپک و تعیین قیمت نفت 
در بازارهای انرژی خواهند داشــت. همچنین 
روابط حسنه میان تهران- ریاض این فرصت را 
بــرای چینی ها فراهم خواهد کرد تا با اطمینان 
بیشــتری بر روی مســیر زمینی و دریایی طرح 

یک کمربند- یک جاده سرمایه گذاری کند.
بهره سخن

در سال های اخیر پادشاهی سعودی توان مقابله 
با محور مقاومت در یمن، لبنان، سوریه و عراق 
را نداشــته و در هر یک از این میدان ها به شــیوه 
های مختلف شکست خورده است. حال ریاض 
کــه در خیابان صنعا، حلب و بغداد نتوانســته 
اســت برنامه های خود را اجرایی کند؛ به دنبال 
کشاندن درگیری به خیابان های تهران، مهاباد 
و زاهدان است. این همان وعده ای بود که چند 
ســال پیــش ولیعهد ســعودی در قبال تقابل 

منطقه ای با ایران داده بود.
با وجود این، جایگاه برجسته دو کشور در جهان 
اســلام، بازار نفت، تحولات منطقه ای و رقابت 
میــان قدرت های بزرگ این ضرورت را ایجاب 
می کند دو کشور با گفت و گوهای دیپلماتیک 
منافع یکدیگر را به رسمیت بشناسند و به سمت 
معماری روابطی بر پایه احترام متقابل، مداخله 
نکردن در امور داخلی و حسن همجواری حرکت 
کنند. بی شک بهبود روابط میان دو کشور نوید 
منطقه ای مستقل، آرام و پیشرفته را به دولت- 

ملت های منطقه می دهد.

w w w . r o o z g a r p r e s s . i r 1401 آذر   7 2260  دوشــنبه     3 جمادی الاولی 1444    28 نوامبر 2022    8 صفحه تک شــماره: 30000 ریالشمــــــــــاره پیاپــی: 



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

3 جمادی الاولی  1444   28 نوامبر 2022 دوشنبه 7 آذر 1401  شماره پیاپی 2260

سیاست 2
تحلیل

سلاح عجیب، دستمایه جنگ 
تبلیغاتی روس ها و اوكراینی ها 
تفنگ ضدپهپاد استیوپر سلاحی 

انفرادی در دست سربازان روس 
است كه برای از كار انداختن 

پهپادها طراحی شده است./قرن نو

معاون 
رییس جمهوری 
آمریکا در حال 
توزیع غذای روز 
شکرگزاری در 
مدرسه ای در شهر 
لس آنجلس/ 
خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

جنجال   های علی اف علیه ایران تمامی ندارد!

همسایه پرسر و صدای شمالی
جمهوری اســلامی ایران براساس حسن 
همجواری و سیاست همسایگی همواره 
رفتاری درخور داشــته و با تاکید بر این 
اصل با همســایگان رفتار کرده است، اما 
به نظر می رســد جمهــوری آذربایجان 
بــا حمایت و دخالت کشــورهای ثالث، 
آگاهانه نمی خواهد متوجه حســن رفتار 
ایران شود و به برخورد دوگانه و دو پهلوی 

خود در قبال ایران ادامه می دهد.
اولین بار نیســت که مقامات آذربایجان 
در سال های اخیر ادعاهای واهی را علیه 
ایــران مطرح مــی کنند و حتی با هیاهو 
تــلاش دارند تا بخش هایی از خاک ایران 

را متعلق به خود بدانند.
سیاســت جمهوری اســلامی ایران در 
ارتبــاط با همســایگان توام با حســن 
همســایگی و مبتنی بر گسترش تعامل 
با آنهاســت و این شــامل آذربایجان نیز 
می شــود و بارها مســئولان کشور بر این 
مساله تاکید کرده اند ضمن این که ایران 
همــواره از تمامیت ارضی  کشــورهای 
منطقــه حمایت می کند اما متاســفانه 
آذربایجــان متوجه نیســت که برخی از 
حامیــان او می خواهند که تنش تهران 
و باکــو افزایــش یابد تا بتوانند به اهداف 

منطقه ای خود جامه عمل بپوشانند. 
بــا توجه به تحولات اخیری که در مورد 
مناطــق مرزی میان ایــران، آذربایجان 
و ارمنســتان به وجود آمــده بود، ایران 
تــلاش کــرد تا از طریــق گفت وگو این 
مســاله را حــل کند البتــه در مقطعی 
هشدار هم داد که تغییر مرزها خط قرمز 
جمهوری اســلامی ایران است. در همین 
راستا حسین امیرعبداللهیان از جیحون 
بایراموف وزیــر خارجه آذربایجان برای 
شرکت در نشست ابتکاری ایران موسوم 
به ۳+۳ در تهران دعوت کرد تا برای حل 
و فصل مســائل منطقه از راه دیپلماسی 

عمل شود. 
وزیــر خارجه جمهوری آذربایجان نیز  با 
اشــاره به دیدار اخیر رؤسای جمهور دو 
کشور در آستانه، گفت وگوها و تماس های 
میان مقامات تهران و باکو را مثبت ارزیابی 
کــرده و بر آمادگی جمهوری آذربایجان 
جهت تقویت روابط و رفع ســوءتفاهم ها 

تاکید کرد. 
اما شــواهد و اظهارات دو پهلو و متناقض 
مقامــات آذربایجان حکایت از این دارد 
که آن ها نمی خواهند مســائل حل شود 
و بــه دنبال افزایش تنش البته با حمایت 
و دخالت کشــورهای ثالث از جمله رژیم 
صهیونیســتی هستند. این عملکرد باکو 
چنان شدت یافت که وزارت امور خارجه 
علی علیزاده، سفیر این کشور را احضار و 
مراتب اعتراض جمهوری اســلامی ایران 

به آذربایجان را اعلام کرد. 

روز بعد نیز جمهوری آذربایجان، ســید 
عباس موســوی سفیر کشورمان در باکو 
را فراخوانــد و اعتراض خود مبنی بر ادعا 
علیه آذربایجان توســط رسانه های ایران 

را به وی اعلام داشت.
در ایــن مرحلــه ظاهرا روابــط ایران و 
آذربایجان وارد مرحله دیگری شده است، 
آذربایجان باید بداند در حدی نیست که 
خواســته باشد با ایران وارد بازی تعریف 
شده توسط دیگران در منطقه شود قطعا 
در چنین شــرایطی با واکنش و پاســخ 

شدید ایران مواجه خواهد شد. 
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت خارجه 
نیــز در نشســت خبری خود در پاســخ 
بــه ســوالی مبنی بــر اینکــه در مدت 
اخیر شــاهد طــرح اظهاراتی ضد ایرانی 
از ســوی رئیــس جمهــور آذربایجان و 
رســانه های آذربایجانی بوده ایم. در این 
مــدت ایران بارهــا در برابر این اظهارات 
ســکوت کرده است ولی اینگونه رفتارها 
از سوی مقامات و رسانه های آذربایجانی 
تکرار شــده و سیاست ایران در ارتباط با 
این تحرکات چیســت؟ گفت: همانطور 
که می دانیــد وزارت خارجه در واکنش 
به اظهارات صورت گرفته هفته گذشــته 
سفیر آذربایجان در تهران را احضار کرد 
و اعتراض شدید ایران را به وی اعلام کرد.
به گفته وی؛ سیاســت اصولی جمهوری 
اســلامی ایران در ارتباط با همســایگان 
مبتنی بر سیاســت حســن همجواری و 
گسترش همکاری با آنهاست و آذربایجان 
نیز از این امر اســتثنا نیســت ولی کسی 
حق ندارد از سیاست حکیمانه ایران سوء 
برداشت کند. سکوت و احیانا عدم اقدام 
متقابل از ســوی ایران در مورد برخی از 
اظهارات محاسبه نشده و یا اظهاراتی که 
ناشــی از محاسبات غلط است به معنای 
ناتوانی نیســت بلکه برآمده از سیاســت 

اقتدار ایران اســت. برآمده از سیاســت 
مسئولانه یک کشور مقتدر است.

این تحولات بــه اعلام و مراتب اعتراض 
کشورها محدود نشد و آذربایجان در یک 
اقدام واکنشی  با افتتاح سفارت این کشور 
در تــل آویو موافقت کرد تا از این طریق 
بخواهــد به نوعی ایران را وادار به عکس 
العمل کند. این مســائل نشــان می دهد 
آذربایجان به دنبال حل مســاله نیســت 
در حالی که ایران معتقد به حل موضوع 
از طریق گفت وگوهای دیپلماتیک است.
برهان حشــمتی یک کارشناس مسائل 
قفقاز  معتقد است: سیاست ایران از حق 
خویشتنداری عبور کرده، مماشات بیش 
از حد باعث شده که جمهوری آذربایجان 
به هیچ حد و مرزی برای توهین به ایران 
اکتفــا نکند و در همین راســتا اقدامات 
عملی و تروریستی را برای ضربه زدن به 
تمامیت ارضی ایران در دســتور کار خود 

قرار داده است. 
حشمتی خاطرنشــان کرد: مذاکرات با 
باکــو باید از موضع قــدرت و اصلاحات 
انجام شــود، باکو اصلاح سیاست هایش 
در قبــال ایــران را بپذیرد و آن ها را اجرا 
کند و از حمایت های ضد ایرانی بپرهیزد.
در عین حال به نظر می رســد جمهوری 
آذربایجــان به تنهایــی نمی تواند برای 
مســائل پیش آمــده در منطقه تصمیم 
گیــری کند و خــود تصمیم گیر اصلی 
نیســت و طبیعتا کشورهای ثالث مانند 
رژیم صهیونیستی خط مشی آن را تعیین 

می کنند. 
علــی اکبر ولایتی مشــاور مقام معظم 
رهبری در امور بین المللی در یادداشتی 
درباره مناسبات ایران و آذربایجان تاکید 
کرد که در هفته های اخیر برخی از روی 
ناآگاهی و برخی از روی غرض ورزی شایع 
کردند کــه ایران می خواهد با جمهوری 

آذربایجان بجنگد. این ناجوانمردانه ترین 
تهمت به ایران است.

وی تصریــح کرد: ایــران بنا ندارد که به 
هیچ کشــور همســایه چه در قفقاز، چه 
نقاط دیگر به خصوص همســایگان خود 
کوچکترین تعرضی داشــته باشــد، به 
ویــژه مردم هم جنس، هم نژاد، هم زبان، 
هم دین، هم مذهب، هم سنت و هم تاریخ 
مــا یعنی مردم جمهوری آذربایجان نور 

چشم ما هستند.
در همین راستا حکمت حاجی اف دستیار 
رئیس جمهور آذربایجان و رئیس بخش 
سیاســت خارجی ریاست جمهوری این 
کشــور ضمن اســتقبال از اظهارات علی 
اکبــر ولایتی تاکید کــرد که جمهوری 
آذربایجان همواره علاقه مند به توســعه 
روابط با جمهوری اسلامی ایران بر اساس 
احترام و اعتماد متقابل بوده اســت و این 

مهم همچنان ادامه دارد.
اما با این وجود شــاهد پالس های مثبت 
و منفی از ســوی جمهــوری آذربایجان 
هستیم که متاسفانه روند گفت وگوهای 
دیپلماتیــک را بــا ســختی رو به رو می 
کند. دلیل آن نیز تاکید برخی از مقامات 
آذربایجان بر گسترش روابط دو جانبه با 
ایران اســت اما از ســوی دیگر  الهام علی 
اف رئیــس جمهور این کشــور بار دیگر 
اظهاراتی تحریک آمیز بیان می کند با این 
مضمون که » من با ســه رییس جمهور 
ایران، خاتمی، احمدی نژاد و روحانی کار 
کرده ام، سال هاست که وضعیت هیچ گاه 

مانند امروز نبوده است«.
علی اف  همچنین مدعی شــد که ایران 
هیچ گاه دو رزمایش نظامی متوالی در طی 
چند ماه در مرزهای ما انجام نداده است. 
هیــچ گاه اظهاراتی پر از نفرت پراکنی و 
تهدید علیه آذربایجان مطرح نشــده بود. 
ما نهایت تلاشــمان را خواهیم کرد تا از 

شیوه زندگی مان، از مسیر سکولار توسعه 
و پیشــرفت آذربایجان و آذربایجانی ها از 
جملــه آذربایجانی هایــی کــه در ایران 
زندگــی  می کنند، صیانــت کنیم. آن ها 

بخشی از ملت ما هستند.
سالار سیف الدینی کارشناس مسائل قفقاز 
جنوبی نیز به گســترش روابط اسرائیل و 
آذربایجان اشــاره کرده و تاکید می کند 
که باکو سعی دارد اتحاد استراتژیک خود 
با اســرائیل را بیش از گذشته علیه ایران 
به کار ببرد. هر دو کشور انگیزه های ضد 
ایرانی قوی دارند. پس از هشــدار نظامی 
و مداخله ایران در شــهریور گذشــته و 
برگزاری مانــور نظامی در منطقه، برای 
دومیــن بار طراحــی الهام علی اف برای 
قطع مرز ایران و ارمنستان مخدوش شد. 
علی اف مجبور شد نیروهای نظامی اش را 
از خاک ارمنستان خارج کند. این موضوع 
ضربــه حیثیتی بزرگی به اعتبار علی اف 
وارد کرد. برای همین به نظر می رســد، 
کنترلش را از دســت داده و بر اســاس 

احساسات عمل می کند.
همچنین حســین امیر عبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشــورمان نیز در نشســت 
خبــری اخیر خــود دربــاره تحولات و 
تعاملات ایــران و آذربایجان اظهار کرد: 
ماه گذشــته من ســفری به ارمنستان و 
متقابلا آقای پاشــینیان سفری به تهران 
داشــتند که بخشــی از محافل رسانه ای 
در آذربایجان نسبت به این سفر واکنش 
نشــان دادند. ما آذربایجان و ارمنستان 
را همســایه خــود می دانیــم و هیچ گاه 
روابط مــان را بــا یک طرف به حســاب 
طرف دیگر تنظیم نمی کنیم و در راستای 
منافع متقابل و با اولویت نگاه به سیاست 
همسایگی این مساله را دنبال می کنیم و 
چشم داشــتی به اراضی همسایه از جمله 

این دو کشور نداریم.
رئیس دســتگاه دیپلماسی کشورمان 
تاکید کرد:   به صراحت به همه بازیگران 
در حــوزه قفقاز گفتیم هر گونه تغییر 
ژئوپلیتیک در منطقه با واکنش جدی 
ایران مواجه می شــود. مقامات منطقه 
اطمینــان دادنــد که این نگاه را ندارند 
پس چنین نگاهی هم در منطقه وجود 

ندارد.
با درک تمام شرایطی که در منطقه قفقاز 
و نوع روابط ایران و آذربایجان وجود دارد 
به نظر می رســد باید اســتراتژی و تغییر 
رفتار در دســتور کار جمهوری اسلامی 
ایران قرار گیرد تا ضمن کاهش تنش ها، 
دغدغه های امنیتی نیز بر طرف شود. زیرا 
آذربایجان نشــان داده هر  اندازه ایران با 
سیاســت معقول و منطقی برخورد کرده 
پاسخ مناسبی از سوی باکو دریافت نکرده 

بلکه اوضاع بدتر هم شده است.

خبر ویژه

رییس جمهور با اشــاره به اهمیت ســواحل مَکُران در بحث تجارت دریایی گفت: ســواحل مکران می تواند 
به نقطه ای برســد که مرکز اقتصادی، تجاری، داد و ســتد و رونق تولید نه فقط برای هرمزگان و سیســتان و 

بلوچستان؛ بلکه برای کشور شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در اجتماع باشکوه مردم بندر جاسک اظهار داشت: استعداد زیادی 
در سواحل مکران وجود دارد که می تواند این سواحل را به نقطه بسیار مهم و راهبردی اقتصادی و تجاری، 
گردشگری و تولید در کشور قرار دهد که نه فقط برای مردم روستاها و شهرهای منطقه بلکه برای بسیاری 

از مردم ما در نقاط کشور رونق ایجاد کند.
رییس جمهور اظهارداشت: باید با هم برای آبادی این منطقه حساس و استراتژیک کشورمان تلاش کنیم به 
نحوی که هیچ روستایی نباشد که مشکل آب آشامیدنی داشته باشد و کسانی که به دنبال تجارت و صیادی 
و کارهای خدماتی و تولیدی از جمله صنایع دســتی هســتند، بتوانند قانونمند زندگی خودشــان را تامین و 

برای کشور هم مفید باشد.

آیت الله رئیســی ادامه داد: این مهم را از اســتاندار، فرماندار و نیروهای مســلح بویژه در بســیج و کارآفرینان 
و ســرمایه گذارن می خواهم، امروز در منطقه جاســک هم ســرمایه و هم ســود سرمایه تضمین دارد، این جا 

محل ارزشمندی به لحاظ سرمایه گذاری که هم اصل و سود تضمین شده است.
رییس جمهور در بدو ورود به هرمزگان، ضمن بازدید هوایی از منطقه جاسک، مناطق مختلف حوزه راهبردی 

سواحل مکُران را مورد بررسی قرارد داد.
آیت الله رئیسی همچنین به مناسبت روز نیروی دریایی ارتش در منطقه دوم دریایی ولایت جاسک حضور 

یافت  و از توانمندی های این نیرو بازدید کرد.
مَکُران از نظر تاریخی ســرزمینی ســاحلی در جنوب شــرقی ایران و جنوب غربی پاکســتان است که در طول 

خلیج عمان از رأس الکوه در غرب جاسک تا جنوب غربی ایالت بلوچستان پاکستان گسترده است.
بارها در صحبت های رهبر معظم انقلاب و همچنین برخی از فرماندهان نظامی ارشــد در ســالهای اخیر به 

توسعه سواحل مکران که نقطه اتصال کریدور شمال- جنوب است، مورد تاکید قرار گرفته است.

 رییس جمهور:

کشور است سواحل مکران، منطقه راهبردی 

مجلس با الحاق ایران به سازمان 
همکاری شانگهای موافقت کرد

 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی با تصویب ماده 
واحده لایحه الحاق دولت جمهوری اســلامی ایران به 
سازمان همکاری شانگهای، با الحاق ایران به شانگهای 

موافقت کردند.
در جلســه علنــی روز یکشــنبه مجلــس شــورای 
اسلامی،بررســی مــاده واحــده لایحه الحــاق دولت 
جمهوری اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای 
در دســتور کار قرار گرفته و با رای موافق ۲۰۵ نماینده 

حاضر در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید.
پیــش از رای  گیــری ابوالفضــل عمویی ســخنگوی 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در 
توضیح این لایحه گفت: موضوع لایحه رســیدگی به 
الحاق دولت جمهوری اســلامی به ســازمان همکاری 
شانگهای است و بر اساس آن دولت ایران برای عضویت 
دائم در ســازمان همکاری شــانگهای باید اســناد این 

سازمان را به تصویب برساند.

معاون اول رئیس جمهور:

 ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای اشتغالزایی پرداخت می شود

معــاون اول رئیس جمهور گفت: ۶ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات در قالب تبصره ۱۸ برای اشتغالزایی در استان 

ها پرداخت می شود.
محمد مخبر در جلسه ای با موضوع اشتغال، افزود: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی عملکرد همه دســتگاه های 
اجرایی و اســتان ها را برای تحقق وعده اشــتغال دولت 
ارزیابی کند و در صورت عقب بودن از برنامه، از آنها برنامه 
جبرانی زمان بندی شــده بخواهد. وی با اشــاره به عدم 
انطباق مهارت متقاضیان اشــتغال با نیازهای بازار کار، 
از سازمان فنی و حرفه ای کشور خواست ضمن احصاء 
نیازهای بازار کار، برنامه ریزی گسترده ای برای آموزش 

به متقاضیان اشتغال در کشور ارائه کند.
دکتــر مخبــر با تاکید بر پرداخت ۶ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات در قالب تبصره ۱۸ به استان ها طی یک هفته 
آینده، تصریح کرد: وزارت کشور باید استانداران را مکلف 
کند تا از فرصت ها و ظرفیت های هر منطقه در قالب این 
تبصره برای اشتغالزایی استفاده کنند. بانک مرکزی نیز 
باید به صورت مستمر از بانک های عامل گزارش اشتغال 
ایجاد شده ناشی از پرداخت تسهیلات بانکی را دریافت 

و به دولت ارائه دهد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

 تنها راه برون رفت کشور از مشکلات
نوسازی نظام حکمرانی است

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: تنها راه برون رفت 
کشــور از مشــکلات پیش رو، نوسازی نظام حکمرانی 
همراه با بازگشت به مردم و تاکید بر خداباوری به عنوان 

دو رکن اصلی فرهنگ بسیجی است.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در 
جلســه علنی مجلس در نطق پیش از دســتور گفت: 
در ابتــدا بــه بازیکنان و کادر فنی تیم ملی فوتبال که 
بــا نمایش اتحاد، غیرت و عشــق خود به ایران عزیز 
چشــم ملت ایران را روشن کردند تبریک و خداقوت 
می گویم و برای آنها در ادامه بازی ها آرزوی موفقیت 
دارم و امیــد دارم مــردم ایران با لطف خدا، هملت و 
تــلاش بازیکنــان تیم ملی بــرای اولین بار صعود به 

مرحله بعدی را جشن بگیرند.
قالیباف با اشــاره به فرا رســیدن سالروز تشکیل بسیج 
مستضعفان بیان کرد: همچنین سالروز تشکیل بسیج 
مستضعفان به فرمان امام خمینی )ره( را به بسیجیان 
سراســر کشــور تبریک می گویم. بسیج ستون فقرات 
دفاع از انقلاب اسلامی است و این لشکر مخلص خدا در 
هر برهه ای ثابت کرده طوفان حوادث و دشمنی ها علیه 
انقلاب اسلامی، کوه مستحکم بسیج را ذره ای از جای 

خود تکان نمی دهد.
قالیباف تاکید کرد: نسخه شفابخش فرهنگ بسیجی 
تکیه بر مردم و باور بر ســنت های الهی بود و بر همین 
اساس است که تصریح می کنم تا زمانی که این دو باور 
در عرصه های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 
مبنای برنامه ریزی و اقدام قرار نگیرد نخواهیم توانست 
چالش های این عرصه ها را حل کنیم لذا تاکید می کنم 
تنها راه برون رفت کشور از مشکلات پیش رو مخصوصاً در 
حوزه اقتصاد، نوسازی نظام حکمرانی با بازگشت به مردم 
و تاکیــد بــر خداباوری به عنوان دو رکن اصلی فرهنگ 
بسیجی است که باید مورد توجه مسئولان قرار بگیرد.

کره کننده ایران : مشاور تیم مذا

  به غرب هشدار داده بودم 
که زمستان در پیش است

مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده هسته ای ایران با اشاره 
به بحران انرژی که هم اکنون اروپا با آن مواجه اســت، 
در توئیتر نوشت: پیشتر به غربی ها هشدار داده بودم که 

زمستان در راه است.
محمد مرندی کارشناس و مشاور رسانه ای تیم مذاکره 
کننده هسته ای ایران در حساب کاربری خود در توئیتر 
با بازنشــر صفحه اول نشریه اکونومیست که در شماره 
جدید آن مقاله ای درباره بحران انرژی در اروپا همزمان 
با فرارسیدن فصل سرما در این قاره نوشته شده است، 
به طور تلویحی گفت که غرب می توانســت از فرصت 
مذاکرات هســته ای با ایــران برای حل بحرانی که هم 

اکنون با آن مواجه است، استفاده کند.
وی در پیام خود نوشــت: لیبرال های ایرانی طرفدار 
غرب عصبانی هســتند زیرا من در جریان مذاکرات 
هسته ای در وین به غربی ها هشدار دادم که زمستان 

در راه است.

نیکزاد، بذرپاش یا سعید محمد؛ چه کسی جایگزین 
قاسمی در دولت می شود؟

ریسک بزرگ رییسی
ســه شــنبه اول آذرماه بود که یکی از وزرای کابینه 

سیزدهم برای همیشه از این کابینه کوچ کرد.
 رستم قاسمی وزیر ۶۸ ساله دولت رئیسی که در دولت 
دهم نیز سابقه تصدی وزارت نفت را برعهده داشت به 
دلیل آنچه سخنگوی دولت بیماری زمینه ای وی خوانده 

بود با دولت سیزدهم خداحافظی کرد.
علــی بهادری جهرمی ســخنگوی دولــت در این باره 
گفته بود: با توجه به اســتعفای آقای رســتم قاسمی به 
دلیل تشــدید بیماری شان، آقای افندی زاده به عنوان 
سرپرســت این وزارتخانه در جلسه امروز هیات دولت 

حضور داشت.
موضوعی که باعث شد تا گمانه زنی ها درباره جایگزین 

وی نیز تشدید شود.
مهرداد بذرپاش، علی نیکزاد، ســعید محمد، مســعود 
میرکاظمی و ســیدمهدی هاشــمی افرادی بودند که 
پس از استعفای قاسمی نامشان بر سر زبان ها افتاد اما 
در نهایت  سیدمحمد حسینی معاون پارلمانی رئیس 
جمهور در این باره اینگونه پاســخ داد که  تا این لحظه 
آقای »مهرداد بذرپاش« گزینه اصلی برای تصدی وزارت 

راه و شهرسازی است.
علاوه بر این علیرضا خجســته پور شــخصیت حزبی 
اصولگرا نیز در این باره گفته است: وزارت راه و شهرسازی 
یکی از مهمترین وزارت خانه ها در دولت است؛ زیرا جز 
یکی از وزارت خانه های زیربنایی دولت است بنابراین 
اهمیت آن بر کسی پوشیده نیست علاوه بر این قاعدتا 
وزیر که قرار است در این وزارت خانه مسئولیت بر عهده 
بگیــرد اولا باید برنامه های دولت در این زمینه پایبند 
باشد و دوم اینکه فضایی را که برای بخش خصوصی در 
زمینه مسکن دارد را بازگردارند. همانطور که میدانید 
بخش خصوصی در کشور ما بسیار نقش مهمی دارد.  

این شخصیت درباره گزینه پیشنهادی دولت برای این 
وزارت خانه بیان کرد: انشــالله آقای بذر پاش معرفی 
می شــود و در این زمینه موفق باشــد؛ امیدواریم که با 
تعامــل دولــت و مجلس او بتواند رای خوبی بیاورد و با 

پشتوانه رای خوبش در دولت مفید باشد.

زمان برای احیای برجام در حال اتمام است

مکانیسم ماشه بعید یا ممکن؟
پروفســور »ویلیام بیمن« می گوید آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نهادی نظارتی اســت و نمی تواند چیزی 

را دیکته کند و بعید است مکانیسم ماشه فعال شود. 
شــورای حکام آژانــس بین المللی انــرژی اتمی روز 
پنجشــنبه ۲۵ آبان قطعنامه ای ضد ایرانی به تصویب 

رساند.
خبرگــزاری رویترز بــه نقل از دیپلمات های حاضر در 
جلسه غیرعلنی شورای حکام آژانس نوشته قطعنامه 
مذکور از ایران می خواهد فوراً با تحقیقات آژانس اتمی 
در خصوص ذرات اورانیوم یافت شــده در ســه مکان 

اعلام نشده در ایران همکاری کند.
در گفتگو با پروفســور »ویلیام بیمن« اســتاد دانشگاه 
مینه ســوتا آمریکا به بررسی این موضوع پرداخته ایم 

که بخشی از آن را در  ادامه می خوانید.
اتمــی  انــرژی  بین المللــی  آژانــس  حــکام  شــورای 
قطعنامه ای ضد ایرانی به تصویب رســاند. قطعنامه 
مذکــور از ایــران می خواهــد فوراً با تحقیقــات آژانس 
اتمی در خصوص ذرات اورانیوم یافت شده در سه 
مکان اعلام نشده در ایران همکاری کند. ارزیابی شما 

از لحن این قطعنامه چیست؟
آژانس بین المللی انرژی اتمی مدتی اســت که بیش از 
یک سال از ایران می خواهد از بازرسان آژانس برای حل 
مسئله ذرات اورانیوم ناشناس در مکان های اعلام نشده 
تبعیت کند. این قطعنامه نیازی به چیز جدیدی ندارد. 
آژانس تنها یک آژانس بازرسی است. این یک سازمان 

مجری نیست.
این قطعنامه هیچ اعتبار قانونی ندارد و هیچ راهی برای 
خــود آژانس بین المللی انــرژی اتمی وجود ندارد که 
ایران را مجبور کند به درخواست های آنها عمل کند. با 
این حال، قطعنامه در صورت عدم پاسخگویی از سوی 
ایران، برای اقدام به سازمان ملل ارجاع خواهد شد. ایران 
می تواند با پیروی از درخواست آژانس از هرگونه اقدام 

سازمان ملل جلوگیری کند.
نماینده آمریکا قبل از تصویب قطعنامه ضد ایرانی 
گفــت: »ایــران بایســتی  آژانــس  در شــورای حــکام 
همیــن حــالا همکاری هــای لازم را بــا آژانــس انجــام 
دهد و بایســتی متوجه باشــد چنانچه قادر به ارائه 
همکاری هــای لازم بــرای حــل و فصــل این مســائل 
، از  نباشد، این شورا آماده توسل به اقدامات بیشتر
جملــه اقدامــات ذیل بند XII.C اساســنامه آژانس 
خواهد بود.« بر اســاس این بند، شــرایط مربوط به 
ارجاع پرونده به شورای امنیت سازمان ملل تشریح 
شــده اســت. چقدر در زمان حاضر عملیاتی کردن 

این بند محتمل است؟
ایــن بنــد تنها در صورتی اجرا خواهد شــد که ایران از 
همکاری با تیم بازرسی آژانس خودداری کند. همانطور 
که گفته شد، آژانس هیچ قدرت اجرایی ندارد. همچنین 
آژانس بین المللی انرژی اتمی نمی تواند از شورای امنیت 
درخواست اقدام کند. بند XII.C کشورهای عضو را ملزم 
می کند که پس از گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی 

اقدام کنند.
اگر تصور شود که شکست ایران در همکاری به اندازه 
کافی جدی است، اقدامات می تواند انجام ندادن هیچ 

کاری یا اقدام علیه ایران به شکلی باشد.

اخبار كوتاه
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« از قیمت روز خودروها گزارش »روزگار

گرانی خودرو  شتاب می گیرد

 قیمت خودرو در بازار طــی روزهای ابتدای 
ماه جــاری رونــد فزاینــده ای را دنبال می 
کند، برخی از خودروهــای خارجی به دلیل 
خبرهای متناقض از واردات گران می شوند و 
دسته محصولات چینی به لطف بورس تخت 
گاز گرانی را در پیش گرفته انــد. اگر دولت 
تصمیم به خروج از صنعت خــودرو نگیرد و 
روند فعلی ادامه داشته باشد، بازار خودرو در 
پایان سال احتمالا با تورم غیرقابل تصور همراه 
شود. بازار خودرو کشور دچار افزایش تقاضا 
کاذب به دلیل تبدیل خودرو از کالا مصرفی 
به کالا ســرمایه ای در پی سیاســت گذاری 
های صنعتی اشتباه شده است. اگر اصلاحی 
در روند این نوع سیاســتگذاری انجام نشود، 
افزایش تیراژ و واردات خودرو نمی تواند سبب 
کاهش هوش هیجانی مشتریان در بازار آزاد 
شود. در ادامه به بررسی قیمت چند خودرو پر 

فروش در ماه جاری خواهیم پرداخت:

فیدلیتی ۳۵ میلیون تومان گران شد
فیدلیتی پرایم پنج نفــره یکی از خودروهای 
چینی پر فروش این روزهای بازار است، این 
خودرو در ســایه عدم واردات توانســته نیاز 
مشتریان به کراس اوورهای شهری را البته با 
چشم پوشی از تک دیفرانسیل بودن، تامین 
کند. فیدلیتی پرایم پنج نفره ابتدا ماه جاری 
قیمتی معادل یک میلیــارد و ۲۸۵ میلیون 
تومان داشــت. اما امروز قیمت این خودرو به 
بیشــتر از یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان 
رسیده است. پارامترهای بازار نشان می دهد 
که روند رشد قیمت این خودرو در ماه جاری 
احتمالا کندتر می شود، ولی احتمال تثبیت 

قیمت برای این خودرو در بازار وجود ندارد.

گرانی ۱۸ میلیون تومانی در نمایندگی!
کی ام ســی تی۸ یا همان جک تی۸ یکی از 
پیکاپ هــای پرطرفدار بازار خودرو اســت، 
خدمات پس از فروش، قیمت نسبتا منطقی 
و چهارچرخ محرک بودن این خودرو ســبب 
کسب ســهم قابل توجه بازار پیکاپ ها برای 
کرمان موتور شده اســت. این خودرو در بازار 
آزاد طی ۲۰ روز گذشته با قیمت یک میلیارد 
و ۱۹۵ میلیون تومان معامله می شــود. این 
مورد نشــان از تثبیت بها در بازار آزاد دارد، 
ولی در کارخانه و البتــه نمایندگی های این 
خودرو ۱۸ میلیون تومان رشد قیمت داشته 
است. دوم آذرماه ســال جاری این خودرو در 
نمایندگی بها ۹۶۷ میلیون تومانی داشــته، 
اما امــروز قیمــت آن ۹۸۵ میلیــون تومان 
است. شاید بازار نســبت به افزایش بها تی۸ 
مقاومت کند، اما واکنش های شرکت مونتاژ 
 کننده نشــان از احتمال گرانــی مجدد در 

نمایندگی ها دارد.

گلف جی تی آی ۵۰ میلیون تومان گران شد
فولکس واگن گلف جی تی آی مشهور به گران 
ترین هاچ بک بازار داخل کشور است، اگر روند 
رشد قیمت این خودرو طی دو ماه طی دوماه 
اخیر را بررسی کنید، متوجه خواهید شد که 
با اعلام هر نوع خبــری در خصوص واردات 
خودرو، این محصول نیز در بازار آزاد مســیر 
افزایش قیمت را دنبال کرده اســت. فارغ از 
بحث نبود خدمات پس از فروش مناسب برای 
برند فولکس واگن در کشور، این خودرو جز 
هاچ بک های با کیفیت نیز محسوب می شود. 
فولکس واگن گلف جی تی آی تا اواخر هفته 
گذشــته با قیمت ۳ میلیارد و ۵۵۰ میلیون 
تومان معامله می شد، اما از روزگذشته قیمت 
این خودرو به ۳ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان 
رسیده اســت. گفتنی است که قیمت مذکور 
برای مدل ۲۰۱۸ است، پارامترهای بازار نشان 
می دهد که این محصول در ماه جاری افزایش 
قیمت مجددی خواهد داشــت. خودروهای 
خارجی موجود در خیابان های کشور فقط با 

انجام واردات روی ارزانی را می بینند.

فردا تی۵ گران شد
شرکت خودروســازی فردا محصولی جدید 
به نام تی۵ را به بازار خودرو کشــور عرضه 
کرده است. این خودرو در مدت کم حضور 
در بازار توانسته جایگاه مناسبی برای خود 
کسب کند، تی ۵ اواخر هفته گذشته در بازار 
آزاد قیمت یک میلیارد و ۵۰ میلیون تومانی 
داشــت. اما امروز قیمت این خودرو به یک 
میلیارد و ۶۰ میلیون تومان رســیده است. 
این افزایش قیمت نشان می دهد که طی ماه 
جاری این محصول مجددا با افزایش قیمت 

همراه خواهد شد.

گزارش

رکود در بازار لوازم خانگی

  تعمیر به جای خرید
گــزارش  میدانی از بازار لوازم خانگی حاکی از 
رکــود در بازار و افزایش تقاضا برای تعمیرات 
است و حداقل قیمت یخچال و فریزر، ماشین 
لباسشــویی و ماشین ظرفشویی نیز به ترتیب 

۱۷، شش و ۱۲ میلیون تومان است.
مشــاهدات میدانی از بازار لوازم خانگی امین 
حضور حاکی از خلوت بودن این بازار اســت؛ 
موضوعــی که فروشــندگان نیــز آن را تایید 
می کننــد. یکی از فروشــندگان با اشــاره به 
افزایــش نرخ ارز در هفته های اخیر، می گوید: 
» قبلا دلار بالا می رفت، بازار رونق می گرفت 
و مردم شــروع به خرید می کردند، اما در حال 
حاضر پول ندارند و ترجیح می دهند با چیزی 
که دارند کنار بیایند یا ســراغ تعمیرات بروند. 
مردم فقط اگر مجبور باشند خرید می کنند.

او همچنیــن درباره تاثیــر افزایش نرخ ارز بر 
قیمت کالاها می گوید: »وقتی دلار بالا می رود، 
مغازه دار می گوید پس بالاتر هم می رود. برای 
مثال دلار ۳۶ رو ۳۷ هزار تومان حساب می کند 
تا ضرر نکند. چون فروشنده ها تا حالا چندین 
بار ضرر کرده اند. البته در حال حاضر یک هفته 
است که نرخ ارز روی ۳۵ هزار تومان مانده.«

بررسی قیمت ها نیز نشان می دهد که در حال 
حاضر قیمت یخچال ساید بای ساید ایرانی در 
بازار ۲۷ تا ۵۶ میلیون تومان و ســاید خارجی 
حدود ۴۸ تا ۱۳۰ میلیون تومان است. محدوده 
قیمــت یخچال و فریزر دوقلوی ایرانی نیز ۱۷ 
تــا ۴۰ و خارجــی ۵۲ تا بیش از ۱۰۰ میلیون 

تومان است.
انواع لباسشــویی ایرانی نیز شــش میلیون و 
۵۰۰ تــا ۱۷ میلیــون تومــان و انواع خارجی 
ایــن محصول ۱۴ تا ۴۰ میلیون تومان فرخته 
می شود. انواع ماشین ظرفشویی ایرانی نیز ۱۲ 
تا ۱۹ میلیون تومان و انواع خارجی آن ۱۶ تا 

۴۵ میلیون تومان قیمت دارد.
در ایــن میــان قیمت انواع گاز با طرح فر دو تا 
هشــت میلیون تومان اســت و گازهای فردار 
نیــز پنــج میلیون و ۷۰۰ تا ۱۷ میلیون تومان 
عرضه می شــود. البته فروشنده تاکید می کند 
که ارزان ترین گاز فردار فقط یک مدل است و 

فراوانی زیادی در حداقل قیمت نیست.
همچنیــن انواع تلویزیــون ۵۰ اینچ برندهای 
داخلی حدود ۱۰ تا ۱۳ و قیمت انواع خارجی 
این محصول ۱۴ تا ۲۴ میلیون در بازار عرضه 

می شود.
بررسی برخی از قیمت لوازم خانگی کوچک تر 
و ضروری نیز نشان می دهد که انواع جاروبرقی 
بــه قیمــت دو میلیون و ۲۰۰ هــزار تومان تا 
۱۲ میلیــون تومــان، اتو یک میلیون و ۸۰۰ تا 
چهــار میلیون و ۶۰۰ هــزار تومان و ماکروفر 
ســه میلیــون و ۵۰۰ تا ۱۷ میلیــون تومان 
فروخته می شــود. فروشندگان می گویند که 

اکثر ماکروفرها و اتوهای بازار خارجی است.
فروشــندگان دربــاره گارانتی هــم اظهارات 
جالبــی دارنــد. آن هــا تاکیــد می کنند که 
شرکت های خصوصی که لوازم خانگی قاچاق 
را گارانتــی می کنند، بــا تعهدات خود عمل 
می کنند. یکی از فروشــندگان می گوید: این 
شرکت های خصوصی ۱۰ سال گارانتی موتور 
و ۱۸ مــاه گارانتی قطعات دارند و تا حالا هیچ 
موردی نبوده که کالا برگشــت بخورد یا دچار 

مشکل شود.
همچنیــن بــه گفتــه او این شــرکت های 
خصوصی گارانتی، با تاجرها قرارداد می بندند 
و به مشــتریان آن ها خدمــات می دهند. این 
شرکت ها برای نصب هزینه دریافت می کنند، 
اما تا زمانی که در گارانتی ذکر شده باشد، برای 

تعمیر هزینه دریافت نمی کنند.
گفتنی است واردات لوازم خانگی از سال ۱۳۹۷ 
ممنوع اســت و در حال حاضر عمده کالاهای 
خارجی موجود در بازار قاچاق هســتند که با 
گارانتی های تقلبی فروخته می شوند. تاکنون 
بارهــا بحث آزادســازی واردات لوازم خانگی 
مطرح شده، اما به نتیجه نرسیده است. موافقان 
آزاد شدن واردات لوازم خانگی می گویند این 
قانــون حقوق مصرف کننده را در نظر نگرفته، 
اما مخالفان معتقدنــد تولیدکنندگان ایرانی 
شــرایط برابر با تولیدکنندگان خارجی ندارند 
کــه بتوانند بــا آن ها رقابت کنند. فعالان بازار 
لوازم خانگی می گویند: در سال جاری افزایش 
قیمت هــای تولیــد همراه بــا کاهش قدرت 
خریــد مردم منجر به رکود ســنگین در بازار 

لوازم خانگی شده است.
همین مســاله ســبب شــده تا فروشندگان 
و کارخانجــات تولیــدی، کالاهــای خود را با 

تخفیف ارائه کنند.
یکی از فروشــندگان در ایــن زمینه گفت: از 
شــهریورماه یکی از برندهای بزرگ کشور که 
به صورت فرانچایز با آن کار می کنیم، از قیمت 
مصرف کننده محصولات خود ۸.۶ درصد به ما 
تخفیف می دهد و ما نیز کالاها را با یک تا ۱.۵ 
درصد ســود به فروش می رسانیم، با این حال 

خریداری برای این کالاها نیست.
وی بیان داشــت: در حالی که به قول معروف 
»قیــد برخی کالاهــا را زده ایم« و زیر قیمت 
به فروش می رســانیم، اما همچنان خریداران 

استقبالی نمی کنند.

 نشانه ای از احتمال کاهش قیمت طلا در دست نیست

صعود سکه به سقف تاریخی
  میناسادات حسینی / گروه اقتصاد

نایــب رئیس ســابق اتحادیه طــلا و جواهر با بیان 
اینکــه ســه عامــل موثر بر قیمت طلا و ســکه در 
بازار تا روز دوشــنبه فعلا ســیگنال افزایش قیمت 
به بازار می دهند، گفت: افزایش تقاضای ســکه و 
طلا و قیمت دلار، ســکه و طلا را به ســقف قیمتی 

خود رسانده است.
 مشــاهدات از بازار طلا و ســکه نشان می دهد بازار 
در تلاطم اســت؛ به گونه ای که قیمت سکه امامی 
در لحظــه تنظیــم این خبر سقف شــکنی کرده و 
بــا قیمت ۱۶ میلیــون و ۷۵۰ هزار تومان معامله 
می شــود. همچنین هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک 
میلیون و ۵۲۵ هزار تومان رسیده که بالاتر از قیمت 

طلا در روز پنجشنبه است.
فعالان بازار ســکه معتقدند اگر ســکه به پیشروی 

خــود ادامه دهد، مرز مقاومتی ۱۶ میلیون و ۸۰۰ 
هزار تومانی را نیز پشــت ســر خواهد گذاشت. این 
در حالی اســت که ســکه در حال حاضر قیمتی را 
تجربــه می کند که پیش از این چنین قیمتی را به 
خود ندیده است. در این میان سوال اصلی این است 
که آیا طلا و سکه بیش از این گران خواهند شد و 
آیا الان زمان مناسبی برای خرید هست یا خیر؟

محمد کشــتی آرای می گوید: در حال حاضر سکه 
در ســقف قیمتی تاریخی خود معامله می شــود. 
فلــز زردرنگ داخلی در حول و حوش ۱۶ میلیون 
و ۷۵۰ هزار تومان معامله شــد که این قیمت در 
مقایسه با روز پنجشنبه افزایشی ۱۵۰ هزار تومانی 

داشته است.
این فعال بازار طلا و سکه با بیان اینکه سه عامل 
در این بازار موجب افزایش یا کاهش قیمت سکه 

و طلا می شــود، ادامه داد: این ســه عامل شامل 
قیمت انس جهانی، قیمت ارز و ســکه و عرضه 

و تقاضا است.
کشتی آرای در جزئیات این سه عامل گفت: به طور 
متوســط قیمت انس طلا نســبت به هفته گذشته 
۴ دلار و نســبت به روز پنج شــنبه حدود ۱۰ دلار 
افزایش قیمت داشــته است. همچنین قیمت دلار 
هم حدود ۳۰۰ تومان قیمت گران شده است؛ عامل 
سوم هم تقاضاست که تقاضا در بازار فیزیکی برای 
خرید سکه و طلا افزایش پیدا کرده است، بنابراین 
این سه عامل باعث شده قیمت طلا و سکه با افزایش 
همراه باشــد به طوری که نسبت به روز پنجشنبه 
قیمت سکه حدود ۳۰۰ هزار تومان افزایش قیمت 
داشــته اســت. همچنین حباب سکه هم ۸۰ هزار 
تومان افزایش داشته و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز 

۲۰ هزار تومان افزایش قیمت داشته است.

پیش بینی قیمت طلا و سکه تا پایان هفته
این کارشناس بازار طلا و سکه در مورد پیش بینی 
قیمت ســکه و طلا تا پایان هفته گفت: با توجه به 
عواملی که به آنها اشاره شد، این عوامل فعلا خیلی 

قابل تغییر نیست. 
کشتی آرای ادامه داد: اگر فرض بگیریم که بازار های 
جهانی طلا و ســکه تا دوشــنبه هم تعطیل است، 
بنابرایــن برای پایان هفته نمی شــود پیش بینی 
دقیقی داشت و یا اظهارنظر کرد. به نظر می رسد 
تا قیمت ها تا همین ســطح باقی بماند و تغییر ی 
نکنــد و امیدواریــم بیش از ایــن افزایش نیابد، تا 
ببینیم امروز دوشنبه با آغاز کار بازار های جهانی، 
شاهد تغییر عوامل ذکر شده خواهیم بود یا خیر. 

« اختیارات نمایندگان مجلس در تغییر بودجه را بررسی می  کند؛ گار  »روز

دلسوزی های تورم زا
  فرشته بابایی / گروه اقتصاد

بودجه کشور با وجود مسائلی همچون 
تحریم ها به خودی خود با کسری مواجه 
است، ضرورت دارد نمایندگان مجلس 
این موضوع را با هدف های شخصی خود 

تشدید نکنند.
 صحبت از کســری ۲۰۰ همتی بودجه 
۱۴۰۱ موضوعی است که چندی پیش 
در جلســه علنی روز سه شنبه هفدهم 
آبان ماهتوسط رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه و در جریان بررســی عملکرد 
دولت در تحقق منابع بند الف تبصره ۱۸ 

قانون بودجه مطرح شد.
به گفتــه میرکاظمی در ســال ۱۴۰۰، 
۱۹ همت بــرای تبصــره ۱۸ پرداخت 
شــده که هیچ عملکردی نداشته است. 
در این جلسه رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه از وکلای مردم خواست که منابع 
درآمدهای غیرواقعی بودجه را افزایش 

ندهند، چراکه تحقق نمی یابد.
به گفته وی با توجه به اینکه در ســال 
جاری قیمت حامل های انرژی و حجم 
آن افزایش نداشته، افزایش این درآمدها 
از ۳۳۰ به ۶۴۰ همت، دولت را با محقق 
نشدنِ ۲۰۰ همتی در تبصره ۱۴ مواجه 
کرده اســت، درحالی که سال گذشته 
بودجه عمومــی کشــور ۹۰۰ همت و 
امســال این بودجه ۱۵۰۰ همت بوده و 

افزایش ۶۰ درصدی داشته است.
البته میرکاظمی پس از این ســخنان 
اعــلام کرد که بــرای جبران کســری 
اعتبــارات اشــتغال رئیس جمهور در 
نامــه ای از مقام معظــم رهبری مجوز 
خواست که ۲۰ درصد ســهم صندوق 
به تملک و اشــتغال اختصاص یابد و در 
بانک ها سپرده گذاری شده و چند برابر 
به اشتغال تخصیص یابد که ایشان نیز با 

برداشت ۱۰ درصد موافقت کردند.
همیــن موضــوع انتقاد کارشناســان 
اقتصادی نسبت به اختیارات و اعمال نظر 
مجلسی ها در بودجه را برانگیخته است. 
منابع ارزی و درآمدهای مالیاتی که در 
بودجــه پیش بینی و محقق نمی شــود 
در کنار مخارج بســیار بزرگی که برای 
بودجه تراشیده شده، دولت را در گرداب 
کسری بودجه انداخته است، موضوعی 
که سال هاست دولت با آن دست و پنجه 

نرم می کند.

کید دولت سیزدهم   تا
بر عدم استقراض از بانک مرکزی

صریح تریــن راهکار مقابله با کســری 
بودجه در شــرایطی کــه دولت قصد 
افزایــش قیمــت حامل هــای انرژی و 
قیمت ارز را نداشته باشــد، چاپ پول 
و اســتقراض از بانک مرکزی است که 
منجر به افزایش نقدینگی و تشدید روند 
افزایش تورم می شود، موضوعی که در 

دولت های پیشین مرسوم بوده اما دولت 
سیزدهم بارها آن را خط قرمز خود اعلام 

کرده است.
ســازمان برنامه و بودجــه در آخرین 
اطلاعیه خود اعلام کرد ســهم صندوق 
توســعه از هزینه های جاری را به صفر 
رســانده و تراز عملیاتی را ۱۹.۶ درصد 
کاهش داده است تا دخل و خرج کشور 
را در شش ماهه اول ۱۴۰۱ تنظیم کند. 
علاوه بر این آمار، کاهش رشد نقدینگی، 
رشد اقتصادی ۴.۳ درصدی نیز ازجمله 
متغیرهایــی اســت که توســط دولت 
اعلام شــده تا جهت گیری آن نسبت به 
استقراض از بانک مرکزی را نشان دهد.

 دولت کسری بودجه را 
به گردن مجلس انداخت

بر این اساس ســازمان برنامه و بودجه 
تاکیــد کرده اســت که کســری ۲۰۰ 
همتی اعلام شــده توســط رئیس این 
سازمان عمدتاً ناشــی از افزایش منابع 
لایحه بودجه توسط نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی اســت و این سازمان به 
دنبال راهکارهایی اســت که به کمک 
آن، کســری بودجه را به نحوی کاهش 
دهد کــه حداقل پیامدهــای تورمی را 

داشته باشد.
بنابراین نمی توان منکر نقش مجلس ها 
در افزایش کسری بودجه شد. تغییراتی 
که مجلســی ها در لایحه بودجه اعمال 
می کنند هرچند از سر دلسوزی اما منجر 
به افزایــش درآمدهای محقق نشــده، 
تعیین مصارف قطعی برای این درآمدها 
و ایجاد توقعاتی از دولت می شــود که 
کارشناسی نیســت. در واقع به عنوان 

یک راهکار می توان بودجه را در دولت 
به گونه ای دقیــق تنظیم کرد که نیازی 
به تغییرات اساسی در آن نباشد اما به هر 
روی نمی توان از ورود نماینده ها به تغییر 
مجلس که گاهاً با اعمــال منافع آن ها 

همراه است، جلوگیری کرد.

سقف بودجه در زمان بررسی لایحه 
توسط نمایندگان نباید افزایش یابد

در این بین کارشناسان اقتصادی تاکید 
دارند که سقف بودجه در زمان بررسی 
لایحه توســط نمایندگان نباید افزایش 
یافته در نباید منابــع درآمدی غیرقابل 
تحقق تصویب شــود. درواقع مجلس به 
جای افزایش سقف اعتبارات باید بر روند 
تخصیص اعتبارات و نحــوه هزینه کرد 
بودجه نظــارت کند، چراکــه بودجه با 
ســقف اعتبارات قابل تحقــق بهتر از 
بودجه ای اســت که اعتبارات مشخص 

شده در آن محقق نمی شود.
ایــن در حالی اســت که کمتــر از ۱۰ 
درصد نمایندگان مجلس از موضوعات 
اقتصادی اطلاع کافی دارند و تغییراتی 
که نمایندگان در بودجه انجام می دهند، 
تحت شــرایط غیرفنی و غیرتخصصی 

است.
مهم ترین وظیفــه مجلس قانون گذاری 
اســت اما هر تغییری که در منابع مالی 
بودجه انجام می شود، بار مالی به همراه 
دارد که باید براســاس قانون اساســی 
پیش بینی شود؛ اگر این کار انجام نشود 
شــورای نگهبان باید به اصلاحیه ای که 
در قانون بودجه اعمال شده ایراد بگیرد. 
بنابراین در این بین نقش شورای نگهبان 
نیز اهمیت ویژه ای دارد، این شورا باید 

بــه موضوعات این چنینی حساســیت 
بیشتری نشان دهد.

بودجه کشور ما با وجود مسائلی همچون 
تحریم ها به خودی خود با کسری مواجه 
اســت، ضروری اســت که نمایندگان 
مجلس ایــن موضوع را بــا هدف های 

شخصی خود تشدید نکنند.

نمایندگان مجلس برای حوزه های 
انتخابی خود پروژه می تراشند

در ایــن خصــوص فرشــاد پرویزیان، 
نایب رئیس انجمــن اقتصاددانان ایران  
می گوید: با وجــود همه مســائلی که 
در بودجه ریزی با آن مواجه هســتیم، 
هرســاله پس از آنکه بودجه به مجلس 
مــی رود نمایندگان ۳۰ درصــد به آن 

اضافه می کنند.
وی اضافــه می کنــد: درحالی کــه در 
بدنه کارشناســی دولت محاســباتی 
بر بودجه انجام شــده تا تراز آن برقرار 
شــود، نمایندگان مجلــس بودجه را 
افزایش می دهنــد و در ادامه می گویند 
تراز عملیاتی صفر اســت؛ این در حالی 
است که تورم عملیاتی نداریم و منابع و 

مصارف با یکدیگر مساوی است.
نایب رئیس انجمــن اقتصاددانان ایران 
می گوید: مصارفــی بــرای بودجه در 
مجلس ایجاد می شــود اما در قبال آن، 
منابع لازم محقق نمی شود، در نتیجه با 
تورم مواجه می شویم. نمایندگان مجلس 
از روی دلسوزی برای مناطقی که از آن 
انتخاب شده اند بودجه می گیرند و برای 
حوزه های انتخابیه خود پروژه می تراشند 
و این اقدام تاکنون هیچ مشکلی از مردم 

رفع نکرده است.

 اعمال نظر غیرتخصصی 
نمایندگان در بودجه

پرویزیان اضافه می کنــد: هیچ جای دنیا 
مجلس بودجه دولت را به این اندازه تحت 
تأثیر قرار نمی دهد. مجلس این حق قانونی 
را دارد اما نتیجه این حق، تحمیل تورم به 
مردم است. نمایندگانی درخصوص مسائل 
اقتصادی اظهارنظر کرده و از روی دلسوزی 
برای حوزه های انتخابی خودشان، بودجه 
را افزایش می دهند، درحالی که کمترین 

تخصص در مسائل اقتصادی ندارند.
وی تصریح می کند: حتــی اگر مقاصد 
سیاســی برای این اقدامــات را در نظر 
نگیریم و فرض بر دلسوزی نمایندگان 
مجلس باشد، باز هم اثرات تورمی فقط 
نصیب مردم می شود. راهکار رفع مسائل 
اقتصــادی در مناطــق کمتربرخوردار 
پول پاشی و هدایت بودجه نداشته دولت 

نیست و فقط تورم ایجاد می کند.
عضــو انجمــن اقتصاددانــان ایــران 
خاطرنشان می کند: ســهم نمایندگان 
از بودجه به اندازه همــان ۳۰ درصدی 
اســت که به آن اضافــه می کنند. این 
اقدام نمایندگان اگرچه قانونی است اما 
کارشناسی نیست و نتیجه مثبتی ندارد.

 نمایندگان منافع ملی را 
فدای منافع بخشی می کنند

میثم مهرپور، کارشناس اقتصادی نیز در 
این خصوص می گوید: در ایران نیز بودجه 
همچون سایر کشــورها فرآیند قانونی 
خود را طی می کنــد. اصلاح این فرآیند 
و اختیارات نمایندگان مجلس نمی تواند 
منجر به محقق شــدن بودجه شود. این 

موضوع حاشیه ای و فرعی است.
وی اضافه می کند: روال تدوین و تصویب 
بودجه صحیح و منطقی اســت، اگرچه 
گاهی در برنامه های توسعه و بودجه ها 
ســاختار پارلمان کشــور ملی نیست و 
نگاه های بخشــی و منطقــه ای در آن 
قالب شده اســت که منجر به اخلال در 
روند توسعه متوازن کشور می شود.این 
کارشناس اقتصادی تصریح می کند: در 
هر دوره بودجه ها محــل لابی و رایزنی 
نمایندگان مجلس با وزرا و دولت است 
که منافع ملی را فدای منافع بخشــی 
می کند و این موضوع به توسعه متوازن و 

منطقی کشور آسیب می زند.
مهرپور تاکید می کند: البته این مسئله از 
نحوه برگزاری انتخابات ناشی می شود. 
انتخابات در کشــور ما اســتانی نیست 
و بخشــی و شهری اســت، بنابراین هر 
نماینده به جای آنکه خــود را نماینده 
یک اســتان در مجلس شورای اسلامی 
بداند، نماینده شهر و منطقه ای است که 
از آن انتخاب شده و وظیفه خود می داند 
که برای آنجا رایزنی کنــد و امتیازاتی 

دریافت کند.

خبر ویژه

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: عرضه خودرو در بورس کالا امیدها را 
در جهت حذف تقاضای کاذب و از بین بردن آربیتراژ)کسب سود از تفاوت 
قیمــت هم زمــان یک دارایی بین دو یــا چند بازار( حاصل از ما به التفاوت 
قیمت کارخانه و بازار را د. چندان کرده است.محمدرضا اعلمی کارشناس 
بازار سرمایه در خصوص عرضه خودرو در بورس کالا اظهار کرد: جامع نگری 
در تدوین تصمیمات اقتصادی و نحوه  اجرای آن سبب شکوفایی اقتصادی و 
برون رفت از وضعیت موجود می شود. محدودسازی به شکل های مختلف 
از جملــه اعطــای مجوزهای لازم بــرای تولید و واردات خودرو و همچنین 
قیمت گذاری دستوری به همراه عرضه  خودرو به شکل قرعه کشی سبب 

ایجاد صف خرید با قیمت بالای خودروهای کم کیفیت داخلی شده است.
او افزود: ضعف عرضه ها باعث ایجاد رقابت کاذب شده و عده ای را به طمع 
بهره مندی از ما به التفاوت قیمت کارخانه و قیمت بازار به صف کاذب خرید 
این کالای کم کیفیت کشانده و مصرف کنندگان واقعی محروم از بدست 
آوردن خودرو در قیمت های مناسب شده است.اعلمی با بیان اینکه عرضه 
خودرو در بورس کالا امید را به بازار خودرو بازگرداند گفت: با عرضه  خودرو 
در بورس کالا به این مهم یعنی تعدیل قیمت برای مصرف کننده ی واقعی 
دست پیدا می کنیم اما دیگر تصمیمات مکمل نیز باید به کمک این روش 

عرضه آمده و سبب حذف صف های خرید کاذب شود.

وی تصریح کرد: اقداماتی از قبیل افزایش عرضه خودرو به شکل افزایش تولید 
و سامان بخشی به واردات خودروهای با کیفیت می تواند ضمن ایجاد رقابت 
برای کیفیت بهتر، سبب افزایش عرضه نیز شود.وی با بیان اینکه از دیگر 
مزیت های عرضه خودرو در بورس کالا می توان به شفافیت در عرضه اشاره 
کرد، گفت: امید است شاهد استمرار عرضه خودرو در بورس کالا باشیم تا 
گام برداشته شده در جهت ایجاد شفافیت در عرضه  خودرو با اجرای دیگر 
اقدامات مذکور در ادامه  روند اصلاحی و تکمیلی در پیش گرفته شود. این 
نوع جامع نگری می تواند ما را به عرضه  خودروی باکیفیت و قیمت مناسب 

برساند که سبب رضایتمندی مصرف کنندگان نیز می شود.

ح کرد؛ کارشناس بازار سرمایه مطر

سبقت خودرو از قیمت گذاری دستوری در مسیر بورس کالا
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نفت و انرژی 4

سقف قیمت بر نفت روسیه؛ طلای سیاه ایران را ارزان تر می کند

ضربات غیرمستقیم تحریم مسکو بر تهران 

كوتاه از انرژی

بین الملل

سقف قیمت نفت روسیه 
باید ۳۰ دلار شود

دولت هــای اتحادیه اروپا در تلاش برای 
کاهش درآمدهای نفتی روسیه و محدود 
کردن توانایی مســکو برای تامین مالی 
جنگ اوکراین بدون وارد کردن شوک به 
عرضه جهانی نفت هستند اما در خصوص 
پیشــنهاد گروه هفت برای تعیین سقف 
قیمت هر بشــکه نفت روسیه بین ۶۵ تا 
۷۰ دلار، اختــلاف نظر دارند.ولادیمیر 
زلنســکی، رئیس جمهــور اوکراین که 
حامیــان غربی خود را برای اعمال همه 
نوع تحریم شــدید علیه روسیه تشویق 
می کند، در یــک کنفرانس مطبوعاتی 
اظهار کرد: سقف قیمتی حدود ۶۰ دلار 
که اکنون در نظر گرفته شــده اســت، 
یک محدودیت مصنوعی است. ما مایل 
هســتیم تحریم ها در این مبارزه، کاملا 
موثر باشــند بنابراین سقف قیمت باید 
در ســطح ۳۰ تا ۴۰ دلار باشد تا روسیه 
تحریم ها را لمس کند.لهستان، استونی 
و لیتوانی خواستار سقف قیمت پایین تر 
از ۶۵ تا ۷۰ دلار در هر بشکه هستند که 
از سوی گروه هفت پیشنهاد شده است 
اما یونان، قبرس و مالت خواستار سقف 
قیمــت بالاتر یا شــکلی از جبران برای 
ضرری هســتند که صنعت کشتیرانی 
این کشــورها احتمــالا متحمل خواهد 
شــد.بر اســاس گزارش رویترز، دیدار 
نماینــدگان دولت های اتحادیه اروپا که 
قرار بود بعدازظهر جمعه برای گفت وگو 
درباره پیشــنهاد گروه هفت برای سقف 
قیمت نفت دریابرد روسیه برگزار شود، 
لغو و به هفته آینده موکول شــد.برنامه 
گروه هفت برای اعمال سقف قیمت برای 
صادرات نفت روســیه از پنجم دسامبر 
اجرایی می شود و همزمان، اتحادیه اروپا 
واردات نفت روســیه را ممنوع می کند. 
اعمال ســقف قیمت از سوی گروه هفت 
و تحریم اتحادیه اروپا ممکن است باعث 
مختل شــدن تجارت ۲.۵ میلیون بشکه 
در روز یا بیشــتر نفــت دریابرد به اروپا 
شــود. روســیه مکررا تهدید کرده است 
به کشــورهایی که تحت مکانیزم سقف 
قیمــت عمل می کنند، نفــت نخواهد 

فروخت.

شورون برای ازسرگیری تولید 
و صادرات نفت ونزوئلا 

مجوز گرفت
دولت بایدن به شرکت شورون مجوز داد 
تولید نفت در ونزوئلا را که سه سال پیش 
در پی تحریم های واشنگتن متوقف کرده 
بود، ازســربگیرد. تســهیل تحریم های 
آمریکا علیه ونزوئلا در پی ازســرگیری 
مذاکــرات میــان دولت و اپوزیســیون 
ونزوئــلا و توافق دو طرف برای همکاری 
درباره برنامه هزینه بشردوستانه، انجام 
شد.شــورون از اداره کنترل دارایی های 
خارجــی وزارت خزانــه داری آمریــکا 
مجوز شــش ماهه دریافت کرده اســت 
که به این شــرکت اجازه می دهد نفت و 
فرآورده هــای نفتی را در پروژه هایی که 
در ونزوئلا دارد، تولید کند. شورون برای 
حفــاری جدید مجوز ندارد اما می تواند 
کارهای تعمیــرات و نگهداری میادین 
نفتــی را انجام دهد.ســال ۲۰۲۰ پیش 
از این که دســتور آمریــکا توقف کامل 
فعالیت های حفاری را صادر کرد، ســهم 
شــورون از تولید نفت ونزوئلا، ۱۵ هزار 
بشــکه در روز بود که کمتر از تولید یک 
میــدان نفتی در منطقه پرمیان بود.این 
شــرکت همچنین اجازه یافت صادرات 
نفت از ونزوئلا که از سال ۲۰۱۹ متوقف 
شده بود، ازسربگیرد. همه صادرات باید 
به آمریکا برود و شــورون اجازه خواهد 
داشت خوراک مورد نیازش از جمله مواد 
رقیق کننده برای بهبود تولید نفت را از 
آمریــکا وارد کند. با این حال، این مجوز 
تاثیــر چندانی در رفع بحران انرژی که 
تورم را شــعله ور کرده و رشد اقتصادی 
در سراســر جهان را آهسته کرده است، 
نخواهد داشــت.مایک ورث، مدیرعامل 
شــورون ماه میلادی گذشته گفته بود: 
ممکن است ماه ها و سال ها طول بکشد 
تا عملیات نگهداری و نوســازی میادین 
و تجهیزات آغاز شــود و فعالیت سرمایه 
گذاری تغییر کند. یک منبع آگاه اوایل 
امســال گفته بود پروژه های شــورون 
می تواننــد در مدت شــش مــاه تا یک 
ســال، تولید نفت را از ۱۵۰ هزار بشــکه 
در روز فعلی، به حدود ۲۰۰ هزار بشکه 

در روز افزایش دهند.

تحلیلگر موسســه بین المللــی کپلر گفت: طبیعتاً 
تشــدید رقابت در بازار آســیا باعث خواهد شــد تا 
ایران وادار شــود تخفیف های بیشتر پیشنهاد دهد 
تــا ســهم خود را در بازار چیــن حفظ کند. هند تا 
موقعی که تحریم های آمریکا بر صنعت نفت ایران 
برداشــته نشــود به احتمال زیاد نفت از ایران وارد 
نخواهــد کرد و اگر قیمت ها ثابت بمانند به معنای 
درآمد کمتر برای ایران اســت.همایون فلکشاهی ، 
در ارزیابی تعیین ســقف قیمت برای نفت روســیه 
به میزان ۶۰ درصد کمتر از نرخ بازار اظهار داشت: 
فعــلا حــرف و حدیث زیادی در باره تعیین تکلیف 
این آرزوی ســقف قیمت برای نفت روســیه وجود 
دارد، البته هیچ جزئیاتی منتشر نشده است. اخیرا 
جانت لوییز یلن وزیر خزانه داری آمریکا گفته است 
که هند می تواند بدون محدودیت از روســیه نفت 
خریداری کند به شــرطی که از خدمات کشتیرانی 
و بیمه ای آمریکا و اروپا استفاده نکند. البته در حال 
حاضر تمامی حمل و نقل نفت روســی که به هند 
صادر می شــود از طریق شــرکت های دولتی روس 
بیمه می شود، اما برخی از این معامله با کشتی های 
با پرچم یونان حمل می شــوند. بنابراین اصلی ترین 
موضوع این پروژه سقف قیمت تکلیف شرکت های 
کشتیرانی یونان خواهد بود. به نظر بنده این سقف 
قیمت بیش از آنکه تاثیر واقعی بر بازار نفت داشته 

باشد یک هدف سیاسی در آمریکا و اروپا است.
وی ادامه داد: اما مسلما تحریم نفت روسیه از طریق 
اتحادیه اروپا، روســیه را وادار به دادن تخفیف های 
بیشــتری می کند. روسیه هنوز حدود یک میلیون 
بشــکه در روز به کشــورهای عضو اتحادیه اروپا از 
طریق نفتکش ها صادر می کند و با تخفیف بین ۱۰ 
و ۲۰ دلار هر بشــکه به خریداران آســیایی عرضه 
می شود. انتظار داریم که این تخفیف به ۳۰ دلار و 
حتی شــاید بالاتر برســد. با توجه به کیفیت مشابه 
نفــت روســیه و نفت ایران، احتمــالا ایران مجبور 
می شــود تخفیف های خود را بیشــتر کند تا سهم 

خود را در بازار چین نگهدارد، این یعنی تحریم های 
اروپا علیه روســیه به ایران هم ضربه غیرمســتقیم 

خواهند زد. 

آیا روسیه می تواند تمام صادرات فعلی به اروپا 
را با خریداران غیراروپایی جایگزین کند؟

تحلیلگر موسســه بین المللی کپلــر تصریح کرد: 
اصلی تریــن نکته در این باره که می تواند بر قیمت 
نفت تاثیر بگذارد حجم کلی صادرات نفت روسیه و 
نوساناتی که در این حجم بعد از تحریم های اتحادیه 
اروپا ایجاد می شــود. ســوال اصلی این است که آیا 
روســیه می تواند تمام صــادرات فعلی به اروپا را با 
خریداران غیراروپایی جایگزین کند؟ فکر می کنم 
که صادرات نفت روســیه بــه احتمال زیاد کاهش 
پیــدا خواهــد کرد، اما نه آنقدر کــه پیش بینی ها 
نشــان می دهنــد.    وی ادامــه داد: در حال حاضر 
روســیه حدود ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار بشــکه در روز 
نفت اورالس که شــباهت زیادی با نفت خاورمیانه 
از جملــه ایــران دارد، صــادر می کند. از این حجم 
نزدیک ۹۰۰ هزار بشــکه به اروپا می رود. برآورد ما 

این است که صادرات نفت خام روسیه بین ۱۰۰ و 
۲۰۰ هزار بشکه در روز کاهش پیدا کند. این حجم 
بــا توجه به حجم کلی صادرات نفت روســیه زیاد 
نیســت. به نظر بنده کشورهایی مانند هند، چین و 
کشــورهای آسیایی دیگر مثل پاکستان و اندونزی 
و حتی کشــورهای مثل آفریقــای جنوبی، برزیل 
و خاورمیانــه واردات نفت روســی خود را افزایش 
می دهند. کشــورهای خاورمیانــه می توانند نفت 
روسی که شباهت زیادی با نفت تولیدی خود دارد 
در پالایشگاه داخلی مصرف و نفت تولیدی خود را 
صادر کنند، که این کار خیلی سودآور خواهد بود. 
اما، چون این مبادلات نفتی کمی شامل ویژگی های 
جدید از جمله زمان بلندتری برای فرســتادن این 
نفت به بازار نهایی و کلا افت صادرات روسیه هرچند 
ناچیز می شــود تاثیراتی بر قیمت نفت می گذارد، 
بنابراین در کوتاه مدت قیمت نفت می تواند افزایش 
پیدا کرده و به ۱۰۰ دلار نزدیک تر شود.فلکشاهی 
در ادامه درباره برنامه مصرف کنندگان برای تعیین 
ســقف قیمت نفت روسیه با هدف شکستن نرخ ها 
گفت: از طرف کشورهای مصرف کننده نفت هدف 

شکســتن قیمت اســت. کلا هدف آمریکا و اروپا با 
پروژه ســقف قیمت روی نفت روسیه این است که 
صادرات روسیه به حداکثر بماند ولی این باعث نشود 
روسیه از عملیات نفتی خود سود ببرد و تنها دلیل 
پشــت این پروژه این اســت که عرضه جهانی نفت 

بالا بماند و در عین حال قیمت ها شکسته شوند.

خ می دهد اتفاقی که در بازار آسیا ر
وی دربــاره تعیین ســقف قیمــت روی بازارهای 
آســیایی گفت: در صورتی که تعیین ســقف قیمت 
عملی شــود به دلیل مباحث ژئوپلیتیکی احتمال 
اینکه هند و چین چه با سقف قیمت چه بدون سقف 
قیمت، به آن بپیوندند خیلی کم است،  انتظار داریم 
که هند و چین و شاید حتی کشورهای خاورمیانه 
واردات نفت از روســیه را افزایش دهند. این یعنی 
حجــم نفت روســی در آســیا افزایــش می یابد و 
بشکه های بیشتری در این بازار خواهیم دید. برای 
واردکنندگان آســیایی، عملی شدن سقف قیمت 
تاثیر خاصی نخواهد گذاشــت، چون روســیه وادار 
می شود که تخفیف خود را افزایش بدهد. اگر فرض 
کنیم روسیه نفت ۹۰ دلاری را با تخفیف ۳۰ دلار 
از هر بشکه عرضه کند به معنای قیمت ۶۰ دلاری 
برای خریداران است یعنی کم و بیش همان قیمتی 
است که آمریکا و اروپا می خواهند برای سقف قیمت 
تعیین کنند.    وی اذعان کرد: طبیعتاً این تشدید 
رقابت در بازار آســیا باعث خواهد شد تا ایران وادار 
شــود تخفیف های بیشتر پیشــنهاد دهد تا سهم 
خــود را در بــازار چین حفظ کند. هند تا موقعی که 
تحریم های آمریکا بر صنعت نفت ایران برداشــته 
نشــود به احتمال زیاد نفــت از ایران وارد نخواهد 
کــرد و اگر قیمت هــا ثابت بمانند به معنای درآمد 
کمتر برای ایران اســت. وی درباره تقسیم نفت به 
دوران قبل و بعد از جنگ روســیه خاطرنشان کرد: 
می توان گفت که این کشــمکش اثرات بلندمدت 

خواهد گذاشت. 

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی گفت: کارخانه 
نــوآوری را به منظور رفع نیازهــای فناورانه منطقه ویژه اقتصادی 
پتروشیمی از سوی شتاب دهنده ها و دانش بنیان ها ایجاد خواهیم 
کرد.پیام برزگر با اشاره به ویژگی های منحصربه فرد نخستین قطب 
پتروشــیمی ایران بیان کرد: منطقه ویژه اقتصادی پتروشــیمی با 
مساحت ۲ هزار و ۸۵۰ هکتار امروز ظرفیت بیش از ۲۶ میلیون تنی 
دارد، پارسال بیش از ۱۸ میلیون تن تولیدات پتروشیمی داشتیم 
و حدود ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن از تولیدات این منطقه به خارج 
از کشــور صادرات شــد.وی با بیان اینکه در ۶ ماه نخســت امسال 
نزدیک به ۲ میلیارد دلار ارزش صادرات منطقه بوده اســت، اظهار 

کرد: پارسال بیش از ۳ میلیارد دلار صادرات داشتیم و ۶ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن هم به بازارهای داخلی محصول ارائه دادیم که از طریق 
بورس کالا و دیگر مسیرهای فروش به دست تولیدکنندگان کشور 
رسیده است.مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
اضافه کرد: این منطقه، قطب صنعت پتروشــیمی و یکی از مبادی 
اصلی ارزآوری و رفع نیازهای داخل در عرصه صنعت پتروشــیمی 
اســت؛ ظرفیت بســیار بالایی که به همت جوانان غیور، توانمند و 
جســور میهن اســلامی در سراسر کشــور و به ویژه جوانان شریف 
و توانمند اســتان خوزســتان و شهرستان های بندرماهشهر، بندر 
امام خمینی )ره( و چمران شکل گرفته است.برزگر افزود: منطقه 

ویژه اقتصادی پتروشیمی امروز در مسیر اقتدار صنعتی قرار دارد؛ 
مدیریت آن در همه زمینه ها به طور کامل درون زا و بدون وابستگی 
به خارج از کشور، با همت جوانان غیور ایرانی رو به پیشرفت حرکت 
می کند.وی با بیان اینکه می خواهیم مسیر پیشرفت را با سرعت و 
جهش بیشــتر ادامه دهیم، بیان کرد: در این مســیر نیازمند دانش 
روزآمدتر و روش های مناســب تری هســتیم که همه اینها در ابزار 
دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان متبلور می شود.وی افزود: آبروی 
کشــور در بســیاری از عرصه ها به علم و دانش درون زا وابسته است 
و علم یکی از مهم ترین عوامل تمدن سازی است که اگر با اخلاق و 

فرهنگ همراه باشد می تواند سبب سرافرازی کشور شود.

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی:

کارخانه نوآوری در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ایجاد می شود

خبر  ویژه

مدیرعامل شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران خبر داد؛

 ارزآوری ۴۰ میلیون دلاری از صدور 
خدمات و فروش قطعات نیروگاهی

مدیرعامل شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران 
گفت: سالیانه حدود ۲۰ تا ۳۰ میلیون دلار از 
صدور خدمات دانش فنی و مهندسی و حدود 
۷ تــا ۱۰ میلیون دلار نیز بابت فروش قطعات 
به کشورهای دیگر به دست می آوریم.مسعود 
مرادی مدیرعامل شرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران با بیان اینکه درحال حاضر در ســوریه و 
عراق تعمیرات نیروگاهی از ســوی ایران انجام 
می شــود، اظهار کرد: در برهه ای از زمان انجام 
این تعمیرات در ترکیه نیز انجام می شد و اکنون 
نیز برنامه هایی را برای ورود به بخش تعمیرات 
نیروگاهی کشــور ونزوئلا در دستور کار داریم.

وی با اشــاره به برنامه ریزی های صورت گرفته 
بــرای انجام تعمیرات نیروگاهــی در ونزوئلا 
گفت: باتوجه به پتانســیل های ایران در حوزه 
تعمیــرات نیروگاهی ایــن توانایی وجود دارد 
کــه ۱۰ هزار مــگاوات نیاز تعمیرات ونزوئلا را 
به طور کامل انجام دهیم.مدیرعامل شــرکت 
تعمیرات نیروگاهی ایران با بیان اینکه تاکنون 
پیشنهادی برای حضور در کشورهای اروپایی 
نداشتیم، گفت: در کشورهای اروپایی به دلیل 
اینکه این دانش وجود دارد، تا کنون تقاضایی 

برای حضور نداشــته ایم امــا اکنون تعمیرات 
نیروگاهی توســط متخصصان در داخل کشور 
انجــام می شــود و در کشــورهای دیگــر نیز 
توانســته ایم موفقیت های متعددی را بدست 
آوریم.مــرادی مدیرعامل شــرکت تعمیرات 
نیروگاهــی ایــران با بیان اینکــه ۹۵ درصد 
قطعات صنعت برق ســاخت داخل هســتند، 
گفــت:  توانایی تعمیــر ۹۵ درصد قطعات در 
نیروگاه هــا  وجود دارد، پنج درصد باقی مانده 
بعضا قطعات اصلی محصول به حساب می آیند 
و نیازی به ساخت داخل آن ها نیست چراکه این 
قطعه خرابی ندارد، مگر اینکه حوادث خاصی 
برای نیروگاه ایجاد شود، البته باید توجه داشت 
که ســاخت آن صرفه اقتصــادی ندارد. خرید 
خارجی این قطعات هم انجام می شــود.وی با 
بیان اینکه حتی نیروگاه هایی که از گذشته و 
توســط کشورهای دیگر در ایران ساخته شده 
نیز قابلیت تعمیر دارند، گفت: قبل از ورود مپنا 
تمام نیروگاه هایی که در کشور ساخته می شد 
با فناوری زیمنس بود و توانایی تعمیر تمام آن 
قطعات نیز وجود دارد. ضمن اینکه اکنون هیچ 
توربین خارجی در نیروگاه ها نصب نمی شود.

یک عضو کمیسیون انرژی:

مردم و دولت در مسیر بهینه سازی مصرف 
گام بردارند انرژی 

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی، تاکید کرد: برنامــه ریزی برای 
بهینه ســازی مصرف گاز، آب و ســوخت 
از اولویت های امروز کشــور اســت که لازم 
 اســت هم مردم و هم دولت در این مســیر 

گام بردارند.
منصور شــکراللهی  با اشاره به مطرح شدن 
احتمال قطع گاز صنایع و اعمال محدودیت 
بیشتر برای نیروگاه ها از سوی شرکت ملی 
گاز، بیان کرد: بارها در خصوص ناترازی گاز 
در سطح کشور هشدار داده شده است و ما 
در این حوزه با مشــکل مواجه هســتیم. در 
وهله اول مردم باید در مصرف صرفه جویی 
کنند چراکه امروز مصرف گاز خانگی بیشتر 

از صنایع است. 
متاسفانه ما برای برخی از مناطق گاز کشی 
بی رویه کردیم در حالی که نیاز واقعی در این 
مناطق وجود نداشــت.این عضو کمیسیون 
انرژی مجلس در ادامه با بیان اینکه فرهنگ 
اســتفاده صحیح از گاز بســیار مهم است،  
اظهــار کرد: صنایع محور تولید در کشــور 
اســت و باید منابع انــرژی برای این حوزه 

تامین شود. قطعی گاز در سال گذشته برای 
برخی از صنایع کشور مشکل ایجاد کرد که 
از نظر بنده باید در این حوزه فرهنگ سازی 
صورت گیرد تا مردم در مصرف رعایت کنند.
نماینــده مردم کهنوج در مجلس شــورای 
اسلامی، تصریح کرد: امروز حتی در موضوع 
آب نیز ما با مشــکل مواجه شــده ایم یا در 
بحث سوخت نیز با ادامه این روند به مشکل 

برخواهیم خورد. 
با ادامه این روند ممکن اســت ما مجبور به 
واردات بنزین شویم در حالی که تا به امروز ما 
بنزین را کلا در داخل کشور تولید می کردیم 
پس فرهنگ ســازی برای صرفه جویی در 
مصرف بسیار حائز اهمیت است.شکراللهی 
تاکید کرد: از ســوی دیگر استاندارد سازی 
سازه ها و وسایل نقش مهمی در بهینه سازی 
مصرف ســوخت دارد، هم استاندارد سازی 
شــبکه و هم رعایت استانداردهای اصولی 
در ســاخت منازل بــرای کاهش هدر رفت 
انرژی از مســائل مهم اســت. متاسفانه در 
برخی از ساخت و ساز ها اصلا استانداردها 

رعایت نمی شود.

 مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات 
دریای خزر:

 عملیات پایش دریای خزر 
تا پایان امسال انجام می شود

مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای 
خــزر گفــت: انجام عملیــات پایش دریای 
خزر به منظور دیده بانی شــرایط آن به  ویژه 
تغییرات دوره ها، آثار ناشی از شرایط تغییر 
اقلیم و فعالیت  های انسانی تا پایان امسال در 
دستور کار است.سیده معصومه بنی هاشمی 
افزود: برنامه  ریزی انجام پایش فصل زمستان 
در کل ســواحل جنوبی دریای خزر شــامل 
پایــش و مطالعه کیفیت آب در دریا و مصب 
رودخانه  هــا، مطالعات رسوب  شــناختی و 
بررســی تغییرات ســواحل و تعیین میزان 
پس روی دریا در ۱۴ ایستگاه شاخص دریایی 
و مصــب ۱۰ رودخانــه اصلی، تالاب انزلی و 
خلیــج گرگان تا پایان ســال در حال انجام 
اســت. مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات 
دریای خزر ابراز امیدواری کرد: با حمایت از 
ایــن اقدام و مطالعات میدانی که تنها پایش 
دوره ه ای منظــم ملــی دربــاره منابع دریا و 
بخش ســاحل خزر است و ارائه گزارش  های 
تحلیلــی از وضعیــت منابــع آب دریا که در 
ادامه تهیه می شود، بتوان در راستای شناخت 
این ظرفیت منحصربه فرد و دیده بانی شرایط 
آن به  ویــژه تغییرات دوره ها و آثار ناشــی از 
شــرایط تغییر اقلیم و فعالیت  های انســانی، 
مســتندات علمی و تخصصی مناسب و قابل 
قبولــی برای مدیریــت و برنامه  ریزی پایدار 
ســواحل شمالی کشــور و منابع آب دریایی 
ارائه کرد.بنی هاشــمی اضافه کرد: این مرکز 
گزارش های مســتمر در خصوص منابع آب 
خزر و رصد نوسان های سطح آب دریا و ارائه 
پیش  بینی شــرایط آتی و آثار کاهش سطح 

آب مرتبط ارائه می دهد.

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد:

انتقاد از ورود شورای امنیت 
درباره استفاده سوخت مازوت 

در نیروگاه ها
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس شورای اسلامی از مجوز 
شــورای عالی امنیت ملی برای اســتفاده از 
سوخت مازوت در نیروگاه ها انتقاد و تاکید 
کرد که این امر ســبب تشــدید آلودگی هوا 
در شهرها می شود.محمد حسن آصفری در 
تذکری شــفاهی در جلسه مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: براساس قانون هوای پاک 
که مصوب مجلس است وزارت نفت وظایفی 
برعهــده دارد و وظیفه همه دســتگاه ها در 
این قانون تعریف شــده اســت. وزارت نفت 
وظیفه دارد که سوخت استاندارد در اختیار 
نیروگاه ها قرار دهد.وی ادامه داد: متاسفانه 
وزیــر نفت هرجــا در اجرای وظایف قانونی 
خود در راستای تحقق قانون هوای پاک کم 
می آورد از شورای عالی امنیت ملی استفاده 
می کند. امروز وزارت نفت دســت به دامن 
شــورای عالی امنیت ملی شده و سوال این 
اســت که آیا شــورای عالی امنیت ملی کار 
دیگری ندارد که به موضوع استفاده سوخت 
مــازوت در نیروگاه ها ورود کرده اســت؟ با 
نامــه ای کــه وزارت نفت به شــورای عالی 
امنیت ملی نوشــته اســت اجازه داده شده 
تا نیروگاه ها در کنار شهر از سوخت مازوت 
اســتفاده کنند. در حالی که به شــدت در 
آلودگــی هوا تاثیرگذار اســت و مردم را با 
مشــکل مواجه می کند. سوال این است که 
اســتفاده از ســوخت مازوت در نیروگاه ها 
چــه ربطی به شــورای عالــی امنیت ملی 
دارد؟ وزارتخانه باید به نیروگاه ها ســوخت 
اســتاندارد دهند. رئیس جمهور در سفری 
که به اراک داشــتند دســتور دادند که در 
نیروگاه ها باید از ســوخت گاز اســتاندارد 
استفاده شود تا منجر به آلودگی هوا نشود.

از ابتدای سال آبی ؛

ورودی آب به مخازن سدهای 
کشور ۱۳ درصد رشد کرد

حجم آب ورودی به سدهای کشور از ابتدای 
ســال آبی جاری )ابتدای مهرماه( تاکنون با 
رشــد ۱۳ درصدی نسبت به مدت مشابه در 
سال آبی پارســال همراه شد.اگرچه امسال 
ســومین پاییز همراه با خشکسالی را سپری 
می کنیــم و میــزان بارش های آن با کاهش 
همراه اســت، اما از ابتدای ســال آبی جاری 
و بــا بارش های نه چندان مناســب وضعیت 
سدهای مهم کشور بهبود اندکی یافته است.
بر اســاس تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و 
داده هــای آب کشــور، حجم آب موجود در 
ســدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 
پنجــم آذرماه در حالی به رقم ۱۸ میلیارد و 
۳۰ میلیون مترمکعب رســیده که نسبت به 
مدت مشابه پارسال که این رقم ۱۷ میلیارد 
 و ۷۰۰ میلیــون مترمکعــب بوده، از رشــد

۲ درصدی برخوردار شده است.
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5بانک و بیمه

طی نشستی صورت گرفت؛

برگزاری مراسم معارفه 
 سرپرست جدید 

شهرداری هشتگرد 
البرز / گروه اســتان ها: طی جلســه ای با 
حضور رئیس و اعضای شــورای اسلامی 
شــهر ، معاونین و مســئولین واحدها و 
جمعــی از کارکنان شــهرداری ، حکم 
سرپرستی مهندس پیام رئیسی به ایشان 
اهدا و رسماً شروع به کار نمود . مهندس 
مؤیدی رئیس شــورای اسلامی شهر در 
جلســه معارفه سرپرســت شهرداری با 
تقدیــر از زحمات مهنــدس یعقوبی در 
زمان تصدی ســمت شــهردار ، به تلاش 
پرسنل برای خدمات رسانی به شهروندان 
تاکیــد کــرد .وی  گفت: انتظار می رود تا 
مجموعه شــهرداری بر اســاس برنامه 
پیشــنهادی طبق بودجه ســال ۱۴۰۱ 
بــرای اجرای پروژه های عمرانی ، درآمد 
زایی و خدمات رســانی به شــهروندان 
تلاش نمایند .مهندس رئیسی سرپرست 
شــهرداری نیز با تقدیر از اعتماد رئیس 
و اعضای شــورای اسلامی شهر خواستار 
پیشــبرد اهداف عالی شــورای ششم در 
عمران و آبادانی شــهر شــده و از کلیه 
معاونین و پرسنل شهرداری درخواست 
نمود تا با همفکری و مشــارکت در این 
راســتا گام بردارنــد .در پایان با آرزوی 
توفیــق حکم سرپرســتی مهندس پیام 
رئیســی به وی اهدا و رســماً به عنوان 
سرپرست شهرداری شروع به کار نمود .

ح کرد؛ فرمانده انتظامی شهر گرگان مطر

اختلافات شخصی و قتل 
همسایه توسط 2 برادر سابقه دار 

در گرگان
گلستان / گروه استان ها: فرمانده انتظامی شهر 
گرگان گفت: اختلافات شخصی دو بردار سابقه 
دار با همسایه خود منجر به قتل همسایه شد و 
در ایــن حادثه یــک  نفر دیگر دچار مجروحیت 
شد.ســرهنگ علــی تجری در بــاره وقوع یک 
حادثه تیراندازی در اطراف محله اوزینه شــهر 
گــرگان اظهــار کرد:  وقوع یک تیراندازی منجر 
بــه جرح به پلیس ۱۱۰ گزارش شــد.وی ادامه 
داد: بلافاصله تیم عملیاتی پلیس ۱۱۰ به محل 
اعزام و در تحقیقات نخست مشخص شد دو نفر 
از افراد ســابقه دار و شــناخته شده این منطقه با 
همسایه خود وارد مشاجره لفظی شده و در نهایت 
با استفاده از سلاح وینچستر پنج تیر به وی شلیک 
کرده و این فرد را مجروح کردند و از محل متواری 
شدند.فرمانده انتظامی گرگان خاطرنشان کرد: 
در این بین بر اثر تیراندازی انجام شده توسط این 
افراد ســابقه دار، فردی دیگر که هیچ ارتباطی با 
درگیری نداشته نیز دچار مجروحیت شد.تجری 
با بیان اینکه، در این واقعه نفر اول در بیمارستان 
فوت کرد و روند درمان فرد دوم ادامه دارد، اضافه 
کرد: عاملان این واقعه شناسایی شده و اقدامات 
لازم برای دســتگیری این افــراد ادامه می یابد.

تجری گفت: بر اساس مستندات موجود و روایت 
شاهدان حادثه و بررسی های پلیس، این حادثه بر 
اثر اختلافات شخصی رقم خورده اما تلاش پلیس 
برای دستگیری متهمان و روشن شدن جرئیات 

بیشتر ماجرا در حال انجام است.

تبریز / ملیحه عبدالعلی زاده 
ناصر راشــدی مدیر شرکت ملی پخش 
فــرآورده های نفتی منطقه آذربایجان 
شــرقی از حضور مدیریت و مسئولین 
منطقــه در میــز خدمــت نماز جمعه 
مصلی حضرت امام خمینی)ره( تبریز 
و پاسخگویی به سئوالات و درخواست 
های شــهروندان عزیــز خبر داد.ناصر 
راشــدی مدیر منطقه با بیان پاسخگو 
بودن سازمان بعنوان شاخص مشتری 
مداری، گفت: خدمت به مردم شــریف 
و پاســخگویی مطلوب به شهروندان را 
وظیفه خود می دانیم و در این راســتا 
بــه ارتبــاط با مردم و اربــاب رجوع و 
پاســخگویی به درخواســت های آنها 
تأکیــد داریم.مدیر منطقه آذربایجان 
شــرقی در ادامه با اشاره به برپایی میز 
خدمــت و ارتباطات مردمی منطقه در 
مصلی نماز جمعه حضرت امام خمینی 
)ره( تبریز افزود: مدیریت و مســئولین 
منطقه علاوه بر پاســخگویی و تکریم 
مراجعــان در وقت اداری مطابق برنامه 
با حضور در بین نمازگزاران و شهروندان 
عزیز به درخواســت ها و سوالات مردم 
شــریف در حوزه ســوخت رســانی و 

مســئولیت اجتماعــی پاســخ داده و 
راهنمایی لازم را ارائه می نمایند.ناصر 
راشــدی تصریح کرد: ســعی و تلاش 
شــرکت ملــی پخش فــرآورده های 
نفتــی بر این اســت تا بــا الکترونیکی 
کــردن خدمات قابــل ارائه از مراجعه 
حضوری شــهروندان، اتــلاف وقت و 
هزینــه جلوگیری نموده و تســریع در 
پاســخگویی را سبب گردد که در این 

راســتا می توان به الکترونیکی کردن 
درخواست و توزیع فرآورده های نفتی 
اشــاره نمود.مدیــر منطقه آذربایجان 
شــرقی درخاتمه یادآورشــد سامانه 
پاسخگویی و ارتباط مردمی ۰۹۶۲۷ به 
صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی 
به پیشنهاد، انتقاد و شکایات شهروندان 
عزیز در حوزه تأمین و توزیع ســوخت 

می باشد.

تقدیر مدیر منطقه آذربایجان 
 شرقی از یک فعال 
عرصه فرهنگ قرآنی

مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده 
هــای منطقــه آذربایجان شــرقی 
از تــلاش تحســین برانگیــز هادی 
طوفــان حافظ قرآن کریم و از فعالان 
فرهنگ عرصه قرآنی منطقه با اهدای 

لوح تقدیر نمود.ناصر راشــدی مدیر 
منطقــه با بیــان اهمیــت توجه به 
آموزه های قرآن کریم در ســعادت و 
رســتگاری فردی و اجتماعی گفت: 
کار فرهنگــی کســانی کــه در کنار 
انجام شایســته وظایف محوله، در امر 
ترویج و اشاعه فرهنگ قرآنی فعالیت 
نموده و کار خود را با آموزه های قرآنی 
 عجیــن می نمایند شایســته تجلیل 

و تقدیر است.
مدیر منطقه آذربایجان شرقی با اهدای 
لوحــی از تــلاش های هادی طوفان از 
همکاران ســاعی انبار نفت شــهدای 
پخش تبریز در کســب موفقیت های 
قرآنــی در زمینه حفــظ قرآنی کریم 
تقدیر نمود.شــایان ذکر هادی طوفان 
رتبــه ســوم مرحله نهایی ششــمین 
دوره مســابقات سراسری قرآن کریم 
کارکنــان وزارت نفت را در رشــته ۵ 
جزء کســب کرده است. همچنین وی 
موفق به کســب رتبه دوم رشته حفظ 
۵ جزء مرحله نهایی بیست و پنجمین 
دوره مسابقات قرآن کریم شرکت ملی 
پالایش پخش فرآورده های نفتی ایران 

شده بود.

آذربایجان شرقی خبر داد؛ مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

برپایی میز خدمت منطقه آذربایجان شرقی در مصلی امام خمینی )ره(

5
کنش خرید روزانه   سقف ترا

بانک دی ۱۰۰ میلیون شد

 با توجه به ســی و یکمین صورتجلســه 
مــورخ ۲۳/۰۷/۱۴۰۱ هیئت عامل بانک 
مرکــزی در خصوص موضــوع ماده ۱۲ 
دستورالعمل شفاف سازی تراکنش های 
بانکی اشــخاص موضوع بخشنامه مورخ 
۱۱/۱۱/۱۴۰۰(، حداکثر تراکنش خرید 
روزانــه از هر کارت متعلق به مشــتری 
حقیقی مبلغ یــک میلیارد ریال تعیین 

شد.

 قائم مقام مدیرعامل 
بانک شهر منصوب شد

طی حکمی از ســوی احمدی مدیرعامل 
بانک شــهر، “رحیــم طاهری” به عنوان 
قائــم مقام مدیرعامل این بانک منصوب 
شــد.رحیم طاهری از مدیران با ســابقه 
نظــام بانکی و دارای تحصیلات مدیریت 
بانکداری می باشد؛ که سوابقی همچون 
عضویــت در هیات مدیره و هیات عامل 
بانک شــهر، عضویــت در هیات مدیره و 
هیات عامل بانک دی، عضویت در هیات 
عامــل و معاون مدیرعامــل بانک ملت، 
مدیر امور شــعب بانــک ملت، مدیرکل 
برنامه ریزی و نظارت اعتباری بانک ملت، 
مدیرامور شعب مناطق تهران بانک ملت 
و مدیرامور شعب استان البرز بانک ملت 

را در کارنامه خود دارد.

اخبار

اعتبار ۱2 هزار میلیارد ریالی 
بانک سپه برای حمایت از 

ایجاد نیروگاه های خورشیدی
 در راســتای توســعه 
مناطــق کــم برخوردار 
کشــور، بانک ســپه با 
اختصــاص ۱۲ هــزار 
میلیارد ریال، از احداث 
و ایجاد  نیروگاه های خورشیدی حمایت می 
کنــد. دکتر آیت اله ابراهیمی در دومین روز 
از سفر کاری خود به استان قم ، ضمن افتتاح 
نیروگاه خورشیدی خانگی که با حضور سردار 
زهرایی رئیس سازمان بسیج سازندگی کشور 
صورت گرفت ، از اختصاص ۱۲ هزار میلیارد 
ریال اعتبار توســط بانک ســپه برای ایجاد و 
خورشــیدی  هــای  نیــروگاه   احــداث 

خبر داد.
دکتــر ابراهیمی گفت: بانک ســپه همچون 
گذشــته به عنوان بــازوی توانمند دولت در 
اجــرای پــروژه ها و طرح هــای ملی، ضمن 
همکاری با ســازمان بســیج ســازندگی،در 
ســاخت نیــروگاه هــای خورشــیدی پنج 
کیلوواتی در اقصی نقاط کشــور مشــارکت 
می کند.مدیرعامل بانک ســپه اظهارداشت: 
متقاضیان دریافت تســهیلات قرض الحسنه 
احداث نیروگاه های خورشــیدی با حداقل 
تضامیــن، می توانند با ارائــه معرفی نامه از 
ســازمان بسیج سازندگی، کمیته امداد امام 
خمینی)ره(،سازمان بهزیستی، اداره کل امور 
روســتایی و شوراهای اســتانداری در قالب 
انعقاد قرارداد با وزارت نیرو به شــعب بانک 
سپه در سراسر کشور مراجعه کنند.وی افزود: 
با توجه به مفاد ابلاغیه بانک مرکزی هر فرد 
واجد شــرایط می تواند این تسهیلات با نرخ 
سود چهار درصد را حداکثر به مبلغ یک هزار 
و ۲۰۰ میلیــون ریال با بازپرداخت حداکثر 
۸۰ ماه برای راه اندازی نیروگاه خورشــیدی 
دریافت کند و در این راســتا اعتبار ســنجی 
متقاضیان تســهیلات طبق ضوابط و مقررات 
جــاری و آخرین دســتورالعمل های ابلاغی 

بانک مرکزی انجام می شود.

بیمه نکردن خودروهای با عمر بالا توسط شرکت های بیمه تخلف است
اسماعیل فلاحی، مدیر بیمه های خودرو شرکت بیمه آرمان، اظهارکرد: 
در قانون بیمه شخص ثالث، هیچ سقف سنی برای بیمه کردن وسایل 
نقلیه مشخص نشده و شرکت های بیمه ای مکلف هستند که تمامی 
وسایل نقلیه موتوری زمینی که توسط پلیس راهور پلاک شده اند را 
تحت پوشــش بیمه نامه شــخص ثالث قرار دهند.فلاحی گفت:گاهی 
برخی از شــرکت های بیمه ای برای اینکه مدیریت ریســک کنند 
خودرویی را که پرریسک و اسقاطی است ، بیمه نکنند اما  این خلاف 
قانون اســت و اگر نهاد ناظر این موضوع را بررســی کند دچار مشکل 
خواهند شــد.وی، با بیان اینکه شــرکت های بیمه ای مکلف به صدور 
بیمه شخص ثالث برای تمامی وسایل نقلیه دارای پلاک هستند، افزود: 
شــرکت ها می توانند از وســایل نقلیه ای که بیش از ۱۵ ســال از سال 
ساخت آنها گذشته، به ازای هر سال مازاد بر ۱۵ سال، سالی ۲ درصد 
آن هم تا سقف حداکثر ۲۰ درصد اضافه نرخ بگیرند.مدیر بیمه های 
خودرو شــرکت بیمه آرمان، تصریح کرد: اگر خودرویی ۶۰ ســال هم 
کار کرده باشــد بازهم همان ۲۰ درصد اضافه نرخ را بابت فرســودگی 
پرداخت می کند و تخفیفات سنوات عدم خسارت هم می تواند بگیرد.

فلاحی، خاطرنشــان کرد که شــرکت های بیمه بازرگانی تابع قوانین 
و مقررات خاص خود بوده و مکلف هســتند که هروســیله نقلیه ای را 
که از ســمت  پلیس راهور پلاک می شــود، بیمه کنند زیرا قانون می 
گوید تمامی وســایل نقلیه موتوری زمینی و ریلی باید دارای پوشــش 
بیمه ای باشــند.وی، با اشــاره به نرخ نامه ای که اخیرا برای وســایل 
نقلیه ریلی مشخص شده، گفت: درجلسه اخیرسندیکای بیمه گران 

ایران مشــخص شــده که تاکنون هیچ شرکت بیمه ای به این موضوع 
ورود نکرده و درحال حاضر درخواستی برای صدور بیمه نامه شخص 
ثالث وســایل نقلیه ریلی برای شــرکت های بیمه ای نیامده اما همه 
شرکت ها این بیمه نامه را نیز در سیستم های خود تعریف کرده اند.
فلاحی، با بیان اینکه درحال حاضر موتور ســیکلت های ســه چرخ و 
ساید کارها هم بیمه نیستند، ادامه داد: وسایل نقلیه ای که از سمت 
پلیس راهور به عنوان وســلیه نقلیه اســتاندارد معرفی نشود بیمه هم 
نمی شــوند.وی، اظهارکرد: در بیمه نامه شــخص ثالث، صنعت بیمه 
نمــی توانــد انتخاب کند که کدام وســیله نقلیــه را بیمه کند یا نکند 
اما در بیمه بدنه اتومبیل می تواندبرای خودرو ها محدودیت ســنی 
بگذارد.مدیــر بیمه های خودرو شــرکت بیمه آرمان، افزود: در بیمه 

بدنه اتومبیل می شــود فرانشــیز مازاد گذاشــت زیرا صدور این بیمه 
نامه و تعیین نرخ در اختیار مدیریت شرکت است و در آیین نامه ۵۳ 
و ۷۱ در این زمینه سکوت شده که   به آیین نامه ۹۴ و حاکمیت هر 
شــرکتی مربوط اســت.فلاحی، گفت: صنعت بیمه در خصوص اینکه 
خودروهای اســقاطی چه تاثیری در میزان وقوع و تشــدید خسارت 
دارند آسیب شناسی عمیقی انجام نداده است.وی، ادامه داد: ممکن 
اســت یک خودرو به لحاظ ماهیت کارت، ازجمله  مواردی باشــد که 
قابلیت اسقاط شدن دارد ولی مالک خودرو با هزینه و تعویض  وسایل 
مصرفی خودرو در وضعیت خوبی اســت، درنتیجه منجر به افزایش 
خســارت در صنعت بیمه نخواهد شد.مدیر بیمه های خودرو شرکت 
بیمه آرمان، اذعان داشــت که ممکن اســت تاریخ ساخت یک خودرو 
کمتر از ۱۵ ســال باشــد اما در حد یک خودروی اسقاطی باشد و این 
آسیب شناسی ها و ارزیابی ریسک انجام نشده که بدانیم این خودرو 
ها چه تاثیری در میزان خسارت دارند.به گفته فلاحی، بیمه مرکزی و 
پژوهشکده بیمه می توانند به این موضوع ورود کنند و آسیب شناسی 
انجام دهند و مقالات و گزارش هایی تهیه شود که برای بیمه مرکزی 
هم یک نقشــه راه باشــد تا بتواند با اســتناد به این مقالات در نرخ ها 
تجدید نظر کند.وی، تاکید کرد که هر وســیله نقلیه زمینی موتوری 
باید بیمه شــخص ثالث شــود و اگر شرکت های بیمه خصوصی آن را 
بیمه نکنند، شرکت بیمه ایران که دولتی است مکلف است که آن را 
بیمه کند و در هرصورت این ریســک از صنعت بیمه خارج نمی شــود 

و در همان چرخه باقی می ماند.

خبر ویژه

جلســه ارزیابی عملکرد اهداف کمی پایش و پویش آبان ماه، عصر روز شــنبه پنجم آذر ســال جاری با حضور بهزاد شــیری مدیر عامل 
پست بانک ایران، اعضای هیات مدیره و مدیران ستادی بانک به صورت حضوری و مدیریت شعب استان ها به صورت ویدئو کنفرانس 
برگزار شــد. در این نشســت روســای ادارات کل آمار و بودجه، اعتبارات، پیگیری وصول مطالبات، امور بین الملل، حســابداری و امور 
ســهام، خزانه داری و نظام های پرداخت و بازاریابی و توســعه بازار به ترتیب مطالب و گزارش های خود را در زمینه مدیریت منابع، 
ضمانتنامه ها، مدیریت مصارف )مطالبات غیر جاری(، عملکرد ارزی شعب، مدیریت درآمدها، مدیریت نقدینگی و مدیریت خدمات 
الکترونیک ارائه کردند.در ادامه، جلســه پرســش و پاســخی برای رفع ابهامات و ســئوالات مدیران استانی برگزار شد و در پایان جلسه 

مدیرعامل در جمع بندی مباحث نسبت به ارائه رهنمودهای لازم پرداخته و به تعدادی از سئوالات مطرح شده پاسخ داد.

جلسه ارزیابی عملکرد آبان ماه پست بانک ایران برگزار شد

اخبار

استانها

کرمان ک استان  کل ثبت اسناد و املا اداره 
ک حوزه ثبت ملک بردسیر اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت  گهی تجدیدی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳  آ

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابــر رای شــماره 1401/6/20-140160319011001660 هیــات اول موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت 
ملــک بردســیر و پیــرو اگهــی شــماره 1401/7/28-140160319011002247 تصرفــات مالکانــه 
بلامعــارض ملیحــه نــژاد بیگلــری   فرزندعــرب حســین  شــماره کدملــی 3179893990صــادره 
از بردســیر  در ششــدانگ یــک بــاب خانــه مشــتمل بــر طبقــه فوقانــی  بــه مســاحت 59/388 
زا اقاخــان کوچــه 8 بخــش 20  مترمربــع پــلاک  32 فرعــی  694 اصلــی  واقــع دربردســیر بلــوار میــر
کرمــان خریــداری از مالــک رســمی اســماعیل صانعــی محرزگردیــده اســت لــذا بــه منظــور اطــلاع 
ــخاص  ــه اش ــی ک ــردد در صورت ــی گ ــی م گه ــدی آ ــورت تجدی ــه ص ــت ب ــب در دو نوب ــوم مرات عم
نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار 
گهــی بــه مــدت یــک مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید، ظــرف  آ
مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم 
نماینــد.در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت 
صــادر خواهــد شــد ضمنــا در آگهــی  قبلــی مســاحت ملــک مــورد تقاضــا 59/388 اشــتباها قیــد 

گردیــده اســت. 1417360
تاریخ انتشارنوبت اول   : ۱۴۰۱/9/7
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/9/2۱

کرمان ک استان  کل ثبت اسناد و املا اداره 
ک حوزه ثبت ملک بردسیر اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت  گهی تجدیدی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳  آ

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابــر رای شــماره 1401/7/16-140160319011001967  هیــات اول موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک 
بردســیر و پیــرو اگهــی شــماره 1401/7/27-140160319011002222تصرفــات مالکانــه بلامعــارض 
 3179973080 کدملــی  بشــماره  محمــد  زنــد  فر نــگاری   الدینــی  شــمس  علــی  اقــای  متقاضــی 
ــی  ــلاک1  فرع ــع پ ــاحت 27/319  مترمرب ــه مس ــه ب ــاب خان ــک ب ــدانگ ی ــیردر شش ــادره از بردس ص
از 6265اصلــی بخــش 20 کرمــان خریــداری از مالکیــن رســمی   اقایــان محمــود شــمس الدینــی 
ز گردیــده اســت لــذا بــه  نــگاری و محمــد شــمس الدینــی نــگاری و خانــم ســکینه جمعــه پــور   محــر
منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه صــورت تجدیــدی آگهــی مــی گــردد در صورتــی کــه 
اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ 
ــید،  ــذ رس ــس از اخ ــلیم و پ ــن اداره تس ــه ای ــود را ب ــراض خ ــاه اعت ــک م ــدت ی ــه م ــی ب ــار آگه انتش
ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم 
نماینــد.در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت 
ــد  ــتباها 27/319  قی ــا  اش ــورد تقاض ــک م ــاحت مل ــی مس ــی  قبل ــا در آگه ــد ضمن ــد ش ــادر خواه ص

گردیــده اســت. 1417346
تاریخ انتشارنوبت اول   : ۱۴۰۱/9/7
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/9/2۱

گهی فقدان سند مالکیت آ
آقــای ســیروان رحمتــی مدعــی هســتند کــه ســند مالکیــت ششــدانگ پــلاک 
2198 فرعــی از 540 اصلــی واقــع در بخــش 24 مریــوان بنــام مالــک فــوق 
صــادر و تســلیم گردیــده اســت و بــه علــت جابجایــی از بیــن رفتــه و تقاضــای 
المثنــی ســند مالکیــت گردیــده اســت لــذا بنــا بــه دســتور تبصــره 1 مــاده 120 
آییــن نامــه قانــون ثبــت مصــوب 80/11/8 مراتــب جهــت اطــلاع  اصلاحــی 
عمــوم در یــک نوبــت آگهــی میشــود تــا چنانچــه شــخص یــا اشــخاصی نســبت 
بــه ششــدانگ پــلاک مرقــوم مدعــی انجــام معاملــه یــا وجــود ســند مالکیــت 
یــا ســند معاملــه نــزد خــود میباشــد ظــرف مــدت 10 روز از تاریــخ انتشــار ایــن 
آگهــی اعتــراض خــود را ضمــن ارائــه اصــل ســند مالکیــت یــا ســند معاملــه بــه 
ــا در  ــد و ی ــی نرس ر اعتراض ــر ــت مق ــرف مهل ــر ظ ــد و اگ ــلیم نماین ــن اداره تس ای
صــورت اعتــراض اصــل ســند ارائــه نشــود ســند مالکیــت المثنــی بنــام مالــک 
یــا ســند  ارائــه ســند مالکیــت  صــادر و تســلیم خواهــد شــد و در صــورت 
معاملــه صــورت جلســه ای مبتنــی بــر وجــود آن نــزد معتــرض در دو نســخه 
تنظیــم و یــک نســخه آن بــه متقاضــی المثنــی تســلیم و اصــل ســند مالکیــت 

بــه ارائــه دهنــده مســترد خواهــد شــد.
ک مریوان نگاری   م الف 92 رئیس ثبت اسناد و املا

محمــد  امیــر  اینجانــب  دانشــجویی  کارت 
آزادی  به شــماره دانشــجویی : 40113293 
کــد ملــی : 6580232587 مفقــود گردیده 

اســت و فاقــد اعتبــار اســت

کتور کارت سوخت ترا گهی فقدان  آ
کارت ســوخت تراکتــور کشــاورزی سیســتم رومانــی تیــپ 650 مــدل 
1359 بــه رنــگ نارنجــی معمولــی نــوع ســوخت گازوییلــی، بــه شــماره 
شاســی 807081 و بــه شــماره موتــور 049951 بــه شــماره شــهربانی 
37 ک 827 ایــران 15 بــه نــام حســین پورمحمــد بــه شــماره کــد 
ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  مفقــود   1738420876  ملــی 

می باشد.
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امضای تفاهم  نامه همکاری میان سازمان انرژی اتمی و آستان قدس رضوی
مشهد / سمیرا رحمتی

سازمان انرژی اتمی و آستان قدس رضوی 
با هدف تولید رادیو داروهای جدید، افزایش 
بهره وری کشاورزی به ویژه در حوزه تولید 
انــواع بذر و ایجــاد کارخانــه پرتودهی 
تفاهم نامــه همکاری امضا کردند.در قالب 
این تفاهم نامه که با حضور مالک رحمتی 
قائم مقام تولیت آســتان قدس رضوی و 
محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
به امضا رسید، تحقق هدف تبدیل شمال 
شــرق کشــور به قطب پزشکی هسته ای 
دنبال خواهد شــد.طبق این تفاهم نامه، 
آســتان قدس رضوی با همکاری سازمان 
انرژی اتمی، علاوه بر توسعه حوزه پزشکی 
هسته ای، ارتقای رادیو داروهای تولید شده 
در کشور را در دستور کار قرار می دهد. مالک 
رحمتی، قائم مقام تولیت آســتان قدس 
رضوی در مراســم امضای این تفاهم نامه 
اظهار کرد: از مطالبات جدی تولیت محترم، 
اجــرای برنامه های تحولی و افزایش بهره 
وری در مجموعه آستان است که این مهم 
از طریق اســتفاده از ظرفیت های شرکت 
های دانش بنیان قابل انجام و چند سالی 
اســت، آستان قدس رضوی در این زمینه 
ورود جــدی دارد و ســازمان انرژی اتمی 
نیز در عرصه علمی و فناوری، پیشــرفت 
های خوبی را در کشــاورزی، اکتشــافات 

معدنی، دارویی و پزشــکی هسته ای دارد 
که امیدواریم با آغاز این همکاری بتوانیم با 
توانمندی های ارزشمند موجود در سازمان 
انــرژی اتمی برای افزایش بهره وری همه 
مجموعه های مرتبط و رفع مشکلات مردم 
در حوزه پزشــکی گام های موثر برداریم.

رحمتی افزود: در زمینه پزشکی هسته ای، 
تولیــد رادیو دارو و ســایر داروهای خاص 
تاکنون سرمایه گذاری های مطلوبی انجام 

شده که با توجه به نیاز کشور و توسعه دانش 
فنی، نیازمند به روزرســانی آن ها هستیم 
تا علاوه  بر ارتقای ظرفیت تولید، داروهای 
جدیدی نیز به چرخه تولید اضافه شــود.

وی ادامه داد: همچنین در حوزه پزشــکی 
هســته ای شاهد تحولی در سازمان انرژی 
اتمی هســتیم که در این راســتا اقداماتی 
برای خدمت رســانی به مردم تدارک دیده 
شــده است.قائم مقام تولیت آستان قدس 

رضوی، پایه گذاری کشاورزی دانش بنیان 
را نیز یکی از اقدامات ارزشمند این نهاد در 
سال های اخیر دانست و افزود: این مهم یکی 
از اولویت های اساسی آستان قدس رضوی 
را به خود اختصاص داده اســت و امروز در 
زمینــه کاهش مصرف آب و افزایش بهره 
وری آن در مزارع، اصلاح الگوی کشــت و 
تولید بذرهای دانش پایه و ایجاد باغ های 
مکانیزه پسته و گردو کارهای خوبی انجام 

گرفته که این همکاری، آغاز حرکت بزرگی 
اســت و امیدواریم با این تفاهم نامه، این 
اقدامات ســرعت و رشد بیشتری را در پی 
داشته باشد.وی با اشاره به توانمندی ها و 
ظرفیت های ســازمان انرژی اتمی تاکید 
کرد: معتقدیم دانش و تجربه بسیار خوبی 
در ســازمان انرژی اتمی نهفته اســت و 
امروز با امضای این تفاهم نامه، مشــارکت 
جدیــدی نیز بــرای بهبــود محصولات 
کشاورزی و مقابله با آفت های مشکل زا با 
آخرین دانش و فناوری روز آغاز می شود.

محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
نیز با بیان این که آســتان قدس رضوی در 
بخش ســلامت و تولید دارو ظرفیت های 
خوبــی را در اختیار دارد، گفت: این نهاد 
فعالیت های ارزشــمندی در حوزه های 
صنعتــی، تولیــدی و فناوری های نوین 
انجام داده اســت.وی با اشــاره به ســند 
چشم انداز ۲۰ ســاله جمهوری اسلامی 
ایران، اظهار کرد: باتوجه به افق ۲۰ ساله 
کشور که امسال توسط رئیس جمهور در 
۲۰ فروردین اعلام شد، پزشکی هسته ای، 
توسعه می یابد که در این راستا با توجه به 
تفاهم نامه مقدماتی منعقد شده با آستان 
قدس رضوی، منطقه شمال شرق کشور 
به یکی از قطب های پزشــکی هسته ای و 

تولید رادیو دارو تبدیل خواهد شد.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

مدیر کل راهداری استان کرمانشاه خبر داد؛

لات راهداری برای  تجهیز ماشین آ
ح راهداری زمستانی اجرای طر

کرمانشــاه / گروه اســتان ها: مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: 
ســرویس و رفع نقــص تمامی دســتگاه های 
نمک پاش و برف روب ســطح اســتان کرمانشاه 
انجام شــده اســت.فریبرز کرمــی گفت: عمر 
ماشــین آلات راهداری بالاســت و در اســتان 
کرمانشاه نیز متوسط عمر ماشین آلات راهداری 
۲۵ سال است، ولی با راه اندازی و توسعه کارگاه 
نگهداری ماشین آلات و استفاده از ظرفیت ایجاد 
شــده گام بســیار موثر و ارزشمندی در افزایش 
توان ماشــین آلات راهداری بعمل آمده اســت.

وی همچنین با بیان اینکه ماشــین آلات برای 
راهــداری زمســتانی در وضعیــت آماده باش 
هســتند، افزود: همه این ماشین آلات از ابتدای 
ســال ضمن اجرای عملیات راهداری تابستانی، 
خدمات رســانی به زوار اربعین حســینی )ع( و 
خدمت رســانی در راســتای ارتقا ایمنی راه ها 
بودند و برای راهداری زمســتانی آماده هستند.

کرمی درباره اقدامات صورت گرفته برای آماده 
ســازی ماشــین آلات راهداری گفت: سرویس 
و رفــع نقص تمامی دســتگاه های نمک پاش، 
برف روب در سطح استان کرمانشاه، ساماندهی 
و بروز رســانی شــعبه های مکانیکی و سرویس 
کاری اداره ماشین آلات در شهرستان های تابعه، 
بازدید هفتگی از ماشــین آلات سطح استان به 
منظور بررســی وضعیت عمومی دستگاه شامل 
بازدیــد ظاهری خودرو، کنترل ســطح روغن، 
فیلترهــای هواکــش، روغن، اســید باطری، 
لاستیک و گریس کاری و غیره بصورت مستمر 
انجام شــده اســت.مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای اســتان کرمانشاه افزود: خرید سه 
دســتگاه نمک پاش پلاگین داخل کمپرسی، و 
پنج دستگاه تیغه برف روب جلو کامیونی و شروع 
بازسازی کامل دو دستگاه لودر ولوو ۴۴۰۰ برای 
خدمات رسانی و برف روبی محورهای مواصلاتی 
اســتان کرمانشاه و در صورت نیاز کمک رسانی 
به اســتان های همجوار آماده هســتیم.کرمی 
عنوان کرد: اولویت خدمات رســانی در راهداری 
زمستانی با باز نگه داشتن راه های اصلی و بزرگراه 
ها است و پس از آن نوبت به برف روبی و بازگشایی 
راه های روستایی می رسد که البته با تمهیدات 
اندیشــیده شده و اســتفاده از ظرفیت موجود 
راههای روســتایی نیز همســو با راه های  اصلی 

عملیات برف روبی انجام خواهد شد.

 در نشست هم اندیشی شرکت فولاد مبارکه 
ح شد؛ با شرکای کسب  و کار مطر

رضایت ۸7 درصدی مشتریان 
 گروه سوله و سازه های فلزی 

از محصولات فولاد مبارکه
اصفهان / گروه اســتان ها: مدیر پشتیبانی فروش 
و بازاریابی شــرکت فولاد مبارکه گفت: بنچ مارک 
جهانی ۸۵ درصد، میزان رضایتی است که در دنیا 
تعیین شده و به لطف الهی همین میزان از رضایت 
در بین شــرکای تجاری فولاد مبارکه کسب شده 
است که البته در گروه سازه های فلزی، این عدد به 
۸۷ درصد رسیده که آماری قابل توجه است.در این 
نشست صمیمانه که به میزبان شرکت فولاد مبارکه 
برگزار شــد. طهمورث جوانبخت معاون فروش و 
بازاریابی شــرکت فولاد مبارکه ، اظهار کرد: طی 
چندســال اخیر، فروش محصولات فولاد مبارکه 
در بورس انجام می شــود و به همین خاطر چنین 
جلساتی را طراحی کردیم تا علی رغم تغییر در روش 
فروش که از ســوی مراجع رســمی کشور اجرایی 
شده، از نظرات شرکای تجاری خود مطلع شویم.

وی گفــت: فولاد مبارکه همواره در تلاش اســت 
تا رضایت مشــتریان خود را که به عنوان شرکای 
تجاری خود می شناســد، محقق کند ولی از سال 
۹۷ ســتاد تنظیم بازار موضوع عرضه را به دســت 
گرفته است و فولاد مبارکه در این زمینه اختیارات 
قبلی را ندارد.معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد 
مبارکه افزود: دولت به دنبال سیاست عرضه تلفیقی 
است و فولاد مبارکه به عنوان شرکتی که در حوزه 
تولید تخصص دارد نباید در زمینه واردات وارد شود. 
چنین سیاست هایی به این شرکت ابلاغ می شود 
و این در حالی است که چنین موضوعاتی با برخی 
از سیاست های شرکت متناقض است و به همین 
خاطر فولاد مبارکه به دنبال عرضه تلفیقی نیست.

وی خاطر نشــان کرد: فولاد مبارکه به دنبال در 
نظر گرفتن شرایط نقدی برای فروش نیست و در 
صورتی که موضوع عرضه تلفیقی برداشــته شود 
حاضــر به ارائه فروش اعتباری اســت. همچنین 
سامانه بهین یاب نیز در اختیار فولاد مبارکه نیست 
تا بتواند دخالتی در افزایش یا کاهش سهمیه های 
تخصیص یافته داشته باشد.جوانبخت تصریح کرد: 
توسعه های شرکت بر اساس مطالعات بازار انجام 
می شود و به همین خاطر است که برنامه ریزی ها 
برای ســاخت نورد گرم۲ انجام شده است که این 
خط تولید امیدواریم تا ۳یا۴ سال آینده ۴.۲ میلیون 
تــن از محصولات فولادی مورد نیاز در کشــور را 

تأمین کند.

 معاون بهره برداری شرکت توزیع برق 
استان اردبیل عنوان کرد؛

اتمام فاز اول پیاده سازی 
 حفاظت و اتوماسیون 

در شبکه توزیع برق 
اردبیل / گروه اســتان ها:  معاون بهره برداری 
و دیســپاچینگ شــرکت توزیع برق استان 
اردبیــل اعــلام کرد با توجه به گســتردگی 
تجهیزات حفاظتی؛ فاز اول پروژه پیاده سازی 
حفاظت از تجهیزات شــبکه به اتمام رســید.
ناصرعبدالهیــان گفت: این اقدام در قالب یک 
برنامه میان مدت تعریف شده بود که با همت 
همکاران رلیاژ در آبان ماه سالجاری ، با تست 
نهایــی عملکــرد هر یک از تجهیزات به پایان 
رســید.وی اظهار داشــت: با اتمام این پروژه ، 
شــاهد کاهش مدت زمان خاموشی ، افزایش 
رضایتمندی مشترکان، مدیریت سریع بار در 
زمان پیک و مدیریت خاموشــی ها در مواقع 
بحــران خواهیم بود.عبدالهیان عنوان کرد : با 
توجه به اهداف مطرح شده ۱۱۰ دستگاه رله 
ثانویه، ۱۶ دستگاه ریکلوزر زمینی و هوایی، ۷ 
دستگاه سکشنلایزر در سطح استان شناسایی 
شــد و پس از تعمیر و انجام محاســبات فنی و 
اعمال هماهنگی حفاظتی با شبکه بالادستی 
مــورد بهره برداری مجدد قرار گرفت. معاون 
بهره برداری و دیســپاچینگ شــرکت با بیان 
این موضوع که ۳۶ دستگاه سکسیونر کنترل 
از راه دور خریداری شده با همت همکاران در 
کمترین زمان ممکن جایابی و قبل از شــروع 
پیک تابستان سالجاری برای مدیریت بارهای 
کشــاورزی و صنعتی مورد بهره برداری قرار 
گرفــت ؛ اظهار امیــدواری کرد قابلیت رویت 
پذیری این نوع از تجهیزات خواهد توانســت 
گامی نو در مدیریت و هدایت همکاران اتفاقات 
در جایابی خطا فراهم کند. عبدالهیان در ادامه 
بیان کرد با توجه به فعالیت های انجام یافته ، از 
دیگر برنامه های این معاونت ، خرید تجهیزات 
حفاظتی نوین و اتمام نصب تجهیزات کنترل 
پذیری برای بارهای تحویل اولیه می باشد .وی 
فراهم ســاختن بســترهای لازم برای تحلیل 
رکوردهای ثبت شــده در تجهیزات حفاظتی 
در راســتای آنالیز حــوادث و انجام تعمیرات 
پیشــگیرانه اضطراری را از دیگر برنامه های 
معاونت بهره برداری و دیســپاچینگ شرکت 

برشمرد.

شهردار گرگان :

تامین بودجه یکی از اصلی ترین 
وظایف شهرداران است 

گلســتان / گروه اســتان ها: شــهردار گرگان  
گفت: تامین بودجه یکی از اصلی ترین وظایف 
شــهرداران است که برای دســتیابی به آن به 
فراخور شــرایط اقتصادی و فرهنگی کشــور و 
شــهر برنامه های مختلفی ترســیم می شود تا 
اداره شهر با چالش روبرو نباشد. سیدمحمدرضا 
سیدالنگی اظهار کرد: رویکرد جدید شهرداری 
گرگان بر محور خلق ارزش افزوده از دارایی ها 
و مستغلات این نهاد استوار است و مولدسازی 
اراضی و عرصه های متعلق به شهرداری به عنوان 
اصلی ترین راهبرد شهرداری گرگان در دستور 
کار قــرار دارد و تلاش می کنیم فصل جدیدی 
در بخش تامین منابع درآمدی ترســیم کنیم.
وی گفــت :  بخش های مختلفــی برای تامین 
بودجه شــهر در لایحه بودجه دیده می شــود 
بــه عنــوان مثال احداث واحدهــای خدماتی 
مانند جایگاه های توزیع ســوخت بنزین و گاز 
مایــع و یا اجاره آنها از جمله موارد درآمدزایی 
شــهرداری است اما سود این بخش پاسخگوی 
نیاز مالی شــهرداری نیست.ســیدالنگی ادامه 
داد:  احــداث بازار موزه هفت شــهر با زیربنای 
۵۰ هزار مترمربع و شــهربازی مدرن با امکان 
اســتقرار و پیش بینی حــدود صد ابزار بازی و 
ســرگرمی از جمله طرح هایی است که اجرای 
آن از دوره های گذشــته مدیریت شهری آغاز 
شــده و تلاش می کنیم زمان بهره برداری آن ها 
را کوتاهتر کنیم تا از این محل به درآمد پایدار 
برســیم.وی افزود: برای دوره پیش رو به دنبال 
احداث واحدهای مسکونی و تجاری در اراضی 
شهرداری هستیم تا در دوره کوتاه شاهد خلق 

ارزش افزوده از این اراضی باشیم.

استانها 6

ح کرد؛ سرپرست شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان مطر

کم سازها  آیین نامه های اجرایی وزارت نیرو برای ترا تشریح 
اصفهان / گروه استان ها: رییس هیات مدیره و سرپرست شرکت توزیع 
بــرق اصفهــان  به همراه  معاونین ،مدیران اجرا  و مدیر روابط عمومی 
در نشســت هم اندیشــی که در پارک فن آوری های نوین و  با حضور 
رییس انجمن انبوه سازان  استان اصفهان و شرکت های بزرگ تراکم 
ســازی  برگزار شــد مطالب فنی و کلیدی در خصوص آیین نامه های 
اجرایی وزارت نیرو را عنوان کرد و دغدغه های مجریان این صنعت را 
جویا شــد.در این نشســت مهندس علیرضا کشانی به وضعیت عمومی 
شرکت اشاره کرد و گفت :برای پایداری و اطمینان بیشتر شبکه های 
برق بیش از ۱۵ هزار کیلومتر شــبکه فشــار متوســط هوایی و زمینی 
و شــبکه فشــار ضعیف هوایی و زمینی احداث و ۲۴۳۸۲ انشــعاب در 
تعرفه های مختلف را در اختیار شهروندان قرار داده است . وی خاطر 
نشان کرد :از آنجا که قسمت قابل توجهی از تحرک اقتصادی مشاغل 
مختلف به صورت مســتقیم و غیر مســتقیم با ساختمان و انبوه سازی 
گره خورده است توجه به درخواست ها و مشکلات آنها از رسالت های 
شرکت توزیع برق اصفهان می باشد .کشانی  تصریح کرد : به حمد اله 
با ایجاد زیر ســاخت هایی که در این ســالها توســط شرکت توزیع برق 
اصفهان ایجاد شــده ســرمایه گذاری در ساخت و ساز تمام بافت های 
شهری امکان پذیرشده است .مهرداد جنتیان معاون فروش و خدمات 
مشترکین شرکت توزیع برق اصفهان  دراین زمینه گفت :فرایندهای 

دریافت انشــعاب در ســالهای اخیر توسط شرکت بسیار تسهیل شده 
اســت به طوری که تنها با شــماره ۱۵۲۱ که از ســاعت ۷ صبح تا ۲۱ 
شب  در اختیار شهروندان قرار گرفته است ،کاربران پاسخگوی  تمام 
خدمات این شــرکت به مشــترکین و متقاضیان می باشــند به طوری 
که در ارائه انشعاب زیر ۳۰ کیلووات ۳ تا ۸ روزه کنتور متقاضی نصب 
مــی شــود  و در صورتی که انشــعاب عمومی قدرتــش به ولتاژ اولیه 
نرسیده باشد تمام فرایندها به عهده شرکت توزیع برق اصفهان است 
و بعد از تکمیل مســائل فنی ادامه آن به عهده متقاضی اســت .وی 

گفت با غیر حضوری کردن فرایندها ۶۰۰ هزار تردد شــهری حذف 
شــده اســت به طوری که درکاهش سوخت وعدم آلایندگی هوا بسیار 
موثر بوده اســت مهندس مهرداد دادخواه معاون نظارت و مهندســی 
شــرکت توزیع برق اصفهان  در ادامه نشســت گفت : ما برای تســهیل 
فرایندهای برق رســانی در تراکم ســازی ها هر چه که در توان داشته 
باشیم دریغ نمی کنیم و سعی می کنیم مساعدت های لازم را داشته 
باشیم چرا که  پیشرفت اقتصادی و گردش مالی زندگی هموطنانمان 
ما با این نوع صنعت ارتباط زیادی دارد .مهدی شــیخ ســجادیه رییس 
انجمن انبوه سازان استان اصفهان تداوم این نشست ها را در تسهیل 
فرایندهای ســاخت و ســاز بســیار مهم عنوان کرد و بیان نمود که این 
ارتباطات رو در رو ذهنیت ها را به هم نزدیک می کند.وی عنوان کرد  
:  عدم خاموشــی های تابســتان ســال جاری نشان از  تدبیر و مدیریت 
شرکت توزیع برق اصفهان داشت که  آسودگی ذهنی و کاری را برای 
صنعت ســاختمان ســازی  رقم زد و موجب شد تا زمان تحویل پروژه 
ها و ساختمان  ها به مردم زودتر و سریع تر انجام شود که در  نهایت 
رضایتمندی مردم را به همراه داشت .در این نشست انبوه سازان پس 
از تشــکر و قدردانی از زحمات رییس هیات مدیره شــرکت و معاونین 
و مدیران  شــرکت توزیع برق اصفهان به خصوص در ســالهای اخیر، 

پیشنهادات خود را عنوان کردند .

هرمزگان / گروه اســتان ها: در مراســمی با حضور عبدالحمید حمزه 
پور مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان و محمدرضا عظیمی 
رئیس سازمان نظام مهندسی و ساختمان استان، تفاهم نامه همکاری 
با هدف استاندارد سازی تاسیسات آب و فاضلاب ساختمان ها به امضا 
رسید.عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان 
در این مراســم با بیان اینکه رعایت دســتورالعمل ها و استانداردها در 
اجرای تاسیســات آب و فاضلاب ضروری اســت، افزود: تمامی افرادی 
که از امروز اقدام به اخذ پروانه ساخت می کنند باید نسبت به تشکیل 
پرونده آب و فاضلاب ساختمان در سازمان نظام مهندسی ساختمان 
و تعیین بازرس آبفا اقدام کنند.به گفته وی، این الزام شامل متقاضیان 
انشعاب آب و فاضلاب اعم از مسکونی و غیر مسکونی در شهر بندرعباس 
بوده  و افراد بایســتی "تائیدیه بهره برداری از تاسیســات بهداشــتی" 

صادره از سازمان نظام مهندسی ساختمان استان را به شرکت آب و 
فاضلاب ارائه کنند.حمزه پور تصریح کرد: وصل انشعاب آب دائم توسط 
شرکت آب و فاضلاب نیز منوط به ارائه تائیدیه از طرف نظام مهندسی 
ساختمان استان است.مدیرعامل آبفا گفت: اجرای تاسیسات داخلی 
بایستی توسط مجریان ذیصلاح دارای کارت مهارت فنی و حرفه ای و 
گواهینامه تائید کمیسیون تخصصی صورت گیرد.محمدرضا عظیمی 
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان هرمزگان نیز در این 
مراســم با قدردانی از مشــارکت آب و فاضلاب هرمزگان در استاندارد 
سازی ساختمان ها ابراز امیدواری کرد: امضای این تفاهم نامه بتواند 
کمک زیادی به اجرای تاسیســات آب و فاضلاب در ســاختمان های 
جدید کند.وی افزود: نظام مهندسی ساختمان نیز تلاش خواهد کرد 

تا این تفاهم نامه به نحو مطلوب عملیاتی شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان:

سازندگان جدید ملزم به دریافت تائیدیه استاندارد تاسیسات آبفا شدند

خبر  ویژه

اصلاحیه
 2193 روزنامــه  شــماره  در   1401/06/15 تاریــخ  در 
اســتان  مالیاتــی  امــور  کل  اداره  ابلاغیــه  آگهــی 
ــاپ  ــه چ ــت ک ــی 1376345 اس ــه آگه مرکزی،شناس

میشــود اصــلاح  وســیله  بدیــن  اســت  نشــده 

اصلاحیه 
آگهــی  در تاریــخ 1401/06/29 در شــماره روزنامــه 2204 شناســه 
دعــوت بــه هیــات حــل اختــلاف مالیاتــی مــورخ 1401/07/25 اداره 
کل امــور مالیاتــی اســتان محــلات در اجــرای مقــررات  مــاده 208 
قانــون مالیــات هــای مســتقیم شناســه آگهــی 1382425 اســت کــه 

ــود. ــلاح میش ــیله اص ــت بدینوس ــده اس درج نش

بزرگ ترین رویداد سازه های فولادی ایران در ایستگاه یازدهم
مشهد / محمد رضا رحمتی

مدیر ســتاد برگزاری یازدهمین کنفرانس ملی و چهارمین کنفرانس بین المللی ســازه 
و فولاد و دومین کنفرانس ملی قاب های ســبک فولادی ، ضمن دعوت از علاقمندان 
بــرای بازدیــد از یازدهمین نمایشــگاه ملی ســازه و فولاد که بــا حضور بیش از یکصد 
مجموعه تولیدی و خدماتی در زنجیره تولید ســازه های فولادی به عنوان یکی از مهم 
ترین برنامه های این رویداد معتبر، از ارائه مقالات تخصصی، ســخنرانی های کلیدی 
داخلی و خارجی، انتخاب و معرفی طرح های برتر فولادی ســال کشــور در بخش های 
مختلف، انتخاب و معرفی چهره برجســته فولادی ســال کشــور، انتخاب و معرفی پایان 
نامه برتر دانشجویی سال کشور، پانل ویژه مبحث دهم مقررات ملی ساختمان، اعطای 
جایــزه ویــژه اســتاد آرک مگردچیان به عنوان دیگــر از برنامه های بزرگ ترین رویداد 
تخصصی حوزه ســازه های فولادی ایران خبر داد.محمدرضا انبیائی با اشــاره به حضور 
و مشــارکت بیش از یکصد مجموعه معتبر داخلی و خارجی مرتبط با دانش و صنعت 
ســازه های فولادی در حوزه های شــرکت های معدنی مرتبط و تولیدکنندگان فولاد، 
شرکت های ساختمانی و شرکت های سرمایه گذاری فعال در حوزه صنعت ساختمان، 
شرکت های صنعتی فعال مرتبط با حوزه سازه های فولادی، مهندسان مشاور و طراح 

تولیدکننده ســازههای فولادی، تولیدکنندگان پیچ و مهره، تولیدکنندگان پوشــش 
هــای ضد حریق، تولیدکننــدگان رنگ های صنعتی، تولیدکنندگان الکترود، جوش و 
صنایع وابســته، تولیدکنندگان و واردکنندگان جرثقیل، شــرکت های بازرگانی مطرح 
در حوزه فولادهای مرتبط با انواع ســازه های فولادی، از مشــارکت و حمایت چندین 
انجمن و نهاد علمی و صنفی و همچنین برگزاری بیش از ۱۴ کارگاه تخصصی ویژه در 
این کنفرانس خبر داد. مدیر ســتاد برگزاری کنفرانس ســازه و فولاد با اشــاره به انتشار 
ویرایش جدید مبحث دهم مقررات ملی ساختمان در سال جاری توسط دفتر مقررات 
ملی ســاختمان وزارت راه و شهرســازی و برگزاری یازدهمین نشســت ویژه این مبحث 
در ایــن رویــداد، ابراز امیدواری کرد علاقمنــدان از آخرین تغییرات این مبحث مطلع 
شده و توضیحات اعضای کمیته تدوین مبحث دهم مقررات ملی ساختمان که در این 
نشست حاضر خواهند بود برای علاقمندان مؤثر باشد.انبیائی با اشاره به افزایش بیش 
از دو برابری مشارکت در یازدهمین نمایشگاه ملی سازه و فولاد نسبت به دهمین دوره 
آن، از علاقمندان دعوت کرد در روزهای ۲۲ تا ۲۴ آذرماه ۱۴۰۱ از این نمایشــگاه در 
محل هتل المپیک تهران از ســاعت ۹ الی ۱۷ بازدید نمایند. )بازدید از نمایشــگاه برای 

علاقمندان مطابق سال های گذشته رایگان خواهد بود(.



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

دوشنبه 7 آذر 1401  شماره پیاپی 32260 جمادی الاولی  1444   28 نوامبر 2022
یادداشت

كوتاه از جامعه

آستانه روز پرستار  گذاری خدمات در  گزارشی از اجرا نشدن قانون تعرفه   

تداوم انتظار ۱۵ ساله 
  پریسا سیدیان / گروه جامعه

پس از گذشت ۱۵ سال از تصویب قانون 
تعرفــه گذاری خدمات پرســتاری در 
مجلس؛ تیر ماه امسال این قانون جهت 
اجرا ابلاغ شد و بودجه پنج هزار میلیارد 
تومانی هم بابت آن در نظر گرفته شــد؛ 
با این حال به گفته مســوولان سازمان 
نظام پرستاری اکنون که در آستانه روز 
پرستار قرار گرفته ایم تنها پرداخت های 
نامنظمی با فرمول محاسباتی نامشخص 
به برخی پرستاران صورت گرفته است و 
در اجــرای این قانون همچنان کوتاهی 
می شــود.در ایــن راســتا حمیدرضا 
عزیــزی، معــاون توســعه و مدیریت 
منابع ســازمان نظام پرســتاری، ضمن 
انتقاد از ســخنان اخیر وزیر بهداشــت 
دربــاره پرداخت های وزارت بهداشــت 
در قالــب قانــون تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری، گفت: ما شــدیدا نسبت به 
ایــن اظهارات که وزیر بهداشــت اعلام 
کردند یک ماه اســت طبق قانون تعرفه 
گذاری به پرستاران پرداخت هایی انجام 
داده انــد، انتقــاد داریم و این موضوع به 
هیچ وجه از جانب ما پذیرفته نیســت؛ 
زیرا این پرداخت هایی که ایشــان اعلام 
کردند در حــدود هفته چهارم آبان ماه 
آغاز شــده اســت که همان هم به شکل 
علی الحســاب و نامنظم بوده است.وی 
افــزود: طبــق اخباری که به دســت ما 
رســیده است سازمان برنامه و بودجه از 
مبلغ ۵ هزار میلیارد تومانی که باید بابت 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری 
پرداخت می کرده اســت، تاکنون کمتر 
از ۱۰۰۰ میلیــارد تومان پرداخت کرده 
است و این در حالیست که ۹ ماه از سال 
۱۴۰۱ سپری شده است و این پذیرفته 
شده نیست که سازمان برنامه و بودجه، 
میزان بودجه مصوب مجلس برای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری را که ۱۵ 
سال هم بر زمین مانده بود و اکنون یکی 
از تاکیدات مقام معظم رهبری اســت، 

را به درســتی تخصیــص ندهند. گویی 
برخی قصد دارند با بدســلیقگی محض 
و رفتارهــای ناصواب به گونه ای برخورد 
کنند که قشر نجیب،   صبور و زحمتکش 
پرســتار را از عملکرد خود ناراضی نگه 
دارنــد.او درباره پرداخت هایی که اخیرا 
در قالــب قانــون تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری به برخی پرســتاران صورت 
گرفته است، تصریح کرد: از طرفی همان 
مبلغ نه چندان قابل توجهی که تاکنون 
وزارت بهداشت در اختیار دانشگاه های 
علوم پزشــکی گذاشته است متاسفانه 
علی رغــم اینکه باید ظرف ۷۲ ســاعت 
پرداخت می شــد، اما هنــوز در خیلی 
از دانشــگاه ها پرداختی صورت نگرفته 
اســت.عزیزی با انتقاد از روش پرداخت 
در نظر گرفته شده، گفت: در این روش 
پرداخت که دکتر عین اللهی آن را تعرفه 
گذاری نام نهاده اســت و ما اصلا آن را 
قبــول نداریم،   روش محاســبه مبلغ و 
پرداخت علی الحساب تعرفه ها از نظر ما 
کاملا اشتباه است و معیارهای نادرستی 
مانند ضریب ۲.۲ و ضریب اشغال تخت 

که از ســوی مسئولین وزارت بهداشت 
اعلام شــده است و در محاسبات منظور 
شــده از نظر ما کاملا مردود اســت.وی 
افزود: علی رغم اینکه قرار بوده است که 
مبالغ به شــکل علی الحساب پرداخت 
شود اما بر اساس پایش های میدانی که 
مــا انجام دادیــم در برخی نقاط میزان 
پرداختی بسیار کم بوده است و در برخی 
دانشگاه ها حتی کارانه های ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
هــزار تومانی را دیدیم که اگر این مبلغ 
اصلا به اسم قانون تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری پرداخت نمی شد بهتر بود تا 
اینکه بیایند به پرســتاری که بیش از ۲ 
ســال درگیر کرونا بوده و این روزها هم 
درگیر ناآرامی های اخیر اســت به اسم 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری 

ماهی ۳۰۰ هزارتومان پرداخت کنند.

 پرداخت های اخیر با تمام قول 
 و قرارهای قبلی مسئولین 

متناقض است
وی با اشــاره به اینکه پرداخت های اخیر 
با تمام قول و قرارهای قبلی مســئولین 

و محاســبات مــا کاملا ناخوانا اســت، 
بیان کرد: در این امر مســئولین شدیدا 
کــم کاری می کننــد و حــدود نیمی از 
دانشــگاه های علوم پزشکی کشور هم با 
این که همین بودجه کم به آنها تخصیص 
داده شده است اما پرداختی به پرستاران 
خود نداشتند.او درباره مبالغی که اخیرا 
در قالــب قانــون تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری به برخی پرستاران پرداخت 
شــده اســت، تصریح کرد: ظاهرا هر چه 
از تهران و کلانشــهرها دورتر می شویم 
مبالغ پرداختی هم کمتر شــده است. به 
عبارتی این فرمولی که وزارت بهداشــت 
بــرای پرداخت علی الحســاب ها چیده 
اســت که کارانه هــای قبلی را ضرب در 
۲.۲ کرده است سبب شده است که این 
شــکاف پرداختی ضرب در ۲.۲ شــده و 
حتی بیشــتر شــود.وی افزود: منظور از 
پرداخت علی الحســاب فعلی برای ۳ ماه 
اســت. اینکه دانشــگاه مبنای پرداخت 
را میانگین پرداخت های کدام ســه ماه 
در نظر بگیرد )ســه ماهه پایانی ۱۴۰۰ 
یا ســه ماه از ســال جاری( متفاوت بوده 

اســت و چون میزان معوقات دانشگاهی 
متفاوت بوده است، میزان پرداخت فعلی 
هم متفاوت بوده اســت.وی تاکید کرد: 
با مشــاهده این روند اعمال ســلیقه در 
محاســبات پرداختی بایــد بگوییم که 
خــود وزارت بهداشــت بــه آیین نامه و 
دســتورالعمل هایی که در هیئت دولت،   
شواری عالی بیمه،  سازمان برنامه و بودجه 
و... تدوین شده است، پایبند نبوده است. 
پیشنهاد ما در سازمان نظام پرستاری این 
بود که اول علی الحساب ۸ ماه امسال به 
پرستاران پرداخت شود و کف پرداختی 
هم ۳ میلیون تومان باشد که نه سازمان 
برنامــه و بودجه ایــن مبلغ را تخصیص 
داد و نــه وزارت بهداشــت ایــن بودجه 
مــورد نیــاز را از محل منابع خود تامین 
کرد.وی افزود: از ســوی دیگر در مراکز 
محدودی هم کارانه بیشــتری پرداخت 
شــده است که برخی پرداختی بالاتر به 
این تعداد محدود را بزرگنمایی می کنند؛ 
درحالی که این مبلغ علی الحساب است 
و ممکن اســت به آنها در پرداخت بعدی 
مبلــغ کمی پرداخت کننــد؛ اما عمده 
پرداخت هــا مبالــغ کمی بوده اســت. 
مسئولان بگذارند شیرینی قانون تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری که از تاکیدات 
مقــام معظم رهبری بوده اســت به کام 
پرســتاران بنشــیند. هیچکس متوجه 
نشــده که عدد ۲.۲ که وزارت بهداشت 
در محاســبات پرداخت های اخیر خود 
آورده، از کجا آمده است و هیچکس هم 
نپرســید اعمال ضریب اشغال تخت در 
محاسبه پرداختی ها که به شکل شفاهی 
هم اعلام شد از کجا و با چه معیاری اعلام 
شده است؟ او افزود: بهتر است مسئولین 
در آستانه روز پرستار صادقانه اعلام کنند 
با چه محاسباتی این پرداخت های اخیر را 
با عنوان قانون تعرفه گذاری به پرستاران 
پرداخت کرده اند. جامعه ۲۵۰ هزارنفره 
پرســتاری از همه بهتر درک می کند که 
این پرداختی ها به چه شکل بوده است.

7جامعه
معاون صندوق رفاه دانشجویان:

دانشجویان شاغل فقط مشمول 
وام شهریه می شوند

معاون امور دانشجویان صندوق رفاه دانشجویان 
وزارت علوم گفت: بر اســاس آئین نامه صندوق 
رفاه دانشــجویان وزارت علوم، دانشجویان غیر 
شاغل می توانند از انواع وام های صندوق بر اساس 
مقررات اعلام شده استفاده کنند و دانشجوهای 
شاغل حائز شرایط دریافت وام از صندوق وزارت 
علوم نیستند.صمد حاج جباری افزود: بر اساس 
آئین نامه صندوق، دانشجویان شاغل فقط امکان 
استفاده از وام شهریه را دارند، دانشجویی که بیمه 
پرداز باشد از نظر صندوق رفاه دانشجویان وزارت 
علوم، شاغل محسوب می شود.وی افزود: شرایط 
دریافت این وام به این صورت است که اگر منابع 
برای دریافت وام شــهریه موجود باشــد و منابع 
بیشتر از درخواست دانشجوهای غیر شاغل باشد 
پس از ارائه وام شهریه به دانشجویان غیر شاغل، 
منابع مازاد باقی مانده به پرداخت وام شــهریه 
دانشجوهای شاغل اختصاص می یابد.وی گفت: 
با توجه به شــروع سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ 
ثبت نام وام های دانشجویی )تحصیلی، شهریه، 
مسکن متأهلی( از ۲۱ مهرماه در پورتال صندوق 
رفاه دانشجویان به آدرس bp.swf.ir آغاز شده و 
تا ۱۶ آذر ۱۴۰۱ ادامه خواهد داشت. همچنین 
ثبت تقاضای وام ضروری نیز از روز شــنبه ۲۱ 
مهرماه آغاز شــده و تا ۱۶ آذر ماه ادامه خواهد 

داشت.

 آغاز ثبت نام آزمون زبان 
وزارت بهداشت

نام نویســی شــصت و هشــتمین آزمون زبان 
انگلیســی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی )MHLE( از دیــروز ۶ آذر مــاه آغــاز 
شــد.فرآیند ثبت نام در این آزمون تا چهارشنبه 
۲۳ آذر ادامه دارد و بر اســاس تقویم آموزشــی 
این آزمون، کارت ورد به جلسه در روز سه شنبه 
۲۹ آذرماه منتشــر می شود.شصت و هشتمین 
آزمون زبان انگلیســی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی )MHLE( روز پنجشنبه اول 
دی ماه برگزار می شــود.نتایج این دوره آزمون 
زبان انگلیسی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی، ۱۰ روز پس از برگزاری آزمون یعنی 

۱۱ دی ماه اعلام می شود.

سخت گیری سازمان آتش نشانی 
در ایمنی ساختمان های پایتخت

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهر تهران با اشاره به ایمن سازی سینماهای 
پایتخت، گفت: درباره ایمن ســازی سینماهای 
پایتخــت ســخت گیری لازم انجام می شــود.
قدرت ا... محمدی از نظارت دوره ای سینماها در 
شهر تهران خبر داد و گفت:  بعد از بازدیدهای انجام 
شــده سینماهایی که از نظر حریق، ایمنی لازم 
را ندارند به وزارت فرهنگ و ارشاد اطلاع رسانی 
می شود و در صورت عدم ایمن سازی مجوز آنها 

باطل می شود. 

مهلت شناسایی »دانش آموزان 
 »  نیازمند توجه بیشتر

تا اواسط آذرماه
سرپرســت معاونت آموزش ابتدایی وزارت آموزش 
و پرورش در خصوص افت ســطح ســواد کودکان 
گفت: براساس پژوهش های انجام شده، از پیامدهای 
غیرحضوری بودن آموزش طی دو ســال گذشته، 
پایین آمدن کیفیت آموزش بوده اســت، لذا طرح 
جبران و تثبیت یادگیری در تابســتان گذشته به 
منظــور جبــران این افت اجرا و مقرر شــد فاز دوم 
آن در ســال جاری پس از شناســایی دوباره دانش 
آمــوزان نیازمند توجه، به مرحله اجرا دربیاید.وی 
افزود: ســنجش دانش آموزان در دوره ابتدایی به 
شــکل کیفی توصیفی صورت می گیــرد و احراز 
شایســتگی های عمومی دانش آمــوزان از طریق 
آزمون های مداد کاغذی و دریک فضای استرس زای 
امتحانی ممکن نیســت و لازمه این دریافت، رصد 
دانش آموزان توســطه معلمان در یک بازه زمانی 
است.معلمان از مهر تا اواسط آذرماه فرصت خواهند 
داشــت که طی فرایند تدریس، مرحله شناسایی 
دانــش آمــوزان را طی کرده و آن دســته از دانش 
آموزان که در هر درس نیازمند توجه بیشتر هستند 
را شناسایی کنند.وی لزوم ایجاد یک نگاه کلان به 
مسئله ارتقاء سطح سواد و شایستگی های عمومی 
دانش آموزان را مهم دانســت و از چهار کلیدواژه 
سیاســت گذاری آموزشی، فضا و تجهیزات، معلم 
و محتــوا، بــه عنوان ارکانی که می توانند یک نظام 
آموزشی را مورد حمایت قرار دهند، نام برد.نجفی 
توجه به معلم که یکی از مهم ترین ارکان این اصول 
چهارگانه دانســت و گفت: توانمندسازی معلم به 
معنای واقعی را مورد تاکید است.وی افزود: معاونت 
ابتدایی بخش عمده ای از برنامه های خود را متمرکز 
بر توانمندســازی معلمان و ارتقاء کیفیت آموزش 

درنظر گرفته است.

مراقب »تله« حرف های 
»خشم زا و منفی« باشید

  شبنم طلوعی ، روانشناس
گاهــی افراد بی آنکه متوجه باشــند در 
روابــط روزمره خــود با افراد به اصطلاح 
»منفــی باف« هم صحبت می شــوند و 
ناخــودآگاه این هم صحبتی و شــنیدن 
حرف هــای منفــی یــا نا امیــد کننده 
مســتقیما بــر حال روحــی و روانی اثر 
می گذارد.هــم صحبتی بــا افرادی که 
دائمــا حرف های نا امید کننده می زنند 
نه تنها منجر به لذت نبردن از معاشــرت 
می شود بلکه به اصطلاح انرژی ما را نیز 
تخلیه می کند، تمام افراد در شــرایطی 
که دچار بحران های زندگی شخصی می 
شــوند چند راه حل پیش رو دارند؛ اول 
آنکه کماکان قربانی شــرایط و مشکلات 
و بحران های زندگــی بمانند؛ دوم آنکه 
شــرایط را تغییر دهند؛ سوم، نگاهشان 
به آن بحران یا مشــکل را تغییر دهند و 
چهارم آنکه شرایط زندگی و بحران پیش 
آمده را بپذیرند و راه حل آخر این است که 
شرایط رخ داده را متوقف کنند.در شرایط 
هــم کلامی با افــراد منفی باف نیز تمام 
انتخاب های یاد شــده را پیش رو داریم، 
بنابراین برای رهایی از »تله« حرف های 
»خشــم زا« باید دقت داشت که افراد در 
چنین شرایطی می توانند کماکان به این 
روند اذیت کننده و هم صحبتی و شنیدن 
کلام منفی دیگران ادامه دهند، یا آنکه با 
این نگاه در چنین مکالمه ای بمانند که در 
حال گوش دادن به حرف های این فرد و 
کمک کردن به او برای تخلیه انرژی های 
منفی هســتند، از سوی دیگر می توانند 
در حین صحبت با چنین افرادی موضوع 
مورد بحث را تغییر دهند، انتخاب دیگر 
آن است که افراد بپذیرند که چنین فرد 
منفــی بافی در محیط اطراف آنها وجود 
دارد و آنها فقط باید مانند یک ناظر، بدون 
دخالت احساســات خود به حرف های او 
گــوش دهند. انتخاب و راه حل آخر نیز 
قطــع ارتباط بــا چنین افراد منفی بافی 
اســت. چون ما نمی توانیم رفتار و افکار 
دیگــران را تغییــر دهیم تنها می توانیم 
برای دوری از این به اصطلاح انرژی های 
منفی یکی از این راه ها را انتخاب کنیم.
بهرحال ما هیچگاه مجبور نیستیم کاری 
را انجــام دهیم و رفتار و اعمال روزانه ما 
انتخاب های ما در لحظه هستند و انتخاب 
نوع احساســات و چگونگی اقدامات در 
زندگــی با ما اســت. برای حفظ امید در 
زندگــی در میان بحرانهای شــخصی، 
داشــتن فعالیت های ذهنی نظیر کتاب 
خوانــدن و یــا گــوش دادن بــه کتاب 
گویاســت که بسیار کمک کننده است. 
تماشــای برنامه ها و محتواهای علمی و 
فرهنگــی، انجام بازی هایی که مغز را به 
تکاپو می اندازد نظیر شــطرنج، استفاده 
از  تکنیک هایی برای تمدد اعصاب نظیر 
تکنیک های "آرمیدگی" و تمرکز آگاهانه، 
انجام فعالیت های آرام بخش نظیر پیاده 
روی و انجام مراقبه و مدیتیشن از جمله 
فعالیت هایی هستند که می توانند امید و 
خوش بینی به یک آینده بهتر را در ما زنده 
کنند.یادتان باشــد که  »امید« دارویی 
است که گاهی شفا می دهد و گاهی درد 
را قابــل تحمل می کند. در این میان هم 
صحبتــی با افرادی که دائما منفی بافی 
مــی کنند می توانــد آرامش و صلح را بر 
هــم زنــد از این رو باید مراقب بود که در 

تله چنین حرف هایی گرفتار نشد.

 ۶۵ تن آنتی بیوتیک دیگر 
در راه داروخانه ها

ســخنگوی وزارت بهداشــت گفــت: 
محمولــه جدید سوسپانســیون های 
آنتــی بیوتیک به میزان ۶۵ تن ششــم 
آذر از گمــرک فــرودگاه بیــن المللی 
امام خمینی و از مبدأ هند وارد کشــور  
شد.پدرام پاک آیین افزود: این محموله 
شامل ۴۶۳ هزار  دد انواع سوسپانسیون 
آنتی بیوتیک اطفال، آموکسی سیلین، 
کوآموکسی کلاو، سفکسیم، سفالکسین 
و آزیترومایســین اســت.وی گفت: با 
هماهنگی های صورت گرفته توســط 
وزارت بهداشت ، این محموله وارد کشور 
شده و بلافاصله پس از آزمایش های لازم 
و شناسه گذاری در سراسر کشور توزیع 
می شود.وی همچنین اظهار داشت: این 
محموله با هماهنگی وزارت بهداشت و با 
هدف تکمیل بازار آنتی بیوتیک به کشور 
وارد شده است.وی افزود: مقادیر موجود 
در ایــن محموله آنتی بیوتیک شــامل 
۵۸ هــزار عددکوآموکســی کلاو، ۷۸ 
هزار عددآزیترومایســین، ۲۵ هزار عدد 
سفکســیم، ۲۵ هزار عدد سفالکسین و 
۲۷۷ هزار عدد آموکسی سیلین است.

خبر ویژه

رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست درباره موضوع آلودگی هوا و اینکه چرا برنامه ها در این راستا اجرایی نمی شود، گفت: سه شنبه 
هفته جاری نشست ویژه ستاد هوای پاک در وزارت کشور برگزار می شود و طی بازه دو هفته ای معاونین دستگاه های ذیربط جلساتی 
داشته اند و مهلت ها داده شده است.علی سلاجقه افزود: دستگاه های مربوطه سال گذشته به بهانه هایی از جمله نداشتن بودجه کافی 
و اینکه وســط ســال اعتباراتی به آنها اختصاص داده شــده اســت به تعهدات خود عمل نکردند لذا اکنون برای اینکه هیچ بهانه ای نباشد 
به ویژه برای ۱۱ دســتگاه برنامه ها مهمی در دســتور کار اســت.وی افزود: امســال هم ۱۰۳ هزار میلیارد تومان و هم ۳ میلیارد دلار ارزی 
برای اجرای قانون هوای پاک در دولت مطرح اســت و ما این موضوع را پیگیریم تا در بودجه ۱۴۰۲ در نظر گرفته شــود و دیگر هیچ 
بهانه ای برای دســتگاه های اجرایی طی ســال آینده نباشــد. قطعاً اگر مشــکل مربوط به ســوخت و حمل و نقل را بر طرف کنیم بسیاری 
از مشــکلات مربوط به آلودگی هوا برطرف خواهد شد.ســلاجقه گفت: ســازمان برنامه و بودجه هم در میدان اســت و مطمئن باشــید در 

راستای تکالیف بودجه اتفاقات خوبی رخ خواهد داد و دستگاه موظف به اجرای قانون هستند.

لودگی هوا اختصاص ۳ میلیارد دلار برای مقابله با آ

تک خبر

اینفوگرافی 

آیا آمار ابتلا به 
ایدز در ایران 
صعودی شد؟
مركز تحقیقات ایدز 

ایران همه ساله اطلاعات 
مرتبط با این بیماری و 

مبتلایان آن را در كشور 
ارائه می دهد كه به تازگی 

معاون پژوهشی این 
مركز آمار جدید و روند 
ابتلا به آن را بیان كرده 

است.
منبع: همشهری آنلاین

سخنگوی سازمان انتقال خون با بیان اینکه در هفت ماهه سال جاری حدود یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از هموطنان عزیز برای اهدای خون به مراکز و پایگاه های 
سراســر کشــور مراجعه کرده اند، گفت: از این تعداد مراجعه کننده یک میلیون و 
۳۰۰ هزار نفر موفق به اهدای خون شــدند.عباس صداقت افزود: خوشــبختانه با 
احســاس مســئولیت هموطنان و تلاش پرسنل سازمان انتقال خون و پایگاه های 
اهدای خون، حدود چهار میلیون واحد خون و فرآورده خونی ســالم تولید شــده 
و در اختیار مراکز درمانی سراســر کشــور قرار گرفته است. وی گفت: توزیع خون 
در شــبکه خون رســانی رشــد ۱۱.۷ درصدی را نســبت به مدت مشابه سال قبل 
تجربه کرده است؛ این شبکه وظیفه مدیریت ذخایر خونی همه استان های سراسر 
کشــور بر عهده دارد. خوشــبختانه همه ذخایر خونی در کشــور در وضعیت سبز 
قرار داشته و پاسخ به نیازهای مراکز درمانی ۱۰۰ درصد است. این شبکه وظیفه 
دارد تمامی مراکز درمانی کشور را که بیش از ۹۰۰ بیمارستان دارای بانک خون 
را شامل می شود مدیریت و خون رسانی کند. برای اینکه بهتر بتوانیم این نیازها 
را پاسخ دهیم، امسال شاخص قابل قبول برای ذخیره به روز را از ۴ روز در سال 
گذشــته به ۸ روز ارتقا داده ایم به طور مثال ســال گذشــته در استان تهران پاسخ 
به درخواســت مراکز بیمارســتانی ۶۸ درصد بود و امســال این شاخص به نزدیک 
۱۰۰ درصد رسیده است.وی با بیان اینکه طبیعی است که در برخی از استان های 
کشور به دلیل موج سرما و برودت هوا نیاز داشته باشیم که اهداکنندگان مراجعه 
بیشتری به پایگاه های انتقال خون داشته باشند، گفت: در این شرایط مردم صرفا 
باید به اطلاعیه های ســازمان انتقال خون که از طریق رســانه های رسمی منتشر 
شــده، توجه داشــته باشــند.وی بیان کرد: نیاز به خون یک نیاز همیشگی است و 
بســیاری از افــراد به دلیل اختلالات انعقــادی و اختلالات ژنتیکی نیاز دارند که 

خون فرآورده های خونی را به صورت مستمر دریافت کنند. 

سخنگوی سازمان انتقال خون:

کشور سبز است وضعیت ذخایر خونی 
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احساس عجیبی که نشانه کمبود ویتامین دی است
 احساس ناگهانی سرگیجه یا چرخش سر می تواند نشانه ای از کمبود 
ویتامین D باشــد. یکی از علائم کمبود ویتامین D نوع رایج ســرگیجه 
به نام ســرگیجه وضعیتی حمله ای)BPPV( و علائم دیگر شامل تهوع 
و استفراغ و همچنین از دست دادن تعادل است. نتایج تحقیقات نشان 
می دهد مصرف مکمل های ویتامین D و کلسیم ۲ بار در روز می تواند 
تجربه این سرگیجه را کاهش دهد.کسانی که بیشترین کمبود ویتامین 
D دارند، بیشتر از دیگران از علائم ذکر شده رنج می برند. این سرگیجه 
در پاسخ به ارتفاع نیست و بسیاری از افراد سرگیجه را حتی در زمانی 
که هر ۲ پای آنان روی زمین اســت نیز تجربه می کنند.این وضعیت 
به ندرت جدی اســت اما می تواند بســیار آزاردهنده باشد؛ به  طوری که 

۸۶ درصــد از مبتلایان گزارش می دهنــد این موضوع زندگی روزمره 
آن ها را مختل می کند و منجر به چند روز مرخصی کاری شود. اکنون 
نتایج تحقیقات نشان می دهد مصرف مکمل های ویتامین D و کلسیم 
می تواند از بروز این مســاله جلوگیری کند.دکتر جی ســو کیم، یکی از 
محققان این تحقیق، گفت: نتایج مطالعه ما نشــان می دهد برای افراد 
مبتلا به سرگیجه وضعیتی حمله ای خوش خیم مصرف مکمل ویتامین 
D و کلســیم یک راه ســاده و کم خطر برای جلوگیری از عود ســرگیجه 

خواهد بود؛ به خصوص اگر سطح ویتامین D پایینی داشته باشند.
ایــن مطالعــه تقریبــا شــامل ۱۰۰۰ نفر بود که حــدود نیمی از آنان 
مکمل های ویتامین D و کلســیم دریافت کردند. کســانی که ســطح 

ویتامین D پایینی داشــتند، ۴۰۰ واحد بین المللی ویتامین D و ۵۰۰ 
میلیگرم کلســیم ۲ بار در روز مصرف کردند.نتایج نشــان داد مکمل ها 
بروز ســرگیجه را تا ۲۴ درصد کاهش داد. کســانی که کمبود ویتامین 
D بیشتری داشتند، از مصرف مکمل ها سود بیشتری می بردند و شاهد 
کاهــش ۴۵ درصدی علائم خویــش بودند.دکتر کیم بیان کرد: نتایج 
هیجان انگیز اســت زیرا تاکنون مراجعه به پزشــک برای انجام حرکات 
سر، راه اصلی درمان سرگیجه وضعیتی حمله ای خوش خیم بوده است.
نتایج مطالعه ما نشان می دهد یک درمان کم خطر و ارزان مانند مصرف 
ویتامین D و قرص های کلسیم ممکن است در پیشگیری از این اختلال 

رایج و معمولا عودکننده موثر باشد.

دریچه علم
 پارک جنگلی شورآب

قدیمی ترین پارک جنگلی لرستان 

لرســتان مملوء از جاذبه های تماشــایی ست؛ از 
آبشــار، غــار و کوه گرفته تــا تالاب و جاذبه های 
تاریخی. یکی از مهمترین جاذبه های لرســتان 
پــارک های جنگلی ســت که یکــی از زیباترین 
آن ها در نزدیکی شهر خرم آباد قرار دارد: پارک 
جنگلی شورآب، منطقه ای بکر که یکی از بهترین 
مکان های شــهر خرم آباد برای طبیعت گردی و 

گشت و گذار است. 
استان لرستان در جنوب غربی ایران از قدیمی 
تریــن مــکان هــای ایران اســت و آب و هوای 
متنوع،  شــرایط جوی متفاوتی را برای قسمت 
های مختلف این استان رقم زده است. خرم آباد، 
مرکز این استان با قرار گرفتن در دره ای پرآب و 
خــوش و آب و هوا مملوء از جاذبه های طبیعی 
ســت، هرچند وجود مواهبی مثل چشمه های 
پر آب باعث شکل گیری آثار تاریخی زیادی هم 
در این محل شــده اســت. جاذبه های خرم آباد 
فقط محدود به خود شهر نیست و در اطراف آن 
هــم می توانید جاذبه هایی مثل پارک جنگلی 
شورآب را پیدا کنید. کافیست چند کیلومتری 
از شــهر دور شوید تا چشمتان به فضای سبزی 
زیبا و تماشایی بیفتد جایی که همچون مامنی 
آرامش بخش گردشــگران را سوی خود فرا می 
خواند و طبیعتی بکر و سرسبز را برای آن ها به 

نمایش می گذارد.
وقتی اســم پارک می آید یاد مکانی چمن کاری 
و گل کاری شــده مــی افتیم کــه به غیر از آب و 
هوای خوب، امکانات رفاهی و وسایلی برای تفریح 
و ســرگرمی بچــه ها دارد. امــا آیا پارک جنگلی 
هم دارای همین امکانات هســت؟ پارک جنگلی 
منطقه ای بزرگ و بکر اســت که می توان آن را 
ریه های شــهر دانســت و معمولا به طور طبیعی 
وجود دارند اما گاهی با توجه به نیاز شهر به منطقه 
ی تفریحــی، ایــن پارک ها به صورت مصنوعی و 
دســت کاشــت به وجود می آیند. محل تشکیل 
پارک های جنگلی در اطراف ســکونت گاه های 
شهری و روستایی است و در بوستان های جنگلی 
طبیعی هم از درختانی استفاده می شود که کاملا 
ســازگار با محیط طبیعی منطقه هستند. پارک 
جنگلی شــورآب یکی از دیدنی ترین جاذبه های 
خرم آباد است و هر سال گردشگران زیادی را به 

این منطقه می کشاند.
قرار گرفتن خرم آباد در نزدیکی کوه های زاگرس، 
مناطق جنگلی و طبیعی زیادی را برای شهر رقم 
زده اســت. پارک جنگلی شــورآب با ۵۷۰ هکتار 
مساحت از پارک های اطراف شهر خرم آباد است، 
پارکی که یکی از مهمترین جاذبه های گردشگری 
استان لرستان است و گونه های متنوعی را در خود 
جای داده اســت. گردشگران زیادی به خصوص 
در فصــل بهــار راهی این پارک می شــوند تا از 
آب و هوای معتدل و همینطور تماشای درختان 

بلوط لذت ببرند.
یکی از جذابیت های طبیعی اســتان لرســتان 
جنــگل های بلوط اســت کــه در پارک جنگلی 
شــورآب خرم آباد هم به چشــم می خورند. این 
پارک مملوء از درختان خودروی بلوط اســت که 
زیبایی خاصی را به چشــم اندازهای اطراف داده 
انــد البتــه به غیر از بلــوط، درختان دیگری هم 
هست که زیبایی پارک را دوچندان کرده اند. به 
مناســبت روز درختکاری درختان زیادی در این 
پارک کاشته می شود که طبیعت آن را سرسبزتر 

و جذاب تر می کند.
خوشــبختانه پــارک جنگلی شــورآب فاصله 
چندانــی از خــرم آبــاد ندارد و بــه دلیل قرار 
داشــتن در جاده اصلی، دسترسی راحتی دارد. 
برای بازدید از این پارک باید به ۲۵ کیلومتری 
جاده خرم آباد – پل دختر بروید، جاده ای کاملا 
آسفالته که امکانات رفاهی خوبی دارد. شورآب 
قدیمی ترین پارک اســتان لرســتان است و از 
دیرباز خرم آبادی ها برای گشت و گذار و تفریح 
در آخر هفته ها و یا تعطیلات به این پارک دل 
انگیز می روند. همین که مناســبت هایی مثل 
آخر هفته ها و سیزده بدر می شود خرم آبادی 
های زیادی راهی این منطقه سرســبز و خوش 

آب و هوا می شوند.
این پارک در هر فصلی از سال زیبایی ها و جذابیت 
های خاص خودش را دارد. درســته که بیشــتر 
گردشگران آب و هوای بهار و تابستان آن را بیشتر 
دوســت دارند اما زیبایی های پاییز این پارک را 
هم نباید دســت کم گرفت. کافیســت یکبار در 
فصــل پاییــز به این منطقه بروید تا با تماشــای 
تابلوی رنگارنگ درختان، عاشــق طبیعت گردی 

در فصل پاییز شوید.

گردشگری

آن چه جهان با بسته شدن 
توییتر از دست خواهد داد!

یــک پژوهشــگر حوزه امنیت ســایبری که 
سیســتمی برای ایجاد هشدار برای شناسایی 
تهدیدها و آســیب پذیری های امنیتی ایجاد 
مــی کند، ناظر آتش ســوزی که گســترش 
آتش ســوزی جنگل هــا را ردیابی می کند و 
متخصصان بهداشــت عمومی که در تلاشند 
ثبــت نام در مبادلات بیمه ســلامت را پیش 
بینــی کنند، چه وجه مشــترکی دارند؟ همه 
آنهــا بــه تجزیه و تحلیــل داده ها و اطلاعات 

توییتر وابستگی دارند.

تحلیل رفتار انسان
توییتــر با حجم بــالای توییت های خود، راه 
جدیــدی را برای گفتمان عمومی و ابزارهای 
جدیدی را برای ترســیم برداشــت های کلی 
بــه کاربــران ارائه کرده  و درواقع پنجره ای را 
برای بررســی رفتارهای انسان ها در مقیاس 
بــزرگ ارائه می دهد.این تاثیرگذاری توییتر، 
فضایی مطلوب را برای پژوهشگران حوزه علوم 
انسانی فراهم می کند تا از حوزه مراقبت های 
بهداشــتی تا علوم اجتماعی را به راحتی رصد 
کننــد. درواقــع توییتر، نه تنهــا یک میدان 
عمومی دیجیتال اســت، بلکه به پژوهشگران 
اجــازه داده تا از طریــق داده های توییتری، 

نگرش های جدیدی پیدا کنند.
برای مثال اگر قرار باشد نگرش جمعی درباره 
مسائل آب و هوایی یا سیاست سنجیده شود، 
رایــج ترین راه، اســتفاده از  سیســتم های 
نظرســنجی ســنتی است، اما استفاده از داده 
هــای توییتری برای ســنجش افکار عمومی 
نیــز می تواند یک روش جایگزین باشــد که 
دسترســی سریع به حجم بالایی از داده ها را 

فراهم می کند.

مکان و زمان
داده هایی که در توییتر، برچسب جغرافیایی 
دارنــد نیز می توانند در بخش شهرســازی و 
مقاومت در برابر بلایا اســتفاده شوند. توانیی 
شناسایی مکان های اینچنینی، به پژوهشگران 
امکان می دهد اطلاعات موجود در توییت ها 
را بــا مــکان و زمان مطابقــت دهند و از این 
اطلاعات استفاده کنند، مثلا تشخیص دهند 
کــه در کدام مناطق، مردم تمایل کمتری به 
واکسیناسیون دارند.توییتر در حوزه شناسایی 
جنایات جنگی نیز بســیار مفید بود. در طول 
جنگ اوکراین نهادهای حقوق بشــری موفق 
شــدند از طریق تصاویــر و ویدئوهایی که در 
توییتر و تیک تاک منتشــر می شــد، شواهد 
معتبــری درباره وضعیت حقوق بشــر و انواع 
مشکلات شهروندان در این منطقه پیدا کنند.

اعتباربخشی و تایید
اگرچــه باید بپذیریم که اطلاعات نادرســت، 
بارها به شکل گسترده در توییتر منتشر شده 
است، اما این پلتفرم بارها به عنوان مکانیسم 
تاییــد جهانی نیز، ایفای نقش کرده اســت. 
بــا توجــه به این که تعــداد زیادی از مردم در 
سراســر جهان از توییتر اســتفاده می کنند، 
بنابراین شــبکه های اجتماعی نقش ذخیره 
کننــده حجــم بالایی از اطلاعــات را ایفا می 
کنند و با اعتبار بخشــی به خبرهای درســت، 
عدم اطمینان افراد، درباره برخی از اطلاعات 
نامعتبر را کاهش می دهند.همچنین، شــبکه 
های اجتماعی نقش اعتبار بخشــی را نیز ایفا 
می کنند، یعنی درباره برخی افراد، ســازمانها 
و نهادها، اعتبار ایجاد می کنند که این موضوع 
دربــاره توییتر نیز صدق مــی کند. در حالی 
که مشــکلاتی مانند اخبــار جعلی، اطلاعات 
نادرســت و ســخنان نفرت پراکن در توییتر 
وجود دارد، توانایی اعتبار ســنجینیز با کمک 
نظرســنجی های آنلاین یا استفاده از هشتگ 
ها برای شناسایی اطلاعات موثق، وجود دارد.

میدان عمومی دیجیتال
نقــش دوگانه توییتــر در تقویت ارتباطات و 
عنــل بــه عنوان داور اطلاعــات معتبر، برای 
دانشــگاهیان، روزنامه نگاران و سازمان های 
دولتی بســیار مهم است. برای مثال، در طول 
همــه گیری کرونا، بســیاری از آژانس های 
بهداشــت عمومی، بــرای ترویج راههایی که 
خطــر ابتــلا به کرونا را کاهــش می دهند به 
توییتــر روی آوردنــد.در طول وقــوع بلایا و 
شــرایط اضطراری نیز، توییتر یک مکان عالی 
برای توزیع داده های شــاهدان عینی خواهد 
بــود. برای مثال در طول وقوع طوفان هاروی 
در ایالات متحده، پژوهشــگران دریافتند که 
کاربران، بیشترین پاسخ و تعامل را با حساب 
هایــی دارند کــه تایید شــده اند.توییتر راه 
مهمی برای مشــارکت افراد دارای معلولیت 
در گفتمان های عمومی محســوب می شود. 
ارزش واقعــی توییتــر در این بوده، که افراد را 
قادر می کند در زمان واقعی و به عنوان آرشیو 
رفتار اجتماعی با یکدیگر ارتباط برقرار کنند. 
با درک این موضوع، ســازمانهای بین المللی، 
دولتــی و محلــی، منابع قابل توجهی  را برای 
اســتفاده از توییتر، سرمایه گذاری کرده و به 

این پلتفرم تکیه کرده اند.

»مزرعه  حیوانات«؛

تصویری از یک حکومت 
دیکتاتوری 

کتاب مزرعه حیوانات که ممکن اســت 
آن را با نام قلعه حیوانات بشناسید، یکی 
از مشــهورترین رمان های جُــرج ارُول 
نویسنده مشــهور انگلیسی هندی است. 
مزرعــه حیوانات در قالب یک داســتان 
نمادیــن، تصویــری از یــک حکومت 
دیکتاتوری را برایمان ترســیم می کند. 
این کتاب با ترجمه ســیروس نورآبادی 
و محســن موحــدی زاد، از محصولات 

انتشارات شورآفرین است.

در مقدمه  نســخه  اوکراینــی رمان که 
در ســال ۱۹۴۷ به چاپ رســید، جرج 
ارُول این گونه نوشــت که قصد داشــته 
است کتابی با زبان ســاده بنویسد تا به 
مردم عادی انگلستان، که قرن ها از سنت 
آزادی و عدالت بهره مند بودند، نشــان 
بدهد یک نظــام تمامیت خواه چه گونه 
نظامی اســت. تجربه اش در اسپانیا در 
جنگ با ارتش فاشیســت ژنرال فرانکو 
به وی نشــان داده بــود »پروپاگاندای 
یک نظام تمامیت خــواه چه قدر راحت 
می تواند باورهای افراد روشن جامعه را 
در کشورهای دموکراتیک به انقیاد خود 
بکشد«. بنابراین کتاب مزرعه حیوانات 

متولــد شــد. حیوانــات 
مزرعــه ی آقــای جونــز 
می خواهنــد او را از مزرعه 
بیرون کنند تا رفاه و آسایش 
و برابری برای همه به وجود 
بیاید. رهبــری این جنبش 
با خوک ها اســت. اما طولی 
نمی کشد که ناپلئون، رهبر 

خوک ها شروع به بهره کشی از حیوانات 
دیگر می کند و ...

کتاب مزرعه حیوانات یکی از کتاب هایی 
اســت که خواندنــش به همــه آدم ها 
توصیه می شــود. با اینحال اگر خواندن 
داســتان های نمادیــن کــه درباره ی 

حکومت هــای دیکتاتوری 
نوشته شده است را دوست 
دارید، از این کتــاب غافل 

نشوید.
ج ارول درباره  جر

اریک آرتور بلر با نام مستعار 
جــورج ارول در ۲۵ ژوئن 
۱۹۰۳ در شهر موتیهاری، 
بیهار در هند متولد شد. او داستان نویس، 
روزنامه نــگار، منتقــدِ ادبی و شــاعر 
انگلیسی بود که بیشــتر برای دو رمان 
سرشناس و پرفروشش مزرعه حیوانات 
و رمــان ۱۹۸۴ می شناســند. هر دوی 
این کتاب ها به وضعیــت حکومت های 

دیکتاتــوری می پردازند. جــرج اورول 
مدتی به عنوان پلیس سلطنتی هند در 
برمه فعالیت می کرد اما زندگی در هند 
و انگلیس سبب شــد تا با فقر آشنا شود 
و این آشــنایی دیدگاهی جدید به او و 
کارهایش بخشید. کتاب های آس و پاس 
در لندن و پاریس و دختر کشیش حاصل 
همین تجربیات او هستند. اورول در در 
دهه ۱۹۳۰ به اسپانیا رفت تا علیه ارتش 
فاشیســت ژنرال فرانکــو بجنگد. کمی 
بعدتر به دلیل بیماری مزمن ریوی که به 
آن مبتلا بود در بیمارستان بستری شد 
و هفت ماه پس از چاپِ کتابِ ۱۹۸۴، در 

۲۱ ژانویه ۱۹۵۰ از دنیا رفت. 

كتابکده 

روایتی از هیجان بالای گزارشگر دیدار ایران ـ ولز

برای نحوه گزارش بازی ایران - ولز مشورت گرفتم
بــرای پیمــان یوســفی، گزارش بازی دوم تیم ملــی ایران در جام جهانی 
آن هم با شــرایط ویژه کشــور و به ویژه باخت اول مقابل انگلیس، طعمی 
دیگر داشــت؛ طعمی از جنس هیجان، فشــار و استرس که در اشک های 
انتهایی گزارش او هم مشــهود اســت. او با این وجود به گفته خود تلاش 
کرد گزارشــگرِ بازی تیم ملی ایران، از زبان همه مردم با هر نگاهی باشــد. 
نگاه هایی که در نهایت یک خواســته دارند؛ موفقیت تیم کشــورمان در 

رویداد مهم جام جهانی.
دیدار ایران ـ ولز یک فوتبال خاص بود

پیمان یوســفی ابتدا از حساســیت و دشواری های گزارش بازی تیم ملی 
ایران مقابل ولز در جام جهانی سخن می گوید و اظهار می کند: این بازی 
حســاس بود و شــرایط کشــورمان هم آن را حساس تر کرده بود. از طرفی 
باخت ۶ بر ۲ به انگلیس کار را به مراتب سخت تر کرده بود. حس چندگانه 
نســبت به تیم ملی و جو روانی حاکم بر رســانه ها و افکار عمومی، همه و 
همه باعث شــده بود دیدار ایران ـ ولز یک بازی خاصی باشــد و فشــارها و 

استرس ها را بیشتر از قبل کرده بود.
او ســپس دربــاره تجربــه گزارش رقابت بین تیم هــای ایران ـ ولز که در 
نهایت به نفع تیم کشــورمان تمام شــد، چنین اظهار می کند: من ســعی 
کردم گزارشــگر بازی از زبان کل ملت با هر دیدگاهی باشــم. مردم ایران 

یک نخ تســبیح دارند و آن وطنشــان است. تیمی که درون زمین بود، تیم 
ملی ایران بود و به نظرم همه با هر نگاهی انتهای دلشــان دوســت داشتند 
که تیمشــان پیروز شــود. من آن لحظه گزارشــگر و واقعه نگار آن رویداد 
بودم. حالا وضعیت آن بازی، حس خوب اعضای تیم و همدلی شان، همه 
و همه کمک کرد جریان بازی خوب پیش برود و لطف خدا هم شامل شد 
کــه گزارش روی بازی نشســت و هم بــازی و هم گزارش را ماندگار کرد؛ 
بــه خصــوص که این دیدار، نتیجه و انتهای خوبی برای تیم ملی و فوتبال 
ما به همراه داشــت و امید را دوباره به اردوی فوتبال ما تزریق کرد. اینها 

همــه حــس هــای چندگانه ای بود که در هم آمیخته بود و فشــار را روی 
گزارشگر بسیار زیاد می کرد، ولی خداراشکر نتیجه نهایی برُد تیم ملی بود.

مُردیم تا بُردیم
وی درباره برُد تیم ملی ایران در دقایق پایانی بازی به رغم موقعیت های 
بسیار مقابل دروازه حریف و به کار بردن جمله »مردیم تا بردیم«، یادآور 
می شــود: واقعا همینطور بود؛ این وضعیت بعُد ســینمایی و درام بازی را 
بیشــتر کرد. اگر ما روی تیرهای دروازه ای که زدیم، گل ها را زده بودیم 
و آن تیرها نبودند یا عکس العمل دروازه بان ولز به آن شکل نبود و ما در 
جریان بازی گل می زدیم، تا این اندازه بازی دراماتیک نمی شد. ولی اینکه 
به دقایق آخر رســیدیم و گل زدیم، این اتفاق خیلی بازی را دلچســب تر 
کرد؛ ضمن اینکه بچه ها روز خیلی خوبی داشتند و اگر همین طور ادامه 

بدهند اتقاقات بهتری هم می توانند برای فوتبال ما رقم بزنند.
یوسفی در پاسخ به این پرسش که تا چه میزان به عنوان گزارشگر تلاش 
کــرد آنچــه در زمیــن بازی می گذرد را بیان کرده و در عین حال مخاطب 
را بــا بــازی و تیم همراه کند؟ مــی گوید: این نکات همان مواردی بود که 
اجرای آن در این شرایط برای ما سخت تر بود. مواردی که برای آن بسیار 
فکــر کردم و مشــورت گرفتم. بــرای اینکه در این روزها چیزی بگویم که 

همه با تیم ملی همراه شوند و با روح و روان مردم بازی نکنم.

چهره ها 
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